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ی از ناکارآمدی انک ها و تعرفه های ضد تولیدی است بیشترین شکایت تولیدکنندگان ایرا
استراتژی صنعت فولاد کشور به هیأت دولت ارائه می شود
عملیات ساخت کارخانه فولادسازی فولاد اکسین،  مهرماه آغاز می شود
مجمع عمومی سالیانه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران برگزار شد
تحلیل اقتصادی بازار فولاد ایران و جهان
امسال شاهد حضور ذوب آهن در بورس خواهیم بود
واردات بی رویه؛ رقیب جدی تولیدکنندگان داخلی
هیچ یک از فولادسازان نمی توانند ارزش افزوده ای دریافت کنند
ظرفیت نورد کشورو مسائل نوردکاران
حاشیه سود تولیدکنندگان سیر نزولی دارد

خش دوم »پایانی«( مدیریت زمان در سازمان های صنعتی  )

کاهش 8 درصدی تولید فولاد خام جهان در سال 2009
بررسی وضعیت فولاد خاورمیانه در شانزدهمین اجلاس جهانی فولاد

اسکناس 10 هزار تومانی وارد بازار شد

نیم نگاهی به جام جهانی 
فوتبال فولادی ها



جناب آقای مهندس شکری
مدیرعامل محترم مجتمع جهان فولاد غرب

انتخاب شایسته شرکت شما به عنوان واحد صنعتی معدنی نمونه کشور را تبریک عرض می کنیم

مدیریت و پرسنل انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جناب آقای مهندس حلوانی
مدیرعامل محترم شرکت فولاد شاهرود

انتخاب شایسته شرکت شما به عنوان واحد تولیدی صنعتی و معدنی نمونه آماری کشور را تبریک عرض می کنیم

مدیریت و پرسنل انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جناب آقای مهندس ایزد پناه
مدیرعامل محترم شرکت هفت الماس

انتخاب بجا و شایسته شرکت شما به عنوان واحد صنعتی نمونه استان قزوین را تبریک عرض می کنیم

مدیریت و پرسنل انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

15 شعبان سالروز ولادت امام زمان )عج( بر 
صنعتگران عزیز مبارک باد



تقویت زیرساخت های صنعت فولاد کشور
حمیدرضا طاهری زاده

نایب رئیس  هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

سرمقاله
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برای دستیابی به هر برنامه  اقتصادی و افق توسعه صنعتی، مقدمات و پیش شرط هایی نیاز است. این همان چیزی است که ما گاهاً شنیده ایم 
و یا به زبان می آوریم که »تا مقدمات امر فراهم شود«. در مباحث صنعتی و اقتصادی نیز یکی از مسائلی که لازم است، نگاهی بنیادین به آن 

داشت و راهبرد مشخصی برایش تعیین کرد؛ »زیرساخت های صنعتی کشور« است. 
برای رسیدن به یک الگوی پیشرفته صنعتی و دستیابی به افق چشم انداز20 ساله و برنامه پنج ساله، توجه مضاعف به زیرساخت های صنعتی 
و اقتصادی ضرورت می یابد. می توان با قاطعیت گفت که توجه به زیرساخت ها وظیفه اصلی دولت در بعد صنعتی و اقتصادی است. در اکثر 
کشورهای دنیا در این مورد، بخش خصوصی تعهدی ندارد و این دولت است که وظیفه دارد با فراهم آوردن زیرساخت های اقتصادی، بخش 

خصوصی را به سرمایه گذاری بیشتر ترغیب کند. 
امروزه از دولت و بخش شبه دولتی انتظار می رود به جای محدود کردن فضا برای بخش خصوصی و مشارکت در بورس و مزایده هایی که 
بخش خصوصی در آن توانمند است به توسعه زیرساخت های صنعت کشور همت گمارد و به نقش اصلی خودش که در واقع همان نظارت بر 
بازار رقابت سالم و حمایت از صنعت ملی است. بهترین راه دولت برای رشد سرمایه گذاری در صنعت فولاد کشور و تبدیل شدن به قطب فولاد 

خاورمیانه و جهان، تقویت اساسی زیرساخت صنعتی و اقتصادی است.
بخش خصوصی بسیار دقیق و ظریف عمل می کند و هیچ گاه سرمایه اش را در معرض خطرپذیری بالا قرار نمی دهد. اگر مقدمات امر برای 
بخش خصوصی فراهم نگردد، زیرساخت ها فراهم نباشد و ریسک های سرمایه گذاری بالا باشد، برای سرمایه گذار داخلی و خارجی این اعتماد 

و اطمینان جهت سرمایه گذاری تولیدی حاصل نمی گردد.
  بررسی ها نشان می دهد که در حال حاضر ضعف اساسی زیرساخت ها یکی از موانع اساسی توسعه کمی و کیفی توسعه  ی فولاد کشور است. 
زیر ساخت های کشور برای صنایع فولادسازی مثل انرژی )برق و گاز(، مالی و بانکی و ترانزیت کالاها بسیار ضعیف است.  البته    
این به معنای آن نیست که سایر صنایع دچار مشکلات زیرساختی نیستند  بلکه این یک دغدغه مشترک است اما از     
آن جا که صنعت فولاد از جمله صنایع مادر و سنگین کشور است که نیاز به سرمایه گذاری بیشتری دارد،      

کاهش موانع زیرساختی برایش اهمیت بیشتری دارد.      
       اکنون کارخانجات دولتی و خصوصی فولاد کشور درگیر انرژی و کمبود و قطعی 
برق و گاز هستند و پرسش اصلی سرمایه گذاران این است که با کدام         
                 پشتوانه زیرساختی قرار است طرح های توسعه ای از یکسو و 
              طرح هدفمند کردن یارانه ها و آزادسازی بهای انرژی 

از سوی دیگر اجرا شود؟          
بعض��ی از واحده��ای تولیدی عض��و انجمن           
                     گزارش��ات مفصلی در دس��ت دارند که از ضعف 
                   زیرساخت های صنعتی کشور ناشی می شود. به 
                 همین علت در این شماره  ی نشریه تصمیم گرفته 
               شد زیر ساخت مالی و تنگناهای بانکی برای صنعت 
               فولاد مورد اشاره قرار گیرد. البته مسائل دیگر از جمله 
              مسئله انرژی نیز برای پروژه های فولادی رنج آور است. 
             با رسیدن گرمای تابستان مشکلات برق صنایع مضاعف 
           ش��ده اس��ت و بیش��تر پروژه های تولیدی با مشکلات 
عدیده ای همچون نوسان شدید برق، محدودیت مصرف          
برق، قطعی بدون برنامه برق موجه می باشند. یکي دیگر از          
موانع انرژی، طولاني ش��دن زم��ان راه اندازي پروژه ها به          
                     علت تأمین نش��دن به موقعِ برق مورد نیاز اس��ت که در 

 

                     ش��ماره ه��ای آین��ده نش��ریه و جلس��ات مرتب��ط انجمن 
                 اطلاع رسانی و چاره جویی خواهد شد.    
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خبر ویژه

رويداد

واحدهاي فولادس��ازی به ویژه بخش خصوصي فولاد کش��ور براي 
تولید انواع محصولات ف��ولادي نیازمند مواد اولیه از جمله قراضه 
فولاد می باشند. صادرات فزاینده قراضه به عنوان ماده اولیه شمش 
فولاد مورد نیاز تولیدکنندگان فولاد کشور به مسئله حادی تبدیل 
ش��ده و تولیدکننندگان همواره خواستار تصمیمات کارشناسی و 
به موقع از س��وی مس��ئولان دولتی برای ممنوعیت خروج قراضه 
از کش��ور شده اند. در این میان انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور 
تلاش بالایی جهت جلوگیری از خروج کالای اس��تراتژیک قراضه 
آهن از کش��ور نموده اس��ت و علاوه بر اطلاع رس��انی با نهادهای 
ذیربط نیز مذاکرات مهمی انجام داده است که گوشه ای از آن در 

شماره قبل چیلان مورد اشاره قرار گرفت.
در اوایل س��ال جدید که بازار در بی خبری ناش��ی از عید نوروز به 
س��ر می برد، تجار خارجی اقدام ب��ه خروج قراضه آهن از مرزهای 
کش��ور کردند که نگرانی های را ب��رای صنعتگران دامن زد. در این 
میان مهندس احمد دنیانور با حساسیت بیشتری به قضایای خروج 
قراض��ه نگاه می کرد. مهندس دنیان��ور، عضو هیأت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد و مدیر عامل فولاد جنوب خواستار جلوگیري 

از خروج بي رویه قراضه از کش��ور ش��د و گفت: از حدود چند ماه 
پیش تاکنون برخي تجار پاکستاني با ویزاهاي گردشگري از طریق 
اس��تان هاي جنوبي کشور، اقدام به خرید 50 هزار تن قراضه فولاد 

با قیمت هاي اندک و خروج آن از ایران کرده اند.
مهندس دنیانور اف��زود: در ایران قیمت هر تن قراضه حدود 280 
هزار تومان است که دلالان پاکستاني با پرداخت رقمي بین 50 تا 
60 هزار تومان سود اقدام به خارج کردن قراضه از ایران مي کنند.

از این رو بس��یاری از فعالان اقتصادی معتقدند با افزایش ظرفیت 
تولید فولاد خام در کشور، دولت برای خروج قراضه از کشور آن هم 
با نرخ هاي پایین تر از بازارهای جهانی بهتر است تصمیمات مقتضی 

و کارآمدی بگیرد.
در این میان، شنیده ها حاکی از کاهش تعرفه واردات شمش فولاد 
در بازار داخل و افزایش نرخ صادرات قراضه  بود. مدیرکل کالاهای 
فلزی و معدنی س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در گفت گو ب��ا دنیاي اقتصاد گفت: نرخ تعرفه ص��ادرات قراضه از 
30 به 70 درصد در کمیته کارشناس��ی کمیس��یون ماده یک به 
تأیید رس��ید. آقای میرآخورلو با بیان مطلب ف��وق افزود: به علت 

کمیته کارشناسی کمیسیون ماده یک تأیید کرد:

تعرفه واردات قراضه
 به 70 درصد افزایش می یابد
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مشکلات ناشی از صادرات بی رویه قراضه طی ماه های اخیر و بنا به 
درخواست سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تعرفه 
صادرات قراضه در کمیته کارشناس��ی کمیس��یون ماده یک تایید 
شد. البته تأییدیه یاد شده  باید به تصویب کمیته اصلی کمیسیون 

ماده یک و پس از آن به امضای 4 وزیر ذ یربط برسد.
یک منبع مطلع در سازمان حمایت نیز در خصوص کاهش تعرفه 
واردات ش��مش فولاد تصریح کرد: تاکن��ون اقدامی در این زمینه 
صورت نگرفته است؛ اما سیاست سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان به سوی کاهش تعرفه یاد شده است.
به گفته وی، امید اس��ت که نرخ تعرفه واردات ش��مش فولادی به 
صفر برس��د و به جای آن مابه التفاوت آن روی محصولات فولادی 
منظور شود تا بتوان از تولیدکنندگان داخلی حمایت کرد.  در حال 

حاضر، نرخ تعرفه واردات شمش فولاد 4 درصد است.

 در این زمینه، مهندس حسن مصیب زاده، از اعضای فعال انجمن 
تولیدکنندگان فولاد و مدیرعامل ش��رکت فولاد البرز تاکس��تان با 
اش��اره به افزایش ع��وارض صادرات قراضه آهن��ی از 30 درصد به 
70 درصد اظهار داش��ت: رشد عوارض صادرات قراضه اقدام بسیار 
مثبتی در جهت حمایت از تولید کنندگان شمش است و اگر حتی 

عوارض صادرات قراضه به 100 درصد هم برسد، باز اندک است.
این عضو فعال انجمن تولیدکنندگان فولاد ادامه داد: برای کمک به 
مصرف کنندگان قراضه که بیش��تر تولید  کنندگان شمش هستند، 
بهتر اس��ت، صادرات قراض��ه آهنی ممنوع ش��ود. در حال حاضر 
کشورهای همجوار ما مانند ترکیه و آذربایجان صدور قراضه آهنی 

را ممنوع کرده اند.
نیاز فولاد کشور به قراضه، سالانه بین 3 میلیون و 500 هزار تن تا 
4 میلیون تن برآورد ش��ده که حدود نیمي از آن از داخل و نیمي 

دیگر از طریق واردات تأمین مي شود.
مدی��ران بخش خصوصي صنعت فولاد معتقدند براي جلوگیري از 
خروج قراضه از کش��ور یا باید تعرفه آن به 100درصد افزایش یابد 
و یا اینکه صادرات قراضه به عنوان یک کالاي اس��تراتژیک ممنوع 

اعلام شود.
به اعتقاد این مدیران هر گونه نوس��ان قیمت در بازار قراضه سبب 

ایجاد تحرک در بازار فولاد مي شود.

دبیر انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران در زمینه خروج قراضه 
اظهار داشت: صادرات قراضه یکي از دغدغه هاي فولادسازان بخش 
خصوصي اس��ت زیرا که تولیدکنندگان ش��مش فولاد از قراضه را 

دچار مشکل کرده است.
مهندس خلیفه سلطاني اظهار داشت: در چند ماه اخیر حدود 50 
هزار تن قراضه توس��ط دلالان از کش��ور خارج شده و دولت نیز با 
عوارض 30 درصدي نتوانس��ته جلوي صادرات قراضه را بگیرد لذا 
پیشنهاد فولادسازان بخش خصوصي، افزایش نرخ عوارض قراضه 
از 30 درص��د فعلي به 100درصد اس��ت. ایش��ان در ادامه افزود: 
بخش خصوصي از چند س��ال پیش اقدام به تولید شمش فولادي 
ک��رده لذا نیاز به مواد اولی��ه به ویژه قراضه دارد و باید تمام قراضه 

تولیدي در کشور به مصرف فولادسازان داخلي برسد.
دبی��ر انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ب��ا ارائه آم��اري از واردات و 
صادرات قراضه اظهار داش��ت: در س��ال گذش��ته میزان صادرات 
قراض��ه 30 هزار تن و می��زان واردات آن 145 هزار تن بود اما در 
2 ماهه نخس��ت س��ال 89 میزان صادرات قراضه به حدود 2 برابر 

کل سال 88 رسید.
خلیفه سلطاني تصریح کرد: بخش خصوصي سال گذشته 460 هزار 
تن فولاد خام تولید کرده و در نظر دارد این میزان را در سال 89 به 
یک میلیون تن افزایش دهد لذا براي تحقق این امر نیازمند تأمین 
مواد اولیه به ویژه قراضه اس��ت. اکنون سالانه حدود یک میلیون و 
500 هزار تن قراضه در کش��ور تولید مي شود که تمام این میزان 

براي فولادسازان بخش خصوصي ایران مورد نیاز است.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد افزود: اکنون 10 واحد تولیدکننده 
ش��مش توسط بخش خصوصي فعال هس��تند که نیازمند قراضه 
فولاد هس��تند و امیدواریم با افزایش تعرفه صدور قراضه بتوان از 

خروج آن از کشور جلوگیري کرد.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تصریح کرد: انجمن با ارسال 
نامه اي به وزراي صنایع و معادن، بازرگاني و امور اقتصادي و دارایي 
و همچنین کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��وراي اسلامي 
خواستار رفع مشکلات مربوط به صدور قراضه از کشور شده است. 

که این نامه در شماره قبل نشریه چیلان منعکس شد.
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 احمد دنیانور عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
در این باره گفت: ایران س��الانه به 3/5 تا 4 میلیون تن قراضه نیاز 
دارد که یک میلیون و 500 هزار تن تا 2 میلیون تن آن را از داخل 

و 1/5 تا 2 میلیون تن دیگر را از واردات تامین مي کند.
مدیرعام��ل فولاد جن��وب تصریح کرد: قراضه کالاي اس��تراتژیک 
ایران اس��ت لذا براي جلوگیري از خروج آن از کش��ور یا باید نرخ 
عوارض آن به 100درصد افزایش یابد و یا به عنوان کالاي خاص و 

استراتژیک، صدور آن ممنوع شود.
دنیانور با اشاره به اینکه بسیاري از کشورها صدور قراضه را ممنوع 
کرده اند، افزود: انجمن فولاد نس��بت به این مسئله حساس است و 
لذا با ارس��ال نامه هایي به مسئولان رده بالا و ذیربط کشور به ویژه 
کمیس��یون ماده یک، پیشنهاد افزایش تعرفه قراضه به 100درصد 

را ارائه داده است که امیدواریم به تصویب برسد.

 س��یدرضا شهرس��تاني، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران و مدیرعامل ش��رکت نورد و قطعات فولادي نیز گفت: 
براي افزایش تولید فولاد در کشور نیازمند قراضه هستیم و قراضه 

به عنوان مواد اولیه باید همواره در دس��ترس فولادس��ازان بخش 
خصوصي باشد.

مدیرعامل شرکت کلاچ که تولیدکننده فولاد )بیلت و اسلب( است 
نیز در زمینه نیاز این کارخانه به قراضه فولاد معتقد اس��ت: میزان 
نیاز این کارخانه بستگي به میزان تولید دارد، ما اکنون توان تولید 
س��الانه 100 هزار تن فولاد را داریم و براي این میزان تولید فولاد 
نیازمن��د 110 هزار تن قراضه هس��تیم اما امس��ال در صورتي که 
نتوانیم انرژي برق مورد نیاز کارخانه را تامین کنیم حدود 50 هزار 
تن فولاد تولید خواهیم کرد که در این صورت 55 هزار تن قراضه 

نیاز خواهیم داشت.
 فرنگي زاده افزود: در حال حاضر قراضه مورد نیاز این کارخانه را از 

منابع داخلي تامین مي کنیم.
وي دلایل افزایش قیمت قراضه در داخل کش��ور را کمبود قراضه 
در بازار و پایین بودن تولید کارخانه هایي که قراضه تولید مي کنند 
و همچنین سوء استفاده برخي فروشندگان دانست. دولت مي تواند 
با افزایش عوارض و اعمال تعرفه هاي س��نگین جلوي صدور قراضه 
از کشور را بگیرد. کشور ما اکنون نیازمند واردات قراضه است زیرا 
ک��ه تولید کارخانه هاي فولادي کاهش یافته و یکي از علل افزایش 
قیمت قراضه این اس��ت که عرضه و تقاضاي آن با هم برابر نیست. 

اکنون تقاضا براي قراضه زیاد است.

مختصری درباره قراضه:
آهن قراضه به ضایعات فولادي کم کربن اطلاق مي شود که شامل: 
ضایعات آهن یا فولاد ساده و آهن قراضه مي شود. آهن، فلزي است 
که اصطلاحاً برگشت پذیر خوانده مي شود، یعني مي توان محصولات 

آهني را پس از مصرف مجددا به صورت قراضه ذوب کرد.
آهن قراضه از محل دورریز فلز حاصل از لوازم خانگي و بسته بندي مواد 
غذایي، ضایعات اماکن عمومي، ضایعات صنایع تولیدي و محصولات 
فولادي و برگش��تي ضایعات حاصل از خطوط تولید فولادسازي ها، 
خودروس��ازي ها، پرس کاري ها، لوازم خانگي  ساز ها، کشتي سازي ها، 
ماشین سازي ها، قطعه سازي ها، دکل هاي انتقال نیرو، راه آهن، صنایع 
نفت و پتروشیمي، صنایع کارخانه هاي سیمان، دمونتاژ کشتي ها و 
واگن  قطارها و بازسازي خطوط ریل راه آهن و ماشین آلات راه سازي و 
انواع خودروهاي از رده خارج و بازسازي خطوط تولید تامین مي شود. 
تمامي موارد یاد ش��ده به سه دسته، منابع خانگي، منابع عمومي و 

منابع صنعتي تقسیم بندي مي شوند.

بازار جهانی  قراضه:
براساس گزارش متال بولتن، در سال 2009 میلادي بیش از 92/5 
میلیون تن قراضه آهن بین کشورهاي مختلف مبادله شده که در 

مقایسه با سال 2008 با کاهش 6/6 درصدي مواجه بوده است.
بزرگترین صادرکنندگان قراضه در جهان در س��ال 2009 میلادي 
ش��امل آمریکا با ص��ادرات 22/4 میلیون تن، ژاپ��ن با حدود 9/4 
میلی��ون تن، آلمان با 7/2 میلیون ت��ن، انگلیس با 6 میلیون تن، 

فرانسه با 5/1 میلیون تن و کانادا با 4/7 میلیون تن بودند.
درمورد واردات قراضه در جهان نیز در س��ال 2009 میلادي بیش 
از 92/5 میلیون تن قراضه توس��ط کشورهاي مختلف وارد شد که 
برابر با صادرات آن در س��ال مذکور ب��ود. بزرگترین واردکنندگان 
قراضه در س��ال 2009 میلادي نیز ش��امل ترکیه با 15/6 میلیون 
تن، چین با 13/6 میلیون تن، کره جنوبي با 7/8 میلیون تن و هند 

با 5/1 میلیون تن بودند.
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رويداد

مدیرعامل فولاد مبارکه در جلس��ه کمیته راهبری و در حضور معاونین و مدیران ش��رکت گفت: کار، تولید و توسعه سه 
محور اصلی فولاد مبارکه است. 

به گزارش چیلان به نقل از پایگاه اطلاع رسانی فولاد مبارکه، مهندس محمد رجایی همه کارکنان را به یک بسیج همگانی 
در تولید و توسعه ی شرکت فراخواند و گفت هر روز رقابت در بازار فولاد شدیدتر می شود و ما باید در نظر داشته باشیم 
که افزایش توان تولید و رقابت با سایر تولیدکنندگان منطقه یک بحث ملی و فراتر از مرزهای فولاد مبارکه است که باید 

به آن توجه جدی تری صورت گیرد.
مهندس رجایی در ادامه به اهمیت زمان در کار تولید و اجرای طرح های توسعه اشاره کرد و افزود در همه بخش های 
تولید و تعمیرات خدمات فنی و پشتیبانی، خرید، مواد اولیه و انرژی و ... این بحث زمان است که اگر به جای استفاده 

بهینه، آن را از دست بدهیم، دچار ضرر و زیان خواهیم شد.
مهندس رجایی در خصوص رویکردهای فولاد مبارکه اظهار داشت: زیر بنای این شرکت بر مبنای توسعه بنا نهاده شده 
است لذا باید ساز و کاری فراهم کرد که طرح های توسعه به گونه ای اجرا گردد، تا در پایان بدون هرگونه تأخیر بهره 

برداری لازم از سرمایه گذاری ها صورت گیرد.
طرح جامع توسعه و دستیابی به ظرفیت تولید 9 میلیون تن فولاد که قرار است طی سه سال آینده در فولاد مبارکه 
محقق گردد، یکی دیگر از سرفصل های سخنان مدیرعامل فولاد مبارکه در کمیته راهبری بود که ایشان در این خصوص 
گفت: با درنظر گرفتن میزان تولید و طرح های توس��عه در ناحیه فولادس��ازی و نورد پیوس��ته و افزایش ظرفیت ها در 
فولاد مبارکه در کمتر از سه سال آینده با در نظر گرفتن اجرای به موقع طرح های تکمیلی به 9 میلیون تن فولاد دست 

خواهیم یافت.
مدی��ر عام��ل فولاد مبارکه انجام ممیزی ها در هر ش��رکت را بس��یار س��ودمند خواند و تصریح کرد: س��اختار فولاد 
مبارکه بر مبنای کش��ف اش��کالات و ارائه راهکار برای حل مس��ائل اس��ت ک��ه ممیزان باید با ای��ن رویکرد به دنبال 
 ارتقاء س��ازمان باش��ند و با در نظ��ر گرفتن اولویت ه��ای موجود، روند رو ب��ه تعالی دائمی برای س��ازمان رقم زنند.

مهندس رجایی خاطر نشان کرد: از آنجایی که ما در فولاد مبارکه با یک توسعه وسیع روبرو هستیم و در آینده نیاز به 
تعمیر و نگهداری تجهیزات، بیشتر از امروز احساس می شود لذا باید تعمیرگاه ها و به ویژه تعمیرگاه مرکزی با چیدمان 

جدیدتری شرایط پیش رو را تعریف کنند.

مدیر عامل فولاد مبارکه اصفهان:

رقابت در بازار فولاد شدیدتر می شود
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مدیر عامل ذوب آهن اصفهان با هیأت همراه در جریان دیدار با مدیر عامل و معاونین و مدیران شرکت فولاد 
مبارکه با بیان اینکه توس��عه های فولاد مبارکه و ذوب آهن برای کش��ور ضروری است گفت: به دلیل اینکه 
فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگترین قطب های تولید فولاد کشور مطرح است، بایستی اجرای طرح های 

توسعه خود به خصوص طرح شهید خرازی را تسریع نماید.
در جری��ان ای��ن دی��دار مدیر عامل ف��ولاد مبارکه نی��ز در ادامه با اش��اره ب��ه واحد فولادس��ازی و نورد 
پیوس��ته س��با و زحمات��ی که مجموع��ه ذوب آه��ن در جهت ایج��اد آن متحم��ل گردید گف��ت: این 
 واحد توانس��ته اس��ت ب��ه ظرفیت اس��می تولید ماهیانه دس��ت یاب��د که ج��ای تقدیر و تش��کر دارد.
مهندس رجایی تلاش انجمن تولیدکنندگان فولاد در ایجاد باشگاه تخصصی با حضور متخصصین تولید 
را مه��م خوان��د و گفت: از جامعه ی صنعت و فولاد انتظار می رود از ظرفیت های تخصصی خودمان در 
جهت حل و فصل مسائل صنعت استفاده نماییم و در این راه با همدلی، همکاری و در قالب انجمن آهن 

و فولاد، بتوانیم بازوی علمی برای تصمیم گیران کشور باشیم.
مهندس رجایی هم چنین بر حسن تفاهم و انتقال اطلاعات و تجربیات در شرکت تاکید نمود و اظهار 
داش��ت: جلسات مشترک بین این دو مجموعه در ایجاد مناسبات و استفاده از تجارب فیمابین بسیار 

سودمند خواهد بود.
دکتر براتی در ادامه نشس��ت اظهار داش��ت: ای��ن دو مجموعه به دلیل همجواری و فرهنگ مش��ابه، 
از بس��یاری جه��ات به هم نزدیک می باش��ند و خوش��بختانه این دو ش��رکت توانس��ته اند، بخش 
 زی��ادی از تولی��د ف��ولاد کش��ور را تأمین و به عنوان یک ش��اخص موثر در کش��ور مطرح باش��ند.
مدی��ر عامل ذوب آه��ن اصفهان ظرفیت های بالای همکاری بین دو ش��رکت را در بخش آموزش، 
نیروی انس��انی، خرید و فروش مثبت ارزیابی کرد و با اش��اره به جنبه های همکاری متقابل اظهار 
داش��ت: خوشبختانه زمینه های همکاری زیادی به خصوص در بخش آموزش و تحقیقات و نیروی 
تخصصی وجود دارد که با ایجاد کارگروه ها و اتاق فکر و تحقیقات بین این دو مجموعه، می توان 
نس��بت به پاسخ گویی به مسائل و مشکلات و همین طور توسعه بومی سازی تجهیزات مورد نیاز 

دو شرکت از طریق توانمندی های داخل اقدام نمود.

نشست تعاملی فولاد مبارکه و ذوب اصفهان برگزار شد

اخبار داخلي
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طرح توس��عه فاز س��وم کارخانه فولاد نطنز، با حضور 
رئیس جمهوری و وزیر صنایع و معادن افتتاح ش��د. با 
تولید سالانه 900 هزار تن مفتول صنعتي و ساختماني در این کارخانه، سایر کارخانه هاي صنایع 

فولاد مفتولي از واردات این محصول بي نیاز مي شود. 
رئیس جمهوری در مراسم افتتاح این کارخانه گفت: کاری که امروز انجام شد، کاری بسیار بزرگ و ارزشمند بود که چند ویژگی 
داش��ت. ویژگی اول س��اخت این مجتمع این است که بخش مهمی از نیازهای ما را تامین می کند و به جای اینکه با واردات این 

محصول برای دیگران اشتغال و ثروت تولید کنیم، با تولید این محصول در داخل کشور، اشتغال ایجاد می کنیم. 
ایشان ویژگی دیگر این پروژه را سرمایه گذاری سازندگان آن عنوان کرد و افزود: البته بانک های کشور به این مساله کمک کرده اند 
و کمک نیز خواهند کرد اما مهم این است که بخش مردمی اقتصاد سرمایه های خودشان را روی این زمین گذاشته اند تا کارخانه 

به وجود آید. 
رئیس جمهوری از وزیر صنایع و معادن خواس��ت تا با فراهم کردن امکانات لازم برای ش��هرک صنعتی نطنز زمینه اشتغال 
جوانان نطنزی را فراهم کند. احمدی نژاد گفت: دولت از توسعه صنایع پایین دستی و همچنین استقرار سایر صنایع در نطنز 

پشتیبانی می کند. 
وزی��ر صنای��ع و معادن نیز در این مراس��م به لزوم حض��ور بخش خصوصي در فعالیت هاي اقتصادي تاکی��د کرد و گفت: ما با 
بسترسازي هاي لازم به ویژه در زمینه فولاد، از صنایع بالادستي گرفته تا صنایع پایین دستي، فرصت را برای حضور جدي بخش 
خصوصي فراهم خواهیم کرد که این خود جهش بزرگي در آینده فولاد محسوب مي شود. ایشان با بیان اینکه برنامه ریزی مدیران 
کارخانه فولاد نطنز برای ایجاد یک مجتمع صنعتی با ظرفیت 2/7 میلیون تنی فولاد در 18 ماه آینده خواهد بود، اظهار کرد: با 
راه اندازی این مجتمع جدید، صنایع پایین دستی در کنار این طرح شکل خواهند گرفت و منطقه تبدیل به یک قطب صنعتی 

خواهد شد. 
لازم به ذکر است که مجتمع کارخانجات فولادسازي نطنز از سال 1380 شروع به فعالیت کرده که البته زمان شروع طرح توسعه 
فاز سوم این کارخانه نیمه سوم سال 1385 بوده است. این مجتمع با 2 هزار و 700 میلیارد ریال در بخش ماشین آلات و تجهیزات 
، تأسیسات و ساختمان ها سرمایه  گذاري شده که با احتساب سرمایه گذاري هاي زیرساختي که در آینده در سایر واحدهاي تولیدي 
این مجتمع مورد استفاده قرار مي گیرند به 3 هزار و 100 میلیارد ریال مي رسد. با افتتاح این پروژه 700 نفر به صورت مستقیم 

در سه شیفت کاري و 10 هزار نفر به صورت غیرمستقیم مشغول به کار خواهند شد.
براساس این گزارش کارخانجات الکترود سازي، بیدوایر مورد مصرف در صنایع لاستیک سازي، تأمین محصولات تولیدي در 
تکنولوژي ساخت پل هاي طویل معلق، کارگاه هاي مفتول سازي، توري حصاري، گابیون، میخ و پرچ سازي، مش، سیم خاردار، 

فنس کشي و غیره کارخانجاتي هستند که با دریافت این محصول به عنوان مواد اولیه تحت پوشش قرار خواهند گرفت.
لازم به توضیح است که در حال حاضر با توجه به اینکه در واحدهاي فعال دولتي و خصوصي تنها 100 هزار تن میل گرد کلاف 
تولید مي شود و نیاز کارخانجات مرتبط با این محصول در داخل کشور بالغ بر یک میلیون تن محصول صنعتي و ساختماني 
است، با راه اندازي این خط عظیم و منحصر به فرد و با تولید سالیانه 900 هزار تن کسري نیاز کارخانجات تولیدي پایین دستي 
این واحد که از طریق واردات از خارج کشور تأمین مي شده، مرتفع مي گردد و نه تنها از واردات این نوع محصولات جلوگیري 
به عمل خواهد آمد بلکه با توجه به نوع مواد اولیه مصرفي، چنانچه از بریکت آهن اسفنجي استفاده شود رقمي بالغ بر 700 
میلیون دلار صرفه جویي ارزي و چنانچه از شمش فولادي استفاده شود، رقمي بالغ بر 450 میلیون دلار صرفه جویي ارزي را 

به دنبال خواهد داشت.

طرح توسعه ای  فاز سوم 
فولاد نطنز افتتاح شد
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طرح توس�عه مجتمع 
فولاد بناب به بهره برداري رسید

طرح توسعه مجتمع فولاد بناب در استان آذربایجان شرقي اواسط تیرماه با حضور رییس جمهوري و وزیر صنایع ومعادن و 
جمعي از مقامات استاني به بهره برداري رسید.

به گزارش چیلان به نقل از پایگاه اطلاع رساني وزارت صنایع ومعادن، خط تولید میلگرد آجدار مجتمع فولاد سهند و خط تولید 
و ذوب شمش فولادي مجتمع فولاد صنعت شهریار از مجموعه هاي مجتمع فولاد بناب در استان آذربایجان شرقي است.

واحد صنعتي فولاد صنعت سهند توسط بخش خصوصي با سرمایه گذاري یک  هزار و 700 میلیارد ریال و اشتغالزایي براي 800 
نفر در شهرک صنعتي بناب راه اندازي شده و ظرفیت تولید سالانه این واحد بیش از یک میلیون تن میلگرد آجدار است.

فعالیت شرکت فولاد صنعت شهریار نیز شامل ذوب و تولید انواع شمش هاي فولادي است که با سرمایه گذاري یک  هزار و 
700 میلیارد ریال و اشتغالزایي براي 700 نفر در شهرک صنعتي بناب راه اندازي شده است. ظرفیت تولید سالیانه این واحد 

500 هزارتن شمش فولادي اعلام شده است.
مجتمع فولاد بناب هم اکنون داراي چهار ش��رکت شامل فولاد شاهین بناب، فولاد صنعت بناب، فولاد صنعت شهریار و 

فولاد صنعت سهند است.

نخستین کارخانه ورق خودرو در آستانه
 راه اندازي است

شمارش معکوس براي راه اندازي نخستین و بزرگترین کارخانه ورق گالوانیزه خودرو 
کشور آغاز شد. 

به گزارش چیلان به نقل از روابط عمومي س��ازمان توس��عه و نوس��ازي معادن و 

صنایع معدني،  مدیر عامل ش��رکت ورق گالوانیزه خودرو چهار محال و بختیاري 

اظهار داشت: مرحله گرم کردن کوره آغاز شده و با آماده شدن حوضچه ذوب روي، این کارخانه 
آماده تولید ورق گالوانیزه خودرو خواهد بود.

حس��ن مرداني با تاکید بر منحصر به فرد بودن این طرح در خاورمیانه به ویژگي هاي محصول تولیدي اش��اره و تصریح 

کرد: مقاومت کششي بالا،  ضد خوردگي، شکل پذیري،  صافي ورق، رنگ پذیري مطلوب و در عین حال سبکي از جمله 

ویژگي هاي فیزیکي ورق هاي تولید این کارخانه محسوب مي شود.

مدیر عامل ورق خودرو چهار محال و بختیاري درباره مزیت هاي دیگر تولید این نوع ورق براي خودروسازان داخلي گفت: 

کاهش وابس��تگي به واردات ورق خودرو و تولید با گرید هاي مورد دلخواه مش��تري از جمله دیگر مزیت هاي تولید این 
کارخانه محسوب مي شود.

طرح تولید ورق گالوانیزه خودرو چهار محال و بختیاري با سرمایه 200 میلیارد توماني در آستانه بهره برداري رسیده و 

از ظرفیت تولید 400 هزار تن در سال برخوردار است.
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رئیس س��ازمان صنایع و معادن اس��تان فارس ضمن اشاره به قانون هدفمند 
ک��ردن یارانه ها و حامل هاي انرژي از ص��دور جواز براي کارخانه فولاد اقلید 

خبر داد.
به گزارش چیلان به نقل از خبرگزاري مهر، رئیس س��ازمان صنایع و معادن 

استان فارس در نشست خبري گفت: 
فولاد اقلید و فسا از جمله مصوبات دور سوم سفر هیأت دولت بود که براي فولاد اقلید سرمایه گذار آن نیز 
قطعي ش��د وي مصوبات مربوط به ایجاد کارخانجات حوزه فولاد را به عوان یکي از دس��تاوردهاي بزرگ استان فارس در 

حوزه صنعت یاد کرد و افزود: در حال حاضر عملیات پروژه فولاد ني ریز در حال اجراست. 
رئیس سازمان صنایع و معادن فارس با اشاره به قانون هدفمند کردن یارانه ها و ارتباط آن با حوزه صنعت نیز بیان کرد: 
در این خصوص تاکنون سناریوي قیمت حامل هاي انرژي اعلام نشده و در این رابطه باید از هم اکنون صنعتگران آمادگي 

هاي لازم را داشته باشند. 
شهپري با تاکید بر ثبت نام فعالین حوزه صنعت در موضوع شناسه صنعتي و دریافت کد رهگیري بیان کرد: بنگاه هاي 

صنعتي باید از هم اکنون آنالیزي از انرژي را براي خود داشته باشند.
رئیس سازمان صنایع و معادن فارس با اشاره به اینکه این صنعتگران باید از هم اکنون جوانب کار را ببینند، افزود: البته 
باید گفت آن دست از افرادي که در حال احداث کارخانه هستند از هم اکنون مي توانند پیش بیني هاي لازم را داشته 
باشند تا در حوزه طراحي و معماري همچنین انتخاب ماشین آلات و طراحي سیستم هاي سرمایشي و گرمایشي خود 

از هم اکنون جوانب کار را دیده باشند.

جلسه مجمع عمومی شرکت تعاونی نوردکاران فولادی ایرانیان در تاریخ 8تیرماه 

در مجتمع پذیرایی دش��ت بهشت برگزار گردید. ریاست هیأت رئیسه مجمع را 

مهندس صالح آبادی بر عهده داش��ت و جلس��ه را مطابق دس��تور به پیش برد. جلسه با سخنرانی مهندس فاضل همامی، 

مدیرعامل ش��رکت تعاونی آغاز ش��د و سپس گزارش مالی یکساله شرکت تعاونی توسط حسابرس قانونی قرائت و انتخاب 
بازرس قانونی در حضور نماینده وزارت تعاون صورت پذیرفت.

پس از جلسه مجمع، گردهمایی اعضاء شرکت تعاونی با حضور نمایندگانی از بانک های توسعه تعاون، ملی و ملت و صاحبان 

صنایع استان تهران و تجار همراه  با سخنرانی مهندس مس فروش، رئیس صنایع استان تهران برگزار گردید.

رئیس صنایع اس��تان تهران از انتقادات مفید وس��ازنده نوردکاران پشتیبانی نمودند و خواستار اتحاد و همدلی بین اعضاء 

شدند. ایشان سپس از کلیه نوردکاران خواستند از طریق تعاونی اقدام به دریافت شناسه نمایند تا با اجرایی شدن طرح 

هدفمند کردن یارانه ها و آزاد سازی انرژی بتوانند از تسهیلات ریالی و ارزی دولت به نفع خود استفاده نمایند. 

رئیس صنایع استان تهران در انتها از کلیه اعضاء و هیأت مدیره به جهت ایجاد کار و تولید شغل های مفید تقدیر و تشکر 
نموده و خواستار ملاقاتهای بعدی در مراکز تولیدی شدند.  

جواز کارخانه فولاد اقلید فارس صادر شد 

مجمع عمومی شرکت تعاونی نوردکاران فولادی 
ایرانیان برگزار شد
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قیمت قراضه در آمریکا و ژاپن کاهش یافت

قیمت قراضه ای که پایه تعیین پرمیوم قیمت اکثر محصولات فولادی تحویل ماه آگوست در 
آمریکا می باشد، 45 دلار کاهش یافته و به 305 دلار هر لانگ تن رسیده است.

به گزارش چیلان به نقل از مرکز خدمات فولاد ایران، با توجه به پایین بودن تقاضای قراضه 
صادراتی در آمریکا، احتمال کاهش قیمت این محصول در این کشور وجود داشت.  البته هنوز مشخص 
نیست که با پایین آمدن قیمت قراضه، کارخانه ها نیز قیمت محصولات خود را کاهش خواهند داد یا نه؟ برخی پیش 

بینی می کنند که به دنبال افت قیمت قراضه، قیمت تیرآهن در حدود 20 تا 25 دلار کاهش یابد.
قیمت پایه قراضه خرد شده ای که برای تعیین پرمیوم قیمت نقدی ورق تخت، میلگرد، مقاطع سبک و تیرآهن بال پهن کارخانه 

نوکور می باشد، طی ماه گذشته تقریبا ثابت بوده و فقط 5 دلار پایین آمده و به 350 دلار هر لانگ تن رسیده است.
به دنبال این امر پیش بینی می شود که قیمت ورق و میلگرد این کارخانه برای تحویل در ماه آگوست نیز به همین میزان 
کاهش یابد. در این میان برخی اظهار داشته اند که کارخانه ها در این کشور به منظور ثابت نگاه داشتن قیمت ها ظرفیت تولید 

خود را کاهش خواهند داد.
در ژاپن، توکیو استیل از اواسط جولای قیمت خرید قراضه را 6 تا 12 دلار کاهش داده که نشانگر کاهش صادرات و موجودی 

کافی در بازار داخلی است.
این کارخانه قیمت قراضه را از 26 ژوئن ثابت نگه داشته بود در حالی که بازار های دیگر قیمت ها را بالا بردند تا از بخش عرضه 
حمایت کنند. ولی این افزایش قیمت ها ماندگار نبود چون فولاد سازان کشور های دیگر به خصوص کره به بررسی قیمت 

قراضه در ژاپن پرداختند در نتیجه صادرات کاهش یافت.
کاهش قیمت بیشتر در اوکایاما این است که یک محموله 35 هزار تنی از قراضه امریکا هفته آینده به این منطقه می رسد. 

پیشنهاد روسیه جهت اجرای قوانین
آنتی دامپینگ برای محصولات فولادی ضد زنگ

وزرات صنعت و بازرگانی روس��یه، خواستار اعمال مالیات آنتی دامپینگ بر واردات 
ورق و صفحات فولادی ضد زنگ از کشورهای چین، کره جنوبی، برزیل و آفریقای 

جنوبی شد. بر اساس آمار مربوطه، میزان واردات ورق و صفحات فولادی ضد زنگ از کشورهای یاد شده 
از سال 2004 تا سال 2007 حدود 4.5 برابر افزایش یافته است. میزان مالیات آنتی دامپینگ پیشنهاد شده برای شرکت 
فولاد ضد زنگ )Shanxi Taigang( 29.9 درصد، برای سایر شرکتهای کره جنوبی 62. درصد، چین 39.1 درصد، 
برای ش��رکت Posco کره جنوبی 4.8 درصد، برای سایر شرکتهای کره جنوبی 62.8 درصد، برای کارخانجات برزیل 

21.1 درصد و برای کارخانجات آفریقای جنوبی 33.3 درصد درخواست شده است. 
3 - تاکنون افزایش حجم تولید کم و بیش متناس��ب با افزایش میزان تقاضا در مناطق مختلف بوده اس��ت و از این رو 

تولید کنندگان هنوز هم در مورد ظرفیت مازاد نگران نیستند.
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فولادسازان چینی با 

افزایش تولید، ممنوعیت
 دولتی را نادیده 

گرفتند

خبرهای رس��یده حاکی از این اس��ت که فولاد سازان چینی قوانین 

دولت مبنی بر ع��دم افزایش ظرفیت تولید را رعایت نمی کنند. اگر 

این روند ادامه یابد و تقاضای داخلی چین بالا نرود ممکن است میزان 

صادرات آن به سطح سال 2007 برسد.

اخیرا دولت چین تاکید بیشتری بر قانون ممنوعیت پروژه های جدید 

افزایش خطوط تولید داشته و اظهار داشته تا پایان سال 2011 مجوز 

جدیدی در این راس��تا به فولاد س��ازان نخواهد داد. ظاهرا آگوست 

2009 نیز اعلام شده بود که برای 3 سال این قانون پابرجاست.

علی رغم ممنوعیت های موجود اخیرا گزارش��ی منتشر شده  که از 

ابتدای س��ال جاری، 31 فولاد ساز چینی از 40 پروژه جدید افزایش 

ظرفیت تولید خبر داده اند.

وسعت کاری این پروژه ها شامل  تولید سالانه  9 میلیون و 900 هزار 

تن آهن و فولاد است. همچنین از این 40 پروژه 23 مورد به کارخانه 

هایی مربوط است که جز 10 فولاد ساز برتر چین نیستند. 

در ح��ال حاضر ظرفیت تولید فولاد جهان حدود 300 میلیون تن 

در سال اس��ت. این پروژه های جدید موجب افزایش تولید چین 

و در نتیجه رش��د صادرات آن خواهد ش��د و در ماه های آتی بر 

قیمت های جهانی  تاثیر گذار خواهد بود. 

تولید  در 5 ماه ابتدای سال 2010فولاد خام کش�ورهای عربی افزایش 26 درص�دی 
میلیون تنی خود را به ثبت رساند. نس��بت به 5 ماهه ابتدای سال 2009 تولید 2.2 سعودی در این مدت با افزایش 26.17 درصدی کرد. مجموعه فولاد حادد )Hadeed( عربستان چیزی در حدود 6.7 میلیون تن فولاد خام تولید درصدی نسبت به مدت مش��ابه در سال 2009 بزرگترین تولی��د کننده عربی ب��ا افزایش 26.3 عربی در 5 ماه ابتدای س��ال، افزایش یافته است. فولاد ع��رب، میزان تولید فولاد خام کش��ورهای بر اس��اس آمار ارائه ش��ده از سوی اتحادیه آهن و 

حذف تخفیف عوارض صادراتی تعدادی از 
محصولات چین

از 15 جولای امسال، دولت چین تخفیف عوارض صادراتی بعضی از محصولات فولادی از جمله 
HRC، CRC و HDG را حذف میکند. با توجه به فش��ار کش��ورهای خارجی، دولت چین 
تصمیم گرفت تخفیف عوارض صادراتی بعضی از محصولات خود را از جمله محصولات فولادی 
را حذف کند. بر اس��اس آمار ارائه ش��ده از سوی گمرک چین، چین در ماه آوریل 4.31 میلیون تن از محصولات 

فولادی خود را با افزایش 205.3 درصدی نسبت به مدت مشابه در سال گذشته صادر نموده است. 
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 گواهینامه های عضویت و کارت های شناسایی اعضاء تحویل شد
در پایان مراسم مجمع عمومی سالیانه انجمن، گواهینامه های عضویت و کارت های شناسایی مدیران شرکت های عضو تحویل 
اعضاء حاضر در جلسه شد. تعدادی از گواهینامه ها و کارت ها نیز پس از برگزاری مجمع، در دفتر انجمن به نمایندگان اعضاء 
تحویل ش��د. نمایندگان آن دس��ته از اعضاء محترم که تاکنون موفق به دریافت کارت شناسایی و گواهینامه های عضویت خود 

نشده اند، می توانند با مراجعه به دفتر انجمن و ارائه معرفی نامه، بسته خود را دریافت نمایند.
قابل ذکر است مدت اعتبار این گواهینامه ها و کارت ها از تاریخ صدور به مدت یک سال می باشد و پس از پایان تاریخ اعتبار، 

ابطال گردیده و با عودت گواهینامه و کارت به انجمن، گواهینامه و کارت جدید برای اعضاء صادر خواهد شد. 

10 عضو جدید به انجمن پیوستند
    در جلسات هیأت مدیره انجمن که در خردادماه و تیرماه سال جاری برگزار شد تعدادی از شرکتهای خصوصی تولیدکننده 

فولاد و یا صنایع وابسته به عنوان اعضاء جدید انجمن پذیرفته شدند. این شرکت ها عبارتند از:
شرکت تعاونی خدمات بازرگانی نوردکاران ایرانیان به مدیر عاملی آقای فاضل همامی به عنوان عضو وابسته 1 -

شرکت ذوب آهن البرز غرب به مدیر عاملی آقای امین سعدی به عنوان عضو پیوسته 2 -
شرکت تولیدی و صنعتی اصفهان در به مدیر عاملی آقای محمد حسین دروش به عنوان عضو پیوسته 3 -

شرکت فولاد نوین سمنان به مدیر عاملی آقای امیر شهرام شاهنده راد به عنوان عضو پیوسته 4 -
شرکت صنایع فولاد پردازان رادین به مدیر عاملی آقای رضا حقیقت خواه به عنوان عضو وابسته 5 -

شرکت صنایع تولیدی نورد گرم فلز به مدیر عاملی آقای مصطفی عبداللهی به عنوان عضو پیوسته 6 -
شرکت صنایع بین المللی چیلان کرمان ایرانیان )مجتمع ذوب فولاد کرمان( به مدیر عاملی آقای محمدرضا ترابی به  7 -

عنوان عضو پیوسته
شرکت مجتمع فولاد البرز غرب به مدیر عاملی آقای احمد سعدی به عنوان عضو پیوسته 8 -
شرکت صنایع نورد پیشرو حدید به مدیر عاملی آقای عامر همامی به عنوان عضو پیوسته 9 -

شرکت احیا کار مبنا به مدیر عاملی آقای یعقوب تقی زاده به عنوان عضو وابسته 10 -
حض��ور ش��رکت های مذکور در انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران را گرامی می داریم و امیدواریم با مش��ارکت و همراهی 

شرکت های فوق، انجمن از جایگاه مستحکم تری نسبت به قبل برخوردار گردد.

مجمع عمومی سالیانه انجمن برگزار شد
پس از تصمیم هیأت مدیره انجمن مبنی بر برگزاری مجمع عمومی انجمن در خردادماه 1389، روابط عمومی انجمن به بررسی 
مکان های مختلف پرداخت و در نهایت سالن کنفرانس طبقه هشتم اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران جهت برگزاری مجمع 

عمومی انجمن انتخاب گردید. 
بدین ترتیب مجمع عمومی عادی س��الیانه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در س��اعت 16 مورخ 89/3/24 تش��کیل شد. در 
ابتدای مراسم، پس از تلاوت آیاتی از کلام الله مجید، اعضای هیأت مدیره انجمن ضمن خوشآمدگویی به اعضاء به نوبت به ایراد 

سخنرانی پرداختند.
در ای��ن مراس��م آقای مهندس دنیانور بر اس��اس گزارش عملکرد مکتوب انجمن، به تش��ریح فعالیت ه��ا و اقدامات انجمن در 
سال1388پرداخت. مجمع عمومی انجمن با تصویب صورت های مالی انجمن ادامه پیدا کرد و سپس با انتخاب اعضاء، جناب 
آقای مهندس باقری به عنوان بازرس اصلی و مهندس زمانی به عنوان بازرس علی البدل تعیین شدند. روزنامه های دنیای اقتصاد 

و اطلاعات نیز مطابق روال قبلی به عنوان روزنامه رسمی انجمن انتخاب شدند.
در جلس��ه مجمع عمومی امس��ال، آقای دکتر ایمانی راد به ایراد سخنرانی پرداخت. ایشان در سخنرانی خود تحلیل اقتصادی 

مفیدی از وضعیت فولاد ایران و جهان ارائه داد که با استقبال اعضاء مواجه شد.
پس از این برنامه، گواهینامه های عضویت و کارت های شناسایی اعضاء تحویل ایشان گردید. صرف شام و بدرقه میهمانان هم 

آخرین برنامه مراسم بود و بدین ترتیب مجمع عمومی انجمن در سال 89 به پایان رسید. 
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انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور شما را به بازدید از 
جایگاه ویژه تولیدکنندگان فولاد کشور 

در نمایشگاه بین المللی فولاد اصفهان دعوت می نماید
زمان: 6 تا 9 مرداد ماه

مکان: محل دائمی نمایشگاه های بین المللی اصفهان

مشارکت فعال در نمایشگاه بین المللی فولاد اصفهان
در س��ال های گذشته شرکت های تولیدکننده فولاد کش��ور به صورت منفرد و بر اساس سیاست های سازمانی خود اقدام به 
ش��رکت در نمایش��گاه های مختلف می کردند که به دلیل عدم هماهنگی بین این واحدها، غرفه های آنان در نمایشگاه ها به 
صورت پراکنده و دور از یکدیگر قرار می گرفت و بالطبع آنچنان توجه بازدیدکنندگان به واحدهای تولیدکننده فولاد کش��ور  
جلب نمی شد. به همین دلیل روابط عمومی انجمن بر آن شد تا با ایجاد هماهنگی بین واحدهای تولیدی و انسجام بخشی به 

حضور نمایشگاهی آنان، به اهداف زیر دست یابد:
اتحاد، یکپارچگی و هم صدایی تولیدکنندگان فولاد کشور را به نمایش بگذارد. 1 -

توجه ویژه بازدیدکنندگان از این نمایشگاه را به تولیدکنندگان فولاد کشور معطوف کند. 2 -
نقش انجمن در قبال حمایت از تولیدکنندگان فولاد کشور و ارائه خدمات به آنان را پررنگ تر نماید. 3 -

از لحاظ مالی با اخذ تخفیف، حضور نمایشگاهی اعضاء را تسهیل کند. 4 -
در این راستا انجمن موفق به انجام اقدامات ذیل شده است:

اخذ تخفیف ویژه جهت اجاره غرفه برای اعضاء انجمن 1 -
اخذ تخفیف جهت اقامت اعضاء انجمن در هتلهای 3 تا 5- 2 ستاره 

تسهیل اجاره تجهیزات غرفه ها و وسایل مورد نیاز 3 -
ایجاد جایگاه ویژه تولیدکنندگان فولاد کش��ور در نمایش��گاه فوق و تخصیص غرفه به تولیدکنندگان فولاد  4 -

کشور در این جایگاه
انج��ام کلیه اقدام��ات اداری برای حضور اعضاء انجمن در نمایش��گاه در جهت صرفه جوی��ی در وقت و هزینه  5 -

شرکت های عضو
برخی از اعضای انجمن از این اقدامات استقبال کرده و با انجمن تعامل مناسبی را شکل دادند که لازم است در اینجا از آنان 

تقدیر گردد. امیدواریم با افزایش تعامل میان اعضاء و انجمن شاهد شکوفایی و رونق صنعت فولاد کشور باشیم.
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افزایش عوارض صادراتی آهن قراضه
در جلسات کمیته کارشناسی کمیسیون ماده یک آئین نامه اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات کالا که در تیرماه برگزار 

کردید، افزایش عوارض صادراتی آهن قراضه از 30 درصد به 70 درصد مورد تصویب قرار گرفت.
حضور مؤثر نمایندگان انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران آقایان مهندس دنیانور مدیر عامل شرکت مجتمع فولاد جنوب و عضو هیأت 
مدیره انجمن، آقای مهندس جعفری، مدیر عامل شرکت مجتمع فولاد ویان و آقای مهندس خلیفه سلطانی دبیر انجمن در جلسات 
مذکور و نیز درخواس��ت ها و مکاتبات و پیگیری های قبلی انجمن موجب گردید تا کمیس��یون ماده یک نسبت به افزایش عوارض 

صادراتی آهن قراضه متقاعد گردد و انشاء ا... این امر بتواند به حد قابل قبولی از صادرات بی رویه آهن قراضه ممانعت به عمل آورد.

صدور بیمه نامه بدنه و ثالث با 20٪ تخفیف و اقساط 9	 ماهه 
جهت استفاده شرکت های عضو و کارکنان محترم آنان 

صدور بیمه نامه باربری وارداتی با حداقل نرخ و جامع ترین  	
پوشش های بیمه ای 

اعضای محترم جهت اطلاع بیشتر با ش��ماره تلفن های 69 و 88708068 
دفتر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تماس حاصل فرمایید.

تلاش برای بومی سازی صنعت تولید فرآورده های نسوز
وزارت صنایع و معادن  در اواخر سال گذشته به منظور حمایت از فرآورده های نسوز تولید داخل اقدام به تشکیل جلسه ای با 
حضور نمایندگان صنفی کارفرمایی صنعت مواد نسوز و انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نمود که با توجه به اینکه حدود 75 
درصد محصولات نسوز توسط شرکت های فولادسازی بزرگ دولتی به مصرف می رسد؛ مقرر شد موضوع در جلسه ای با حضور 

نمایندگان تولیدکنندگان دولتی مورد بررسی قرار گیرد.
به همین منظور در جلس��ه ای که در تاریخ 89/02/28 به ریاس��ت دکتر س��میعی نژاد، معاونت محترم امور معادن و صنایع 
معدن��ی وزارت صنایع و معادن، مدیران عامل ش��رکت های فولاد مبارکه، فولاد خوزس��تان، ذوب آه��ن اصفهان، آلومینیوم 
ایران، هرمزال و نمایندگان انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و انجمن نس��وز  برگزار گردید، مقرر ش��د کارگروهی  متشکل 
از نمایندگان فولادس��ازان بزرگ دولتی و انجمن نس��وز  و انجمن فولاد به ریاس��ت مدیر کل دفتر امور صنایع معدنی وزارت 
صنایع و معادن به منظور  بررس��ی ظرفیتهای موجود در صنعت نس��وز کشور و امکان استفاده بهینه از تولید داخلی تشکیل 

گردد و ظرف 2 ماه نسبت به تدوین برنامه اجرایی و استراتژی مصرف نسوز در صنعت فولاد اقدام لازم صورت پذیرد.
در کارگروه مذکور در خصوص فرآورده های نسوز مورد مصرف واحدهای فولادسازی و توان تولید واحدهای تولیدکننده نسوز داخل 

کشور بررسیهای مفصلی به عمل آمد و مقرر شد محصولات نسوز مورد مصرف کارخانجات فولادسازی به سه بخش تقسیم گردند:
الف( محصولاتی که بر اساس امکانات موجود در داخل کشور قابل تولید میباشند.

ب( فرآوردههای نسوز وارداتی برای مواردی که نیاز به کنترل کیفیت در داخل و خارج  و مقایسه تولیدات داخلی و 
 )Mark Bench( خارجی دارد

ج( محصولاتی که 100 درصد از خارج تهیه می شوند و فعلًا امکان ساخت و تولید آنها در داخل کشور وجود ندارد.
بر اساس بررسی های فوق و در صورت تصویب وزارت صنایع و معادن، نتایج زیر حاصل خواهد گردید:

برای محصولات گروه الف مجوز واردات صادر نخواهد ش��د و تولیدکنندگان نس��وز داخلی موظف به تولید با کیفیت و  1 -
رعایت کلیه الزامات و استانداردهای مربوطه خواهند بود.

بخشی از محصولات گروه ب از داخل کشور و بخشی دیگر از خارج تأمین خواهد گردید. 2 -
برای محصولات گروه ج مجوز واردات صادر خواهد شد و مصرف کنندگان )کارخانجات فولاد سازی( میتوانند مستقیماً  3 -

نسبت به خرید آنها به مقدار مورد نیاز خود از سایر کشورها اقدام نمایند.

امضای موافقت نامه بین
 انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و شرکت بیمه البرز )سهامی عام(
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گزارش و گفتگو

بیشترین شکایت عاملین کس��ب و کار در اردیبهشت ماه 1389 در 
 رابطه با ناکارآمدي بانک ها و وجود تعرفه هاي ضد تولیدي بوده است.

به گزارش چیلان به نقل از روابط عمومي مرکز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اس��لامي، در اولین ش��ماره از »گزارش پایش کسب و کار« 
گروه مطالعات فضاي کسب و کار این مرکز، ضمن بررسي شکایات و 
مطالبات تولید کنندگان کشور در رسانه ها، پرشمارترین شکایت ها و 

مطالبات به شرح زیر بوده است:
ناکارآمدي بانک ها در اعطاي تسهیلات به تولید کنندگان  1 .

)13درصد کل شکایات(
موانع تعرفه اي براي واردات مواد اولیه و صادرات محصولات  2 .

)12درصد(
کمبود و نقص تاسیس��ات زیربنایي؛ ب��رق، حمل و نقل و...        3 .

)9درصد(
درصد( واردات بي رویه کالاهاي ارزان و نامرغوب خارجي)6. 4

بي توجهي مس��وولان در اجراي وظایف قانوني ش��ان براي  5 .
حمایت از تولید کنندگان )6درصد(

درصد( فقدان یا نقص صنایع بالا دستي و پایین دستي )4. 6
مسایل نیروي انساني و مشکلات قانون کار و تامین اجتماعي  7 .

)4درصد(
نق��ش آفریني واس��طه گران و سیس��تم معی��وب توزیع  8 .

)4درصد(
درصد( افزایش قیمت مواد اولیه و واسطه اي )4. 9

قاچ��اق کالا و رقاب��ت غی��ر منصفان��ه کالاه��اي خارجي  10 .
)4درصد(

درصد( افزایش قیمت مواد اولیه و واسطه اي )4. 11
ضعف پوشش هاي بیمه اي 12 .

مشارکت ندادن بخش خصوصي در تصمیم گیري هاي ناظر  13 .
بر کسب و کار

بي ثباتي قیمت کالاهاي نهایي در بازار 14 .
قابل تفسیر و غیرقابل پیش بیني بودن قوانین و مقررات 15 .

جذابیت کسب و کارهاي رانتي پررقیب تولید 16 .
قیمت گذاري غیر منطقي محصول تولیدي توسط دولت 17 .
بیماري هاي واگیردار و مسري دامي)به ویژه تب برفکي( 18 .

مس��ائل مرب��وط ب��ه محی��ط زیس��ت )ممنوعیت ه��ا و  19 .
محدودیت ها(

تحریم هاي بین المللي و ضعف در روابط خارجي 20 .
مسائل مربوط به اقتصاد جهاني 21 .

در گ��زارش پای��ش فض��اي کس��ب و کار مرکز پژوهش ه��ا تاکید 
ش��ده که این مش��کلات و مطالبات، صرفا از منظ��ر تولیدکنندگان 
تنظیم و این فهرس��ت بر اس��اس مش��کلات ابراز ش��ده از س��وي 
مدی��ران بن��گاه ه��اي تولی��دي و تش��کل هاي مربوط تهیه ش��ده 
اس��ت و چه بس��ا این اش��خاص مش��کلات دیگري نیز داش��ته اند 
 که طي ماه گذش��ته ب��ه هر دلیلي در رس��انه ها مط��رح نکرده اند.
در ضمن، گروه مطالعات فضاي کس��ب و کار در مرکز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي از زمستان گذشته تشکیل شده و ماموریت 
دارد تا ضمن ارائه گزارشي از وضعیت تولید و سرمایه گذاري در کشور 
براي نمایندگان مجلس، با همکاري تشکل هاي تولیدي پیشنهادهایي 
ب��راي اصلاح قوانین و مقررات کش��ور در جه��ت حمایت از تولید و 

سرمایه گذاري ارائه کند.

مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي پرشمارترین شکایت های تولیدکنندگان را لیست کرد:

بیشترین شکایت تولیدکنندگان ایراني از 
ناکارآمدي بانک ها و 

تعرفه های ضدتولیدی است 

گزارش خبری
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معاون وزیر صنایع خبر داد:

استراتژي صنعت 
فولاد کشور به 

هیأت دولت ارائه 
می شود

مع��اون امور معدني وزیر صنای��ع و معادن از تدوین و آماده ش��دن 
اس��ترتژي صنعت فولاد کشور خبر داد و گفت: در آینده نزدیک این 

استراتژي براي تصویب، به هیأت دولت ارائه مي شود.
به گزارش چیلان به نقل از ایرنا، دکتر سمیعي نژاد می گوید: در جلسه 
ای که با حضور مسئولان صنعت فولاد برگزار شد، آخرین موارد این 
استراتژي بررس��ي و راهنمایي هاي لازم براي تکمیل آن اخذ شد تا 

پس از نهایي شدن، براي تصویب به هیأت دلت ارائه شود. 
دکتر سمیعي نژاد افزود: اهمیت این استراتژي در آینده صنعت فولاد 
کش��ور، ضرورت دقت در تدوین موارد آن را دوچندان کرده است از 
این رو با برگزاري جلسات مداوم با حضور انجمن  فولاد و متولیان این 
صنعت، سیاست هاي س��نگ خام، آهن قراضه، انرژي مورد نیاز این 
بخش و غیره بر مبناي پروژه هاي در دست اجرا و هدفگذاري تولید در 

استراتژي صنعت فولاد کشور به دقت مورد بررسي قرار گرفت.
معاون وزیر صنایع، این سیاستگذاري را منطبق بر اهداف برنامه پنجم 
توس��عه بیان کرد و گفت: با توجه به حضور بخش خصوصي در این 
صنعت و نیاز به مواد اولیه و مس��ایل زیربنایي صنعت فولاد کش��ور، 
صنعت استراتژیک فولاد کشور تا پایان برنامه پنجم توسعه هدفگذاري 

شده است.
س��میعي نژاد، هدفگذاري تعیین شده در پایان برنامه پنجم توسعه 
براي تولید فولاد را با توجه به ش��اخص هاي اعلام ش��ده، رسیدن به 

تولید 43میلیون تن بیان کرد.
مع��اون وزیر صنایع از جمله اس��تراتژي هاي صنعت فولاد را افزایش 
میزان تولید گندله سازي برشمرد و گفت: به طور مثال در تولید سنگ 
آهن در منطقه گل گهر باید حدود 20میلیون تن گندله تولید کنیم.

 واگ�ذاري 20	 درصد س�رمایه گذاري طرح هاي فولادي
به مردم 

س��میعي نژاد درباره چگونگي شرایط س��رمایه گذاري در طرح هاي 
فولادي گفت:

سیاس��ت س��رمایه گذاري در بخش معادن این گونه تعریف شده که 
شرکت هاي س��رمایه گذاري باید حداکثر20 درصد سهام خود را به 

طور مستقیم در اختیار مردم منطقه قرار دهند.
وي اف��زود: هرچن��د 80 درصد س��رمایه گذاري ها از س��وي این 
شرکت ها انجام مي شود اما با توجه به حضور در بورس، با سرمایه 

مردم مرتبط هستند.

افزایش سرمایه گذاري براي توسعه طرح هاي فولادي  	
این مقام مسئول به برنامه ریزي براي اجرایي شدن طرح هاي فولادي 
کش��ور به منظور رس��یدن به هدف گذاري تولید اشاره کرد و گفت: 
براي اجرایي ش��دن این طرح ها نیاز به سرمایه گذاري است از این رو 
هلدینگ هاي سرمایه گذاري )شرکت هاي مادر تخصصي( در این رابطه 
مشخص شدند که هر کدام بر مبناي سیاست هاي وزارت صنایع این 

استراتژي را تنظیم و در سرمایه گذاري این طرح ها شرکت کنند.

تولید در بخش معدن از مصرف پیشي گرفت  	
معاون وزی��ر صنایع در ادامه به افزایش ظرفیت تولید س��نگ آهن 
کنستانتره اشاره کرد و گفت: اکنون میزان تولید سنگ آهن بیش از 

مصرف داخلي صنعت فولاد است.
وي تصریح کرد با طرح هاي فولادي که اکنون در حال اجرایي شدن 
است، مصرف سنگ آهن به صورت برنامه ریزي شده خواهد بود. به 
طور مثال اگر هدفگذاري تولید 43 میلیون تن فولاد تعیین شده، باید 
تولید گندله به بیش از 60 میلون تن افزایش یابد و این نیز نیازمند 

تولید همین میزان سنگ آهن است.
به گفته ایشان، این برنامه در طرح توازن صنعت فولاد دیده شده است 
هرچند که در حال حاضر چون نیازي براي مصرف گندله وجود ندارد، 

ممکن است بخشي از سنگ آهن به صورت کنستانتره صادر شود.
معاون وزیر صنایع یادآور ش��د: با توجه به این مس��اله ش��رکت هاي 
صادرکننده س��نگ آهن را براي عملیاتي کردن طرح هاي توسعه در 
جهت گندله سازي تشویق مي کنیم که هرچه سریعتر برنامه تولید 
خود را اجرایي کنند زیرا سیاس��ت ما بالاب��ردن ارزش افزوده در این 

صنعت است
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برنامه ش��رکت در س��ال جاري تولی��د 285 هزار ت��ن ورق فولادي 
اس��ت، تصریح کرد: در س��ه ماه گذش��ته حدود 84ه��زار تن تولید 
داش��ته ایم که ای��ن میزان بی��ش از تولید پیش بیني ش��ده ما بوده 
اس��ت. اگر تولیدات ما با این روند ادامه داش��ته باشد 16تا 17درصد 
 بیش��تر از برنام��ه پیش بیني ش��ده خ��ود تولید خواهیم داش��ت.

به گزارش چیلان به نقل از ایسنا، فتح اله طیبي اظهارکرد: شرکت فولاد 
اکسین خوزستان یکي از 10شرکت بزرگ تولید ورق عریض فولادي 
جهان است و تولیدات این شرکت در صنایع کشتي سازي، سازهاي بزرگ 
 فلزي، پل سازي، مخازن نفت، گاز، سوخت و دیگر انرژي ها کاربرد دارد.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان، ظرفیت پیش بیني شده 
تولید س��الانه فولاد اکسین را یک میلیون و 50هزار تن پیش بیني 
ش��ده است و گفت: براساس برنامه در سال 1392 باید به این میزان 
تولید برس��یم ولي ما پیش بیني مي کنیم این میزان تولید در س��ال 

1390 محقق شود.
ایشان تأمین نیاز کارخانجات داخلي و خود کفایي ایران در تولید ورق 
فولادي را در اولویت برنامه هاي این شرکت بزرگ دانست و گفت: در حال 
حاضر تولیدات ورق عریض این شرکت نیاز کشور را به این نوع کالا به 
صورت کامل پوشش مي دهد و براساس چشم انداز 20ساله نیز تولیدات 
 این کارخانه پاسخگوي تمام نیاز کشور به ورق عریض فولادي خواهد بود.

طیبی تصریح کرد:  احداث و راه اندازي این شرکت نه تنها امکان تامین 
نیازهاي داخلي کشور به ورق هاي عریض فولاي را فراهم کرده بلکه امکان 
 رقابت این شرکت با دیگر تولید کنندگان خارجي را نیز به وجود آورده است.

ایش��ان با اش��اره ب��ه این که ای��ن کارخان��ه در حال ص��ادر کردن 
7000ت��ن محص��ول ب��ه کش��ور هن��د اس��ت اظهارک��رد: ای��ن 
 کارخان��ه مي توان��د تا 2000ت��ن در روز نیز تولید داش��ته اس��ت.
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان، ارزش تولیدات سه ماهه 
نخست سال جاري این شرکت را 48میلیارد تومان اعلام و افزود: در 
قالب طرح هاي توسعه این ش��رکت، مهرماه امسال عملیات اجرایي 
احداث کارخانه فولادس��ازي این ش��رکت آغاز خواهد شد و با هدف 
دستیابی به ظرفیت اسمی شروع و طبق برنامه ریزی به عمل آمده در 

سال 92 این هدف محقق خواهد شد.

ایش��ان با اش��اره ب��ه این ک��ه م��واد اولیه ای��ن ش��رکت از داخل 
و خ��ارج کش��ور تهی��ه مي ش��ود گف��ت: بخش��ي از م��واد اولیه از 
ش��رکت هاي فولاد خوزس��تان و ف��ولاد مبارکه اصفهان و بخش��ي 
 از دیگ��ر از کش��ورهاي روس��یه، اوکرای��ن و اروپ��ا تهیه مي ش��ود.

مدیرعامل ش��رکت فولاد اکسین خوزستان در خصوص تاثیر قانون 
هدفمندکردن یارانه ها و جلوگیري از پیامدهاي منفي احتمالي این 
قانون بر این ش��رکت گفت: ما در حس��اب داري صنعتي خود تاثیر 
قیم��ت حامل هاي انرژي را در حالت آزاد و یارانه اي برهزینه هاي مان 
 مش��خص و چگونگ��ي مقابله ب��ا آن را نی��ز پیش بین��ي کرده ایم.
طیب��ی ادامه داد: از آن جایي ک��ه تاثیر حامل هاي انرژي در صنعت 
فولاد بسیار زیاد است، در بحث هدفمندکردن یارانه ها تمهیدات لازم 
و کافي براي صنایع پیش بیني ش��ده و یارانه ه��ا براي این بخش به 
 صورت پلکاني خواهد بود. به این معني که در مقاطعي معاف هستند.
وي افزود: ما نیز به همین نسبت بر روي سوخت هاي سبک و کم هزینه 
تغییراتي را براي استفاده بهینه از انرژي انجام داده ایم. البته آزاد شدن 
 یارانه ها، ناخودآگاه تاثیراتي بر قیمت تمام شده کالاها خواهد گذاشت.
لازم به ذکر اس��ت ک��ه برق مورد نی��از فولاد اکس��ین 90مگاوات، 
آب مصرف��ي روزان��ه ح��دود 10هزار مت��ر مکع��ب و گاز مصرفي 
روزان��ه ح��دود 500ه��زار نرم��ال مت��ر مکع��ب اس��ت ک��ه از 
 تأسیس��ات و ایس��تگاه هاي اختصاص��ي ش��رکت تامین مي ش��ود.

هم چنین، براساس پیش بیني هاي صورت گرفته ظرفیت اسمي تولید 
سالانه این شرکت در س��ال جاري 300 هزار تن، سال 1390، 650 
 ه��زار تن و در س��ال 1391، یک میلیون و 50ه��زار تن خواهد بود.
از جمله اهداف شرکت فولاد اکسین خوزستان در سال جاري، مي توان 
به تولید کمي و کیفي محصولات نوردي ورق عریض فولادي به میزان 
285هزار تن، ارتقا س��طح کمي و کیفي آموزش نیروي انس��اني به 
میزان پنج درصد با حفظ اثر بخشي آن، اهتمام به اخذ گواهي نامه هاي 
استاندارد بین المللي GT و GL، ارتقا سطح ایمني، بهداشت، کاهش 
حوادث و خطرات و پیش گیري از بروز آلاینده هاي زیس��ت محیطي 
به میزان سه درصد نسبت به سال گذشته و افزایش ضریب اعتماد به 
نفس در حوزه تولید، خودباوري، ارزش آفریني و خودکفایي در تولید 

ورق هاي عریض فولاد اشاره کرد.

عملیات ساخت کارخانه فولادسازي 
فولاد اکسین، مهرماه آغاز می شود

مدیرعامل شرکت فولاد اکسین 
خوزستان با اشاره به طرح های 
توسعه شرکت خبر داد:
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چیلان- یوسف کشاورز: در این مراسم که با حضور اعضای انجمن 
برگزار ش��د، پس از تلاوت آیاتی از ق��رآن کریم، مهندس رجایی، 
رئیس هیأت مدی��ره انجمن ضمن خوش آمدگوی��ی به اعضاء به 
ارزیابی ش��رایط حاکم بر صنعت فولاد پرداخت و با »نسبتاً سخت 
خواندن عرصه کسب و کار و مخصوصاً در صنعت فولاد« به تشریح 
این شرایط پرداخت. ایشان صنعت و به ویژه صنعت فولاد را مواجه 
با رکود جهانی و کاهش قیمت توصیف کرد و با ابراز امیدواری در 
مورد س��پری ش��دن این رکود بر ضرورت توجه به پتانس��یل  های 
تخصصی داخلی و خارجی با توجه به اهمیت »نقش غیرقابل انکار، 

جدی و کارساز صنعت فولاد در تولید ثروت ملی« تاکید کرد.
 ایش��ان هم چنین برای پویایی و رقابتی عمل کردن صنعت فولاد 
اظهار داشت: »نباید تنها چش��م به بازار داخل دوخت و باید وارد 
بازارهای منطقه  ای و جهانی شد چرا که چشم دوختن به بازار داخل 
ما را به ش��دت آسیب پذیر خواهد کرد«. مدیر عامل فولاد مبارکه 

اضافه کرد: »البته این نیازمند انس��جام و بهره مندی از پتانس��یل 
های داخلی و خارجی و داش��تن برنامه و راهکار روش��ن می  باشد 
و م��ا باید توانمندی های تخصصی خ��ود را به کار بگیریم. به مدد 
تلاش  هایی که در هیات مدیره انجمن انجام شده است، کمیته  های 
تخصصی تعریف و تاس��یس شده که مورد استقبال خوبی هم قرار 
گرفته اس��ت. صنایع بزرگ اعلام آمادگی را کرده  اند و دعوت ما از 
سایر دوستان، این است که با قوت وارد این کمیته  ها شوند که در 
آن جا به یک جمع بندی مشخص و قابل اجرا برسیم و نتایج را در 

قالب پیشنهادات به مسئولین کشور ارائه دهیم«.
رئیس هیأت مدیره انجمن، از تش��کیل یک باش��گاه تخصصی در 
انجمن سخن گفت و اظهار داشت که این باشگاه تخصصی کمک 
بزرگی در شناس��ایی ظرفیت  های صنعت فولاد کشور خواهد کرد. 
مهن��دس رجایی ب��ا توجه به جایگاه ش��ان به عن��وان مدیرعامل 
مجتمع فولاد مبارک��ه اعلام نمودند: »مجتمع فولاد مبارکه آماده 

گزارش تفصیلی چیلان از برگزاری مجمع عمومی انجمن:

مجمع عمومی سالیانه انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران برگزار شد

مجمع عمومی س�الیانه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، 24 خردادماه 1389 در محل اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن ایران، برگزار گردید. 

گزارش و گفتگو
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است تجربه و دانش خود در همه عرصه  ها 
به ص��ورت رای��گان ب��ه س��ایر واحدهای 
تولیدی انتقال دهد و ما بس��تری را فراهم 
نمودیم که ب��ه راحتی بتوان این تجربیات 
و دانش را منتقل ک��رد.« مهندس رجایی 
هم چنی��ن با ه��دف کاهش ارزب��ری، بر 
ضرورت بومی سازی صنعت فولاد با توجه 

به فرمایشات مقام معظم رهبری در آغاز سال تاکید نمودند.
در ادامه مراسم ریاست جلسه را مهندس طاهری زاده، نایب رئیس 
انجمن برعهده گرفت و مهندس دنیانور، عضو هیأت مدیره با جلب 
نظر حاضرین جلس��ه به مطالعه گ��زارش مکتوب عملکرد انجمن، 
گزارش روش��نی از اقدامات و فعالیت  های صورت پذیرفته توسط 
انجمن از قبیل تغییر دفتر انجمن، برگزاری جلس��ات منظم هیات 
مدیره، مکاتب��ات انجمن، فعالیت  های اطلاع رس��انی و خدماتی، 
دوره  های آموزش��ی، فعالیت های نش��ریه چیلان و سایت انجمن، 
تش��کیل کمیته  های تخصصی و ... ارائ��ه داد. مهندس دنیانور هم 
چنین با اشاره به بحث هزینه  ها و درآمدهای انجمن و تشریح آن، 
از اعضای انجمن خواس��ت که به منظور عملکرد بهتر انجمن، حق 

عضویت خود را به موقع پرداخت نمایند. 
دس��تور جلس��ه با تصویب سه موضوع توس��ط اعضاء ادامه یافت. 
نخس��ت، تصویب صورت  های مالی س��ال 88 و سپس انتخاب دو 
ب��ازرس قانونی از بین اعضای انجم��ن که به دنبال کاندیداتوری و 
انجام رای گیری اعضاء، آقای شهرام باقری مدیرعامل گروه صنایع 
بین المللی باقری به عنوان بازرس اصلی و آقای علی محمدزمانی، 
مدیرعامل صبا فولاد زاگرس به عنوان بازرس علی البدل از س��وی 
اعضای حاضر در جلس��ه انتخاب ش��دند و نهایت��اً انتخاب مجدد 
روزنامه  های اطلاعات و دنیای اقتصاد به عنوان روزنامه  های رسمی 

کثیرالانتشار انجمن به تصویب اعضای انجمن رسید. 
در ادامه جلس��ه، مهندس خلیفه سلطانی، دبیر انجمن، با اشاره به 
دلایل عدم حضور مسئولین دولتی از جمله مقامات وزارت صنایع، 

به تشریح مباحث مهم انجمن پرداخت. از جمله 
در م��ورد کمیته  ه��ای تخصص��ی انجمن بیان 
نمود: »به دلیل اینکه به کمیته ها به عنوان یک 
کار فرعی دیده نش��ود، اعضای هیات مدیره هر 
کدام مسئولیت یکی از این کمیته  ها را بر عهده 
گرفته  اند.« ایشان س��پس به بیان فعالیت  های 
انجام گرفته در هیأت مدیره و انجمن پرداخت 
و با اش��اره به همایش "نقش هدفمند ک��ردن یارانه  ها در صنعت 
فولاد" گفت: » انجمن در بحث یارانه  ها خوراک فکری خوبی فراهم 
نمود که در س��تاد تحول وزارت صنایع از آن اس��تفاده شده و این 
نیز باعث مشارکت دادن جدی انجمن در این ستاد از سوی وزارت 
صنایع و معادن گردیده است. این امر موجب فراهم آوردن شرایط 
انعقاد تفاهم نامه بین انجمن و س��تاد تحول وزارت صنایع گردید« 
لازم به ذکر است که پیش شرط  های هفتگانه انعقاد این تفاهم نامه 

در شماره قبل نشریه چیلان به چاپ رسیده است. 
مهن��دس خلیفه س��لطانی با تأکید بر ضرورت تش��کیل باش��گاه 
متخصصین فولاد افزود: »تش��کیل چنین باشگاهی باعث می  شود 
ما به چند هدف برس��یم. یکی اینکه به اهداف بومی سازی به این 
ش��کل می  رس��یم که واقعاً خودمان برای اح��داث صنعت توانمند 
شویم. برای مثال خودمان می  توانیم سازنده ماشین آلات باشیم...« 
ایش��ان با توجه به نامش��خص بودن اس��تراتژی در صنعت فولاد، 
مش��خص ش��دن مس��یر صنعت فولاد را از دیگر فایده  های وجود 

چنین باشگاهی دانست.
در ادام��ه مهندس رس��ولی، عضو هیأت مدیره انجمن خواس��تار 
مش��ارکت بیشتر اعضاء برای ریشه یابی مشکلات و مسائل صنعت 
ف��ولاد و ح��ل آنها ش��د. مهندس رس��ولی ضمن مثب��ت ارزیابی 
کردن اقدام��ات انجام گرفته بر ضرورت همفک��ری در این زمینه 
و تصمیم گی��ری در زمان کوتاه  تر با توجه به نوس��انات و تغییرات 

سریع تاکید کرد.
مهن��دس شهرس��تانی، عضو دیگر هی��أت مدیره نیز با اش��اره به 

مهندس خلیفه سلطانی: 
انجمن در بحث یارانه-

ها خوراک فکری خوبی 
فراهم نمود که در ستاد 

تحول وزارت صنایع از آن 
استفاده شده است
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مشکلات فرا رو و با توجه به »جواب قطعی نگرفتن از دولت«، تنها 
کسانی که یاری دهنده خواهند بود را خود اعضای انجمن دانست. 
ایش��ان با توجه به کند بودن روند انجام فعالیت  ها در کش��ور و با 
اش��اره به سخنی از امام علی در باب غنیمت شمردن فرصت  ها؛ با 
توجه به شرایط فعلی بازار و نوسانات قیمت گفت: »تنها راه نجات 
این اس��ت که با ش��رایط جدید و تغییرات نحوه تولید، گس��ترش 
خود محصول و ارتقای تکنولوژی جلو رفت.« مهندس شهرستانی 
در ادام��ه از اعضاء درخواس��ت کرد که کمیته  ه��ا را جدی گرفته 
ت��ا همگان از منافع آن در آینده بهره  مند ش��وند. این عضو هیأت 
مدیره، هم چنین از راه  اندازی سیستم اتوماسیون اداری بین اعضاء 
در آینده نزدیک خبر داد که این سیستم، امکان پیگیری و سوال و 
جواب را به صورت مطلوب بین اعضا فراهم خواهد کرد. عضو هیأت 
مدیره انجمن بایگانی و جس��تجو کردن مطالب را از دیگر امکانات 

این سیستم برشمرد. 
مهن��دس دنیان��ور دیگر عضو هیات مدیره و خزان��ه دار انجمن به 
نمایندگی از هیأت مدیره از شرکت  هایی که در برگزاری "همایش 
نقش هدفمند کردن یارانه  ها در صنعت فولاد" همکاری و مشارکت 

نمودند؛ تشکر و قدردانی کردند. از جمله، آقایان مهندس حاجی بابا، 
مهندس احرامیان، مهندس شهرستانی، مهندس عرفانیان، مهندس 
سلیمانی، مهندس رسولی، مهندس ظهیرپور، مهندس دانیال زاده، 
مهندس خوروش، مهندس مصرفیان، مهندس قاس��می، مهندس 

شکری، مهندس کریمی و حاج آقا طاهری زاده.
جناب آقای مهندس سجادیان، مهندس فولادگر رئیس کمیسیون 
هدفمن��د کردن یارانه  ها، دکتر آفریده رئیس س��ابق کمیس��یون 
ان��رژی، دکتر رعایایی، مهندس فاطمی امین، مهندس تجلی زاده، 

مهندس جولازاده، مهندس احرامیان، مهندس اعزازی 
مهندس دنیان��ور در بخش دیگر صحبت  هایش از واحدهای تولید 
شمش از محل قراضه که چند سالی است پا به عرصه صنعت فولاد 
گذاش��ته  اند و معضل تأمین قراضه که ب��ا ورود این واحدها پیش 
آمده است، سخن گفت و به جلسات برگزار شده در هیأت مدیره و 

پیگیری  های انجام شده پیرامون این مسائل، اشاره داشت.
 این عضو هیأت مدیره انجمن، از خارج شدن قراضه  از کشور انتقاد 
کرد و گفت: »ما در کش��ور س��الیانه 4 میلیون تن مصرف قراضه 
داری��م که بین یک و نیم تا دو میلی��ون تن آن، از بازارهای داخل 
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تأمین می شود و مابقی آن از خارج وارد کشور می شود«. مهندس 
دنیانور در ارتباط با جلوگیری از صادرات قراضه به مکاتبه با رئیس 
جمهور و دیدار ایشان با معاون ریاست جمهوری اشاره و بیان کرد: 
»انجمن، با قدرت موضوع جلوگیری از صادرات قراضه را پیگیری 
می  کند«. ایشان در این ارتباط از اعضاء نیز خواست در صورتی که 
این امکان را دارند از طریق مسئولین محلی، جلوی صادرات قراضه 

و مواد اولیه و شمش را بگیرند.
پرسش و پاسخ بین اعضای انجمن و توضیحات 
هی��أت مدی��ره انجمن، بخش بعدی جلس��ه 
مجمع عمومی سالیانه انجمن تولیدکنندگان 
فولاد کش��ور را به خود اختصاص داد. در این 
قس��مت، آقایان مهندس جعفری مدیرعامل 
ف��ولاد ویان هم��دان در زمینه ع��دم حضور 
مسئولین کش��وری در جلسه مجمع سالیانه 
انتقاد داش��ت و به مساله قراضه  ها و هدفمند 
ک��ردن یارانه  ها اش��اره کرد. در پاس��خ آقای 
مهندس دنیانور ضمن اشاره به پیگیری  های 

جدی انجمن برای حضور مسئولین و حضور خوب مسئولین دولت 
و مجلس در همایش هدفمند کردن یارانه  ها، این نکته را بیان نمود 
که »سیاست انجمن فقط تکیه کردن به مجمع نیست. تصمیم بر 
این اس��ت که انش��اءالله تلاش کنیم هر فصل یا هر دو فصل، یک 
نشست داشته باشیم کما اینکه در دو سه ماه آینده یک نشست را 

تحت عنوان »گسترش و تکنولوژی فولاد« داریم. 
مهندس احرامیان نیز نس��بت به بحث قیمت  گذاری  ها س��والی را 
مط��رح نمودند که آقای طاهری زاده پاس��خ دادن��د و بر ضرورت 
حض��ور و همکاری کلیه اعضای انجمن جهت به نتیجه رس��یدن، 

تأکید کردند.
آقای مهندس همام��ی نیز از تعاونی ن��وردکاران فولادی ایرانیان 
پیشنهاد کارگروه اقتصادی جهت ایجاد درآمد برای انجمن را دادند. 
در پاسخ مهندس دنیانور به پیگیری انجمن در مورد تعرفه ها اشاره 
کرد و در مورد کارگروه اقتصادی بیان داشت: »وظیفه انجمن کار 
اقتصادی و انتفاعی نیس��ت. بلکه وظیفه آن دفاع از حقوق اعضا و 
رساندن صدای اعضایش به بالاتر می  باشد«.

مهن��دس باق��ری مدیرعام��ل مجتمع فولاد 
بویراحم��د نی��ز در تأیی��د ض��رورت انتقال 
تجربیات به سایر اعضاء، اعلام آمادگی کرد که 
دوستانی که با کوره  های القائی کار می  کنند 
می  توانند از کارخانه مجتمع فولاد بویراحمد 
بازدی��د نمایند و این مجتمع، آمادگی انتقال 

دانش و تجربیات را به آنان خواهد داشت. 
در ادام��ه مهندس مصی��ب زاده، مدیر عامل 
فولاد البرز تاکستان از سیاست واردات بی رویه 
دولت ک��ه موجبات ض��رر تولیدکنندگان را 

فراهم می  آورد، انتقاد کرد که با استقبال اعضاء مواجه گردید.
با توضیحات نهایی آقایان طاهری زاده و دنیا نور پیرامون مس��ائل 
مطرح شده؛ به رسمیت جلسه پایان داده شد و پس از پذیرایی از 
اعضاء، دکتر ایمانی راد طی س��خنانی به تحلیل کاملی از وضعیت 

فولاد ایران و جهان پرداختند.
 مجم��ع عادی عمومی س��الیانه انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد 
ایران در س��ال 1389، با اعطای گواهینامه  های عضویت و کارت 
شناسایی اعضاء و نهایتاً صرف شام و بدرقه میهمانان، به کار خود 

پایان داد. 

مهندس دنیانور: سیاست 
انجمن فقط تکیه کردن به 

مجمع نیست. تصمیم بر این 
است که انشاءالله تلاش کنیم 
هر فصل یا هر دو فصل، یک 

نشست داشته باشیم
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در ادامه  ی مجمع سالیانه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، دکتر 
ایمانی راد به تحلیل و بررس��ی وضعیت اقتص��اد ایران و جهان، به 
وی��ژه از دید تولیدگان کنندگان فولاد پرداختند. ایش��ان در س��ه 
بخش مجزا به تحلیل مس��ائل اقتصاد جهان، ایران و صنعت فولاد 

پرداختند.
 دکتر ایمانی راد با تاکید بر ضرورت و اهمیت توجه به مسائل کلان 
اقتصادی از سوی تولیدکنندگان فولاد و فراتر رفتن از مسائل فنی 
و کارخانه ای و نهایتاً صنعت، گفتند: »اگر تولیدکننده ای، مس��ائل 
اقتصاد کش��ور را پایش نکند، مسائل اقتصاد جهانی را پایش نکند، 
همانند این است که سوار ماشینی شده که چراغش، او را بیش از 

صد متر یا دویست متر راهنمایی نمی کند. اگر مسائل اقتصاد کشور 
و مس��ائل کلان اقتصاد جهانی را مورد توجه قرار دهیم، قاعدتاً نور 
چراغ ماشین شما، خیلی جلوتر را می  تواند نگاه کند و بنابراین در 
تدوین سیاست  های استراژیک شرکت  ها، تردیدی نیست که مساله 

پایش مسائل اقتصادی، اهمیت دارد«. 
این اقتصاددان در این راستا به وجود دپارتمان  های قوی اقتصادی 
در کارخانه  های بزرگ فولادس��ازی در آمریکا، چین و سوئد جهت 

پایش محیط ملی و بین المللی اشاره کردند.
دکتر ایمانی راد با اش��اره به تحلیل مسائل اقتصادی انجام شده از 
سوی ایشان در یکسال گذشته، بیان کردند که نه تنها فولاد، بلکه  

تحلیل اقتصادی 
در مجمع عمومی انجمن توسط
 دکتر ایمانی راد صورت پذیرفت:

بازار فولاد ایران و جهان
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base metal )آهنی و غیرآهنی(، ارتباط تنگاتنگی با بورس  های 
جهان��ی دارد. در این زمینه ایش��ان از نظ��م هارمونیک در اقتصاد 
جهانی س��خن گفتند و اضافه کردند »اگر ش��ما بتوانید روند بازار 
جهانی را پیگیری کنید، با رصد کردن روند بازارهای جهانی و یکی 
دو محاس��به س��اده می  تواند پیش بینی کنید که در سال 1389 

وضعیت قیمت فولاد ایران چه خواهد شد«.
ایش��ان همچنین افزودند: »ما )به عنوان تولیدکننده( باید با غبار 
روبی مسائل سیاسی از واقعیت  های اقتصادی، به تحلیل و بررسی 

متغیرهای اقتصادی بپردازیم.« 
دکتر ایمانی راد در قس��متی دیگر از سخنرانی به بررسی تحولات 
مه��م و اث��ر گذار اقتصاد جه��ان بر صنعت ف��ولاد پرداختند و در 

ای��ن زمینه به بررس��ی س��ه مس��اله  ی 1- ایجاد 
حباب  های قیمت��ی در چین به خصوص 

در املاک و مس��تغلات 2- احتمال 
ق��وی در افزایش ارزش یوهان 

و شناورس��ازی پ��ول چین 
در بازارهای مالی جهان 

و  گس��ترش   -3 و 
بحران  شفاف سازی 
اروپا  در  بدهی  ه��ا 
و جهان که از آن 
با تعبیر »فاجعه« 
صنع��ت  ب��رای 
فولاد یاد کردند؛ 

پرداختند.
مس��اله  ایش��ان   
س��وم ی��ا هم��ان 

بدهی  های  بح��ران 
م��وارد  از  را مهم ت��ر 

دیگ��ر برش��مردند و در 
ای��ن زمین��ه ب��ه وضعیت 

بدهی  های کشورهای مختلف 
از جمله یون��ان، آمری��کا، ایرلند، 

پرتغال، آلمان، فرانسه و ژاپن پرداختند. 
وی همچنین ضمن تأکید مجدد بر بحران بدهی 

به عنوان مهم  ترین مس��اله کنونی، تنها راه  ح��ل را در »ریاضت 
اقتصادی« دانستند که مصداق  های آن را افزایش مالیات  ها و جمع 

کردن پول از دست مردم نام بردند.
ایش��ان با توج��ه به روند تغییرات قیم��ت ارز از جمله مثلث ارزی 
مهمی که تمام  های ارزهای دنیا به آن وابس��ته هستند و متشکل 
از ین ژپن، دلار آمریکا و یورو می باش��د و ب��ر بازار فولاد تاثیرگذار 
هس��تند؛ گفتند: »اگرچه این معادله، ممکن در س��ال  های آینده 
ادامه پیدا نکند ولی می توان گفت تا پایان س��ال آینده این معادله 
برقرار باش��د که قیمت فولاد متأثر از روند افزایش و کاهش قیمت 
یورو و ین ژاپن خواهد بود. اگر شما بتوانید تغییرات لحظه  ای یورو 
به ین را داشته باشید این چیزی است که به نظر من، فولاد را لید 
)lead(می  کند. یعن��ی اینکه فولاد به دنبال آن می  رود. البته باید 
توجه داشت که ش��ما باید روند را و نه اینکه نوسانات کوتاه مدت 
را ملاحظه کنید. مثلا اگر قیمت یورو پایین بیاید قیمت فولاد هم 

پایین خواهد آمد«.

ایش��ان در ادامه به تحلیل نوس��انات قیمت مس و تأثیرات آن بر 
فولاد پرداختند و از مس به عنوان متغیر اقتصادی که بازار فولاد را 
لید می  کند، یاد کردند. هم چنین به تحلیل نوسانات قیمت طلا و 
تاثیرات آن در تغییرات ارزها در بازارهای مالی بین المللی در نیمه 
دوم س��ال 2010 از جمله افزایش تدریجی دلار در نیمه دوم سال 
2010، افزایش بیشترین ژاپن، افزایش قیمت دلار استرالیا، کاهش 
مح��دود قیمت دلار کانادا، کاهش ارزش قیمت یورو در بلند مدت 

و کاهش نسبی قیمت پوند انگلستان؛ پرداختند.
ایش��ان سپس به بررسی تحولات در اقتصاد ایران در سال 1389 
از قبیل حالت ایس��تایی اقتصادی در کش��ور و رکود نس��بی در 
ب��ازار بورس ای��ران و مواجه  ی آن با بازده��ی منفی و پیش بینی 
کاه��ش س��وددهی در صنعت ف��ولاد حداقل به 
می��زان 20درص��د و تأثیر اج��رای طرح 
هدفمند کردن یارانه  ها بر قیمت  ها 
و پی��ش بینی ن��رخ تورمی دو 
رقم��ی )ب��الای 15% و زیر 
وی  پرداختن��د.   )%20
همچنی��ن بر این نکته 
تاکی��د کردن��د ک��ه 
مطالب ارائه ش��ده، 
نظ��رات  صرف��ا 
ش��خصی ایش��ان 
یک  عن��وان  ب��ه 
محق��ق اقتصادی 
ممکن  و  می  باشد 
نظر  است دیگری، 
داش��ته  متف��اوت 

باشد. 
دکت��ر ایمان��ی راد، در 
بخش س��وم س��خنرانی 
به بررس��ی آثار بحران  های 
اقتصاد جهان��ی و تورم رکودی 
در ای��ران بر صنعت فولاد پرداختند 
و م��واردی از قبیل: - عدم وجود ش��رایط 
کافی و مناسب برای افزایش تولید - کاهش نسبی 
تولید به دلیل اس��تمرار رکود در بخش س��اختمان و خودردوسازی 
- افزایش هزینه های تولید به دلیل طرح هدفمند س��ازی یارانه  ها 
به خصوص در صنایع آلومینیوم، س��یمان و فولاد - افزایش بیشتر 
هزینه  های تولید فولاد به روش احیاء مستقیم و کاهش نسبی ارزش 
سهام این شرکت  ها در بورس - پیش بینی کاهش 20 درصدی سود 

شرکت  های فولاد را مورد بررسی قرار دادند.
 wwwreuters.  com  ایمانی راد در ادامه، مطالعه بخش فولاد سایت

را به تیم  های تحقیقاتی در زمینه فولاد توصیه نمودند. 
پس از اتمام سخنرانی، تعدادی از حاضرین جلسه )اعضای پیوسته 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران( به طرح سوالات و نقطه نظرات 
خود پیرامون مباحث مطرح شده پرداختند و دکتر ایمانی راد نیز 

پاسخ هایی ارائه دادند. 
در ضم��ن فایل تصویری مش��روح این تحلی��ل اقتصادی موجود 
اس��ت که علاقمندان م�ی  توانند با م�راجعه ب��ه دفتر انجمن آن 

را دریافت نمایند. 
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مدی��ر عامل ذوب آهن اصفهان در جمع خبرنگاران رس��انه هاي 
استان اصفهان که براي بازید از خط تولید و حضور در کنفرانس 
مطبوعات��ي ذوب آهن در این کارخانه حض��ور پیدا کرده بودند، 
گفت:  ذوب آهن اصفهان از ابتدا تاکنون به صنعت به ویژه صنعت 
فولاد کشور خدمات بسیاري ارائه داده است. اجراي چندین طرح 
توسعه در ذوب آهن طي سال هاي گذشته، ایجاد صنایع فولادي 
در کشور از جمله فولاد خراسان، کمک تخصصی به شکل گیري 
برخي صنایع فولادي و هم چنین صنایع مرتبط به فولاد نش��ان 
دهنده ی اهمیت نقش ذوب آهن اصفهان و نیروي انساني توانمند 

این کارخانه در صنعت کشور است. 

طرح افزای�ش ظرفیت تولید ذوب آهن 
اصفهان

دکتر براتي به تش��ریح طرح توازن و افزایش 
ظرفیت تولید س��الانه ای��ن کارخانه به 3/6  
میلیون تن و هم چنین طرح شهید کاظمي 
براي دست یابي ذوب آهن به تولید 5 میلیون 
تن پرداخ��ت و گفت:  هم اکنون ذوب آهن 
بی��ش از 17 هزار ش��اغل دارد که با اجراي 

طرح هاي توسعه به نسبت افزایش تولید، شاهد رشد اشتغال به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم و کمک به توسعه اقتصادي کشور 

و استان نیز خو اهیم بود. 

شرایط مالی ذوب آهن اصفهان
مدیر عامل ذوب آهن در خصوص ش��رایط اقتصادی این شرکت 
گفت:  س��ودآوري صنایع فولادي تا حدود بسیار زیادي ناشي از 
تحولات بازار فولاد بین المللي و داخلي است. بر این اساس ذوب 
آهن در سال 87 سود خوبي بدست آورد که این امر در سال 88 
محقق نش��د. در این بین آزاد سازي بهاي 
انرژي و حذف یارانه ها باعث مي شود ذوب 
آهن در یک ش��رایط رقابتي آزاد به س��ود 
خوبي دس��ت پیدا کند، چرا که با توجه به 
استفاده ذوب آهن از زغال سنگ و کک به 
عنوان انرژي،  حذف یارنه هاي انرژي بر این 

شرکت تاثیر چنداني نخواهد داشت.
براتي س��پس به دوچالش عمده اقتصادي 
ذوب آهن اش��اره کرد و گف��ت: ذوب آهن 
از حدود ده سال قبل 1000 میلیاردتومان 

مدیر عامل ذوب آهن اصفهان عنوان کرد:

امسال شاهد حضور ذوب آهن در 
بورس خو اهیم بود

ذوب آهن اصفهان هم 
اکنون ماهانه 20 تا 25 
میلیارد تومان جهت 

صندوق بازنشستگي فولاد 
پرداخت مي کند
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جهت طرح توازن هزینه کرده که به دلایل مختلف اس��تفاده از 
این س��رمایه گذاري فراهم نشده است و طبیعتاً با بهره برداري 
از این پروژه، ش��اهد بهبود چشمگیر شرایط اقتصادي ذوب آهن 

خواهیم بود. از طرف دیگر این ش��رکت هم 
اکنون ماهانه 20 تا 25 میلیارد تومان جهت 
صندوق بازنشستگي فولاد پرداخت مي کند 
که خوشبختانه با مساعدت مجلس شوراي 
اسلامي و دولت، شرایط الحاق این صندوق 
به س��ازمان تامین اجتماعي فراهم ش��ده 
اس��ت و مصوبه آن نیز ب��ه زودي  عملیاتي 
مي گردد. با اجراي این مصوبه شاهد تحول 
چش��مگیر در ش��رایط اقتصادي ذوب آهن 

خواهیم بود. 

عرضه سهام  ذوب آهن در بورس
مدیر عامل ذوب آهن اصفهان با اشاره به انجام اقدامات لازم براي 
عرضه س��هام ذوب آهن در بورس گفت: با توجه به نهایي شدن 
این اقدمات، امسال ش��اهد حضور ذوب آهن در بورس خواهیم 
بود و امیدواریم با خصوصي ش��دن ذوب آهن ش��اهد سرعت در 

پیشرفت این مجموعه صنعتي باشیم. 
با توجه به روش مناسب و مقرون به صرفه تولید فولاد در ذوب 
آهن که روش مورد استفاده در 70 درصد کارخانه هاي فولادي 
دنیاس��ت و با حل مشکل صندوق بازنشستگي و بهره برداري از 
ط��رح توازن، ذوب آهن به ی��ک واحد بي نظیر در صنعت فولاد 
تبدی��ل مي ش��ود. ضمن اینکه با حذف یارانه ه��اي انرژي و در 
فضاي رقابتي آزاد شاهد س��ودآوري چشمگیر این شرکت و در 

نتیجه استقبال از سهام آن در 
ب��ورس پس از انج��ام فرایند 
خصوصي سازي خواهیم بود. 

تعمیر اساسي 
قدیمي ترین کوره کشور

دکتر براتي در ادامه به پروژه 
مه��م ذوب آهن در تعمیرات 
اساس��ي کوره شماره یک که 
قدیم��ي ترین کوره کش��ور 
اس��ت و هزین��ه 32 میلیارد 
و  پرداخ��ت  آن،  تومان��ي 
گفت:  انجام ای��ن پروژه که 
با راه اندازي کوره ش��ماره 3 
نش��ان دهنده  همزمان شد، 
رشد توان فني متخصصان و 
کارشناسان کشور در صنعت 
فولاد است. در این تعمیرات 
اساسي که براي اولین بار در 
کش��ور صورت گرفت، کوره 
تحول  آه��ن  ذوب  قدیم��ي 

اساسي پیدا کرد از جمله اینکه به لحاظ شرایط زیست محیطي 
با اس��تانداردهاي بین المللي تطبیق داده شد و با برخورداري 
از سیس��تم هاي مدرن اتوماسیون، کاهش هزینه تولید و رشد 
10 درص�دي تولید ب��راي این کوره رقم 

زده شد.

شرایط زیست محیطي ذوب آهن 
مدی��ر عامل ذوب آه��ن تمدید گواهینامه 
زیس��ت محیطي ای��زو 14000 ذوب آهن 
را نش��ان دهنده تحت کنترل بودن کامل 
شرایط زیست محیطي این شرکت دانست 
و اف��زود: ذوب آهن بالغ ب��ر 100 میلیارد 
تومان جهت پروژه هاي زیس��ت محیطي 
هزینه کرده که امسال این پروژه ها تکمیل 

مي گردند. 
براتي با اش��اره به تاثیر زیست محیطي فعالیت صنایع بر خاک، 
آب و هوا گف��ت : با آزمایش هاي صورت گرفته و طبق گزارش 
ممیزهاي خارج��ي، ذوب آهن هیچ گونه تاثیر نگران کننده اي 
بر خاک ندارد. در مورد آب نیز، نمونه های گرفته ش��ده نشانگر 
رعایت کامل شرایط زیست محیطي است. در این خصوص ذوب 
آهن پروژه هاي س��نگیني براي بازیابي آب اجرا کرده است. در 
مورد هوا براي رفع مشکلات موجود خوشبختانه بزرگترین پروژه 
زیس��ت محیطي با هزینه اي سنگین در فولاسازي انجام شد و 

پروژه هاي مختلف دیگر نیز در دست اجرا است.

با توجه به استفاده ذوب 
آهن از زغال سنگ و کک 

به عنوان انرژي،  حذف 
یارنه هاي انرژي بر این 
شرکت تاثیر چنداني 

نخواهد داشت
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گفت و گو با جهانبخش شکری، مدیر واحد نمونه کشور:

واردات بی رویه؛ رقیب جدی 
تولیدکنندگان داخلی 

مراسم گرامیداشت روز صنعت، توسط وزارت صنایع و معادن و با حضور رئیس جمهور، دکتر احمدی نژاد، 
12 تیرماه در س�الن اجلاس سران کشورهای اسلامی برگزار شد. در این مراسم که وزیر صنایع، رئیس کل 
بانک مرکزی، رئیس خانه صنعت و معدن کشور، رئیس بخش صنعت اتاق بازرگانی کشور و جمع کثیری از 
استانداران و نمایندگان مجلس و مدیران جراید و جمعی از مدیران نهادهای دولتی و مؤسسات خصوصی از 
28 استان حضور داشتند؛ به تعدادی از واحدهای صنعتی و معدنی نمونه و طرح  های تولیدی برگزیده، لوح 

تقدیر و تندیس اهدا گردید.  
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جهانبخش ش��کری، عضو فعال انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و 
رئیس هیأت مدیره شرکت مجمع جهان فولاد غرب به عنوان مدیر 
این واحد صنعتی نمونه نیز لوح تقدیر و تندیس روز صنعت و معدن را 
از رئیس جمهور دریافت نمودند و مجتمع جهان فولاد غرب به عنوان 

واحد نمونه صنعتی کشور برگزیده شد.
جهانبخش ش��کری، ع��لاوه بر رئیس هیأت مدیره ش��رکت مجمع 
جهان فولاد غرب، سمت های دیگری نیز دارد. از جمله؛ نائب رئیس 
هیأت مدیره فولاد نگین خلیج فارس، رئیس هیأت مدیره ذوب آهن 

بیستون، رئیس هیأت مدیره مجتمع جهان موزائیک آذربایجان و ...
از آنجا که نامبرده در زمره مدیران توانایی است که مؤسس چندین 
واح��د صنعتی موفق بوده و در حال حاض��ر نیز ضمن فعال نمودن 
مجتمع جهان فولاد غرب که س��الانه قادر به تولی��د 300 هزار تن 
تیرآهن، نبشی و ناودانی می باشد؛ طرح ایجاد ذوب آهن 200 هزار تنی 
بیستون را نیز در دست اجرا دارد. به میمنت دریافت لوح واحد نمونه 

صنعتی کشور با این عضو فعال انجمن به گفت و گو نشستیم:

جناب مهندس ش�کری، ضمن تبریک و برای 
ش�روع گفت و گو می خواس�تیم بدانی�م از اینکه به 
عنوان مدیر واحد نمونه کش�ور برگزیده شده اید، 

چه حسی دارید؟
قبل از هر چیز از ش��ما و نشریه وزین و پربارتان که رسالت حمایت 
از صنعت کش��و را به دوش می کش��ید، تشکر می کنم. اگر بخواهم 
صادقانه بگویم باید ابتدا شکرگزار خداوند بزرگ باشم که به من عشق 
به تلاش، صبوری در سختی  ها و اراده فعالیت مولد فرموده و سپس 
شانس این را داش��ته  ام که در خانواده  ای با پیشینه فعالیت  های دور 
و دراز صنعتی، بزرگ ش��ده و از همکاری و تع��اون برادران جوانترم 
و فرزندی جوان و پرتلاش که اکنون مدیرعامل ذوب آهن بیس��تون 
اس��ت، برخوردار باش��م. علاوه بر اینها همکارانی در طول سال  های 
متمادی در کنارم بوده  اند که در قبول مسئولیت، صادقانه عمل نموده 
و همه  ی تلاش  های خود را برای موفقیت مجموعه به کار بس��ته  اند. 
البته مساعدت مسئولین محترم سازمان  ها و نهادهای دولتی کشور 
و استان، خصوصاً وزارت صنایع و معادن، استاندار محترم کرمانشاه و 
مدیران دستگاه  های اجرایی استان در موفقیت یک واحد نمونه تاثیر 

به سزایی داشته اند.

به نظر ش�ما معیاره�ای انتخ�اب واحد نمونه 
س�ال جاری در کش�ور چه بوده است و واحد شما چه 

ویژگی هایی داشته است؟
البته بنده از نحوه گزینش و ش��اخص  های مورد نظر کارشناس��ان و 
داوران وزارت محترم صنایع و معادن اطلاعی ندارم، اما تصور می کنم 
م��ن و همکاران��م ب��ا 
رعایت اس��تانداردهای 
تولی��د و اهمیت دادن 
ب��ه کیفی��ت مطلوب 
اعم��ال  و  محص��ول 
اس��ت�ان�دارده�ای روز 
مدیریت و نگاه توسعه 
محور و نه تنها رش��د 
محور، توانسته  ایم نظر 
گزینش  کارشناس��ان 

را تأمین کنی��م. به هر حال 
اگر رشد را کمی و توسعه را 
کیفی بدانیم، داوران محترم 
قطع��اً ن��گاه توس��عه  محور 

داشته  اند. 

شما فرمودید؛ 
نگاه توسعه محور. این 
ن�گاه توس�عه محور و 
رشد محور در صنعت 

چیست؟
ببینید. به نظر من نمی  توان انکار کرد که انگیزه س��ود از انگیزه  های 
اصلی تولیدکنندگان است. اما کسب درآمد به تنهایی و اضافه کردن 
مطلق و گسترش واحد تولیدی را رشد عنوان می کنم که شرط لازم کار 
تولیدی است اما شرط کافی برای پیشرفت توجه به توسعه است. در 
حد مجموعه  ای که بر آن مدیریت می  کنم و لازمه توسعه  محور بودن 
نیز؛ متعهد بودن به استانداردهای زیست محیطی، بهداشت جسمی 
و روان��ی کارکن��ان، آموزش درون و بیرون مجموع��ه، انجام کارهای 
تحقیقاتی و اس��تقرار D&R ، ایجاد رابطه با موسسات دانشگاهی و 
آموزش��ی و استفاده از نظرات اهل فن، ارتقاء سطح تحصیلات و بالا 
بردن میانگین تحصیلی در مجموعه، ایجاد فضای معنوی و توجه و 
احترام به اعتقادات مذهبی همکاران و درک شرایط جسمی و روحی 
آنان در طی دوره فعالیت، همفکری در ارتقاء استاندارد زندگی و رفاه 
و .... می  باشد که البته بنده ضمن توجه به موارد فوق، مدعی نیستم 
که در این زمینه به اهدافم رسیده  ام، اما سعی داشته  ایم در حد توان 
مجموعه ای که فعال اس��ت به ضوابط و ش��اخص  های ذکر شده هم 

اهمیت کافی بدهیم. 

ش�ما یه عنوان یک�ی از فعالان صنعت کش�ور، 
مهمترین چالش  های پیش روی صنعت فولاد کشور را 

چه می دانید؟
بس��یار سوال مؤثر و خوبی اس��ت و مهم است که بدانیم بخش قابل 
توجهی از صنعت فولاد کش��ور، دولتی اس��ت و بخش خصوصی در 
ش��رایطی تقریب��اً نابرابر در بازار ف��ولاد حضور می  یاب��د. اولاً بخش 
خصوصی ضمن اینکه مانند کارخانه  های فولاد دولتی از حمایت  های 
خاص و امکانات وسیع برخوردار نیست و ثانیاً در سال  های اخیر رقیب 
ج��دی دیگری در مقابل تولید کنن��ده داخلی قرار گرفته که نامش 
واردات بی رویه است. اصولاً وقتی تیر آهن، میلگرد و ... و سایر مقاطع 
و فرآورده  های فولادی بدون تعرفه و یا با تعرفه بسیار اندک و البته با 
کیفیت غیرقابل مقایسه با محصولات داخلی وارد می  شود و به قیمت 

کمتر از قیمت تمام شده تولیدات داخل عرصه می  گردد.
 اگ��ر تولید کننده داخلی در این ش��رایط به بقای خ��ود ادامه دهد 
واقع��اً هنر کرده و تکرار می  کنم هنر اس��ت و در ش��رایط حاضر اگر 
مسئولین دلسوز کش��ور به نظر صاحب نظران و دست اندرکاران این 
صنعت و صنایع دیگری که مشکل مشابه ما دارند توجه ننمایند، هم 
زمینه تعطیلی واحده��ای خصوصی موجود را فراهم نموده  اند و هم 

فرصت  های شغلی موجود از دست خواهد رفت.

به نظر تلاش های روشنی برای این مسائل مد 
نظر قرار می گیرد؟ 

روشن است انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، اطلاعات جامعی از 

 انجمن تولیدکنندگان 
فولاد، اطلاعات جامعی 

دارد و راه  های حمایت از 
صنعت داخلی را نیز به 

نحوی منطقی و قابل قبول 
می  تواند ارائه نماید

 پیش  بینی می  کنیم طی
 30 ماه آینده پروژه 

ذوب  آهن بیستون را به 
اتمام برسانیم و واحد تولید 
150هزار تن آهن اسفنجی و 
200 هزار تن شمش فولادی 

را در خدمت تأمین مواد اولیه 
واحد نورد داشته باشیم 
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میزان تولید داخل کش��ور و مصرف سالیانه 
دارد و راه  ه��ای حمایت از صنعت داخلی را 
نیز به نح��وی منطقی و قابل قبول می  تواند 
ارائه نماید. اگر وزارت محترم بازرگانی برنامه 
واردات فولاد را موقوف به ورود شمش نماید 
و با اعم��ال تعرفه، ورود انب��وه و بی  رویه  ی 
محصولات س��اخته ش��ده را کنترل نماید، 
مس��لماً صنایع داخلی را حفظ خواهد نمود 
و حتی می  ش��ود از ظرفیت  ه��ای غیرفعال 
این صنعت نیز برای ایجاد اش��تغال و عرضه 
محصول بیشتر اس��تفاده نمود و مسلماً این 

امر نتیجه  اش بازگش��ت ارزش افزوده محصول به نیروهای داخلی 
خواه��د ب��ود. البت��ه همزمان راه ح��ل بلندمدت هم اینس��ت که 
سرمایه گذاران به سرمایه  گذاری در صنعت ذوب آهن ترغیب شوند 
زیرا اگر ش��مش مورد نیاز فولاد سازان در داخل تولید شود، مسلماً 

دیگر در مقابل واردات آسیب  پذیر نخواهد بود.

گویا شما این راه آخری را انتخاب کرده اید؟
بل��ه ما طرحی در قالب طرح  های آمای��ش و تحت عنوان ذوب  آهن 
بیس��تون، ارائه نموده  ایم که با نظر مس��اعد وزیر محترم صنایع به 
تصویب رسیده و اکنون مراحل نهایی را می  گذارند تا با اتمام مراحل 
اداری وارد مرحله اجرایی شویم. پیش  بینی می  کنیم به یاری خدا و 
با همت و حمایت مسئولین دلس��وز و تلاش همکارانمان، طی 30 
ماه آینده پروژه را به اتمام برسانیم و واحد تولید 150هزار تن آهن 
اس��فنجی و 200 هزار تن شمش فولادی را در خدمت تأمین مواد 

اولیه واحد نورد داشته باشیم. 

آقای ش�کری، راس�تی آیا تا حالا خواس�ته اید، 
رکوردی در صنعت فولاد بزنید؟!

البته نه، مجموعه ما مس��لماَ بزرگترین واحد فولادساز کشور نیست 

و ما قصد شکس��تن رکورد دیگران را نداریم 
بلکه هم��واره در صدد بهبود بخش��یدن به 
رکورد خودمان هس��تیم. این هدف ماس��ت 
که فردا بهتر از امروز باش��یم و به نظرم، اسم 
این فرآیند موفقیت باشد، نه رکورد شکنی و 

رقابت و مسابقه.

برای حس�ن خت�ام حرفی با 
خوانندگان نشریه دارید؟

به نظرم بهترین مطلب، تأکید مجدد بر انتخاب 
و اجرای راه  حلی است برای حفظ واحدهای 
تولیدی کشور. ما مخالف واردات نیستیم بلکه مخالف بی رویه بودن 
واردات هستیم. شاید معدود کسانی باشند که با نفوذ در میان تجار 
ش��ریف کشور، از موقعیت سوءاستفاده نموده و با کسب مجوز ورود، 
مبادرات به واردات کالاهای غیراستاندارد نمایند و با عرضه ارزان تر، به 

ثبات بازار لطمه وارد نمایند.
 به نظر من، بعضاً به بهانه مبارزه با تورم، کار خود را مشروع هم جلوه 
می  دهند. اما بنده از صاحبنظران بزرگوار استمداد می  طلبم و کسب 
نظر می  نمای��م؛ آیا راه حل مبارزه با تورم، افزایش تولید و حمایت از 
تولید بیشتر و توس��عه فعالیت  های مولد و اشتغال  زاست؟ یا واردات 
بی  رویه و بی برنامه؟! هیچک��س نمی  تواند اثرات مثبت و موثر تولید 
در کنترل تورم را انکار نماید و البته اشتغال در بخش تولید و ایجاد 
فرصت  های شغلی مولد که زمینه  ساز توسعه است دیگر جای خود را 
دارد. حتم دارم که دلسوزان و دولتمردان متعهد، به این مهم بی توجه 
نخواهند بود و اجازه لاینحل ش��دن مشکل را نخواهند داد. به دلیل 
اهمیت فوق  العاده موضوع، انتظار می  رود که مسئولین متعهد و دلسوز 
کش��ور عنایت ویژه فرمایند و خصوصاً از جناب آقای محرابیان وزیر 
محترم صنایع و جناب آقای دکتر س��میعی  نژاد معاون محترم وزیر 

صنایع، توقع عنایت و توجه خاصی داریم.

ما مخالف واردات نیستیم 
بلکه مخالف بی رویه بودن 

واردات هستیم
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مهندس قناتی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد در این گزارش 
به مس��ائل عدی��ده ای می پردازد که بازار فولاد کش��ور درگیرش 
است. مسائلی که هر یک از فولادسازان بی شک با آن مواجه شده 
ان��د. مهندس قناتی در رابطه با ارزش اف��زوده افزوده عقیده دارد: 
»تولیدکننده ه��ا نمی توانند در  بازار رقابتی فعلی هزینه ناش��ی از 
ارزش اف��زوده را نیز از مش��تریان خود طلب کنند. در حال حاضر 
هیچ یک از فولادسازان نمی توانند با این شرایط، ارزش افزوده ای را 
از مشتریان خود بگیرند که این امر خود در معاملات کلان مشکل 

بزرگی برای آنها محسوب و به قیمت تمام شده اضافه مي شود.«
مهندس قناتی، مدیرعامل ش��رکت فولاد سیادن در گفت وگو با 
دنیای اقتصاد در خصوص مشکلات فعلی صنعت فولاد خاطرنشان 

ک��رد: در حالی که به دلیل رکود در ب��ازار و پایین بودن تقاضا، 
تولیدکنندگان داخلی به س��ختی موفق ب��ه فروش محصولات 
خ��ود می ش��وند، مقاطع ف��ولادی انواع تیرآه��ن و میلگردهای 
کره ای، چینی و ترکیه ای به راحتی وارد بازار ش��ده و شرایط را 
س��خت تر می کنند، در حالی که در کارخانجات داخلی به میزان 
دومیلیون و یکصد هزار تن در سال انواع تیرآهن تولید مي شود 
 که برابر تقاضای بازار است و در عین حال صادرات هم داشته ایم.
قنات��ي یادآورش��د: البته عدم واردات محص��ولات فولادی نباید 
باعث ش��ود تا تولیدکننده ه��اي داخلی افزای��ش قیمت دهند 
و اگر هم با بس��ته ش��دن درهای واردات کارخانه داران اقدام به 
افزایش نرخ و گران فروش��ی کردند، دول��ت در مقابل مي تواند 

مدیرعامل مجتمع فولاد سیادن با اشاره به شرایط فعلی بازار:

هیچ  یک از فولادسازان 
نمی توانند ارزش افزوده ای 

دریافت کنند
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 از ابزاره��ای کنترل قیمتی ک��ه در اختیار دارد اس��تفاده کند. 
مدیرعام��ل فولادس��یادن گف��ت: البت��ه هم اکن��ون از طری��ق 
کارخانج��ات دولت��ی ب��ا عرض��ه پایین ت��ر از قیم��ت تم��ام 
ش��ده اند. قیمت ه��ا  کاه��ش  و  ب��ازار  رک��ود  باع��ث   ش��ده 
وی افزود: متأس��فانه ش��رایط واردات باعث ش��ده تا بسیاری از 
ش��رکت ها در حال حاضر تنها با انگیزه حفظ اشتغال زایی فعال 
باش��ند و عملا سوددهی ندارند و باعث عدم پرداخت بدهی هاي 
خ��ود به بانک ها ش��ده اس��ت، وی ادامه داد: دول��ت همان طور 
ک��ه در موارد متعددی جهت کنترل ب��ازار و کاهش قیمت ها از 
طریق ش��رکت های دولتی با عرضه کالاهای خود به پایین تر از 
قیمت تمام شده اقدام مي نمایند، مي تواند در قیمت گذاری هم 
دخالت کن��د، اما برای اینکه ش��رکت ها بتوانند به حیات تولید 
 ادام��ه دهند باید نس��بت به روند واردات نگاه جدیدتری ش��ود.
ایشان معتقد اس��ت در غیر این صورت در آینده نزدیک صنعت 
فولاد نیز به سرنوش��تی دچار مي شود که فعالان سایر صنوف با 

آن مواجه شدند.
قناتی با اشاره به افزایش هزینه تولید به واسطه قانون هدفمندسازی 
یارانه ه��ا گف��ت: این س��وال ب��رای تولیدکننده ها ایجاد ش��ده که 
در ح��ال حاض��ر که یاران��ه انرژی وج��ود دارد و م��ا نمی توانیم با 
محص��ولات وارداتی رقابت کنیم، با اجرای قانون آزادس��ازی انرژی 
 چ��ه اتفاقی برای کارخانجات ف��ولادی و توان رقابتی آنها مي افتد؟
قنات��ی با تاکید بر اینکه حذف یارانه ان��رژی اقدامی بود که باید در 
هر صورت در کش��ورمان اتفاق مي افتاد و کاملاً به نفع منافع کشور 
اس��ت، ادامه داد: اما در هر صورت تولیدکننده ها طبیعتاً نگران این 
مس��اله هستند که وقتی یارانه ها حذف شود و هزینه تولید افزایش 
 یاب��د، آیا مي توانند با این محص��ولات وارداتی رقابت کنند یا خیر؟

مدیرعامل فولادسیادن در خصوص نگرانی هاي ایجاد شده از سوی 
برخی از تولیدکننده ها در خص��وص حذف یارانه انرژی گفت: یک 
کارخان��ه 100 هزار تنی که ماهانه 10 هزار تن تولید دارد، در حال 
حاض��ر 39 ریال در هر کیلو هزینه انرژی دارد که طبق برآوردهای 
انجام ش��ده در ص��ورت حذف یارانه انرژی در ه��ر کیلو 29 تومان 
مي ش��ود ک��ه 7 برابر قبل اس��ت. از ای��ن رو آن طور ک��ه برخی از 
تولیدکننده ها نگران شده اند، حذف یارانه ها نگرانی تولیدکنندگان 
 فولاد نیس��ت، بلکه نگرانی از واردات بی رویه مقاطع فولادی است.
وی یادآور ش��د: اما یارانه انرژی بیشتر روی نرخ هزینه هاي جانبی 
فولاد س��ازها از جمله حمل ونقل و مواد اولی��ه تاثیر مي گذارد، اما 
کارخانه ها اگر مش��کل واردات نباشد، مي توانند با این مسائل کنار 
 آم��ده و بالاخره برای ای��ن افزایش هزینه ها راه��ی پیدا مي کنند. 
وی در خص��وص روش هاي کاه��ش مصرف ان��رژی در واحدهای 
فولادسازی گفت: واقعیت این است که صرفه جویی در بخش انرژی 
چندان تاثیری بر هزینه نهایی فولاد نمی تواند داشته باشد و اگر تمام 
تلاش��مان را هم بکنیم در نهایت مي توانیم 10 درصد صرفه جویی 
داشته باشیم، چون تکنولوژی تولید فولاد به طور معمول یک روش 
 مش��خص اس��ت و در تمام دنیا و کارخانه هاي فولادی یکی است. 
قناتی تنه��ا راه کاهش هزینه هاي ان��رژی را در یک واحد تولیدی 
افزای��ش س��طح تولی��د ذک��ر ک��رده و گف��ت: تنه��ا در صورتی 
مي ت��وان می��زان هزین��ه را در برابر س��ود ی��ک مجموعه کاهش 
داد ک��ه حج��م تولی��د بالا ب��رود. وی معتقد اس��ت ب��ا این روش 
 مي ت��وان ب��ا تولید و فروش بیش��تر کالا میزان س��ود را ب��الا برد.

قنات��ي با طرح کردن بح��ث افزایش تولی��د در واحد هاي تولیدی 

به عن��وان یکی از راهکاره��ای بالا بردن س��ود در مقابل هزینه ها 
گف��ت: اما نکت��ه مهمتر این اس��ت که ب��رای بالا ب��ردن ظرفیت 
تولی��د نیاز به س��رمایه در گ��ردش کارخانجات از س��وی بانک ها 
اس��ت که در ش��رایط فعلی و با این روش رقابت��ی که محصولات 
واردات��ی ایج��اد کرده اند، س��رمایه گذاری توجیه پی��دا نمی کند و 
بهت��ر اس��ت وزارت بازرگانی و دولت یک راهکار مناس��بی که هم 
برای مصرف کننده و هم برای تولیدکننده رضایت بخش باش��د و 
 باعث حفظ اش��تغال و جلوگی��ری از واردات مقاطع فولادی گردد.
وی در ادام��ه گفت: در حال حاضر تولید داخلی تیرآهن و میلگرد 
کاملًا قدرت پاس��خگویی به نیاز بازار داخلی را دارد، اما س��وال این 
 اس��ت که در این ش��رایط چرا روند واردات ادامه دار ش��ده اس��ت.
وی نتیج��ه ای��ن کار را کاهش انگیزه س��رمایه گذاری در کش��ور 
ذک��ر کرد و گفت: در صورت این ش��رایط بعید نیس��ت که روحیه 
 س��رمایه گذاری بی��ش از پی��ش در ای��ن صنع��ت از بی��ن ب��رود. 
مهن��دس قنات��ی در ادامه یادآور ش��د: نباید بگذاریم کش��ورهای 
دیگ��ر با صادرات کالاهای خود به ایران ایجاد اش��تغال و ارز آوری 
و ثب��ات اقتصادی کشورش��ان را از محل ص��ادرات مقاطع فولادی 
ب��ه ای��ران تامین نماین��د، در صورتی که کش��ور عزیزم��ان دارای 
امکان��ات بالق��وه صنعت��ی و معدنی اقتص��ادی اس��ت دارای توان 
 تامی��ن مقاطع فولادی و س��ایر کالاهای مورد نیاز کش��ور اس��ت. 
مدیرعامل فولاد سیادن در ادامه اظهار داشت: از طرف تمام کارخانجات 
اطمینان مي دهم اگر یک روز تمام درها برروی واردات کالا بسته شود 
 کارخانجات آمادگی تأمین تمام کالاهای مورد نیاز کشور را خواهند داشت. 
وی با اش��اره به اینکه کارخانه هاي بس��یاری هستند که تنها برای 
حف��ظ اش��تغال زایی و نگه داش��تن حیات خ��ود به تولی��د ادامه 
مي دهند، اظهار داش��ت، صنعت فولاد انتظاری که دارد این اس��ت 
که دولت تمام تلاش خود را برای اس��تفاده کامل و بهینه از منابع 
معدنی موجود در کش��ور استفاده کرده و زمینه ای را فراهم کند تا 
 ش��رکت ها بتوانند در زمینه سنگ آهن و مواد اولیه خود کفا شوند.
مدیرعامل ش��رکت فولاد س��یادن بزرگترین دلیل رکود بازار آهن 
را عمدت��ا واردات بی رویه مقاطع فولادی و و رکود در ساخت وس��از 
مس��کن و ع��دم فعالیت ص��د درص��دی پروژه ه��اي عمرانی ذکر 
ک��رد و گفت: مضاف بر آن پروژه هاي دولت��ی عمدتاً نیاز خود را از 
واحدهای فولادس��ازی دولتی تامی��ن مي کنند و بخش خصوصی 
را با خ��أ تقاضا در این بخش مواجه می س��ازند. تمامی این موارد 
باع��ث ش��ده تا توازن می��ان عرضه و تقاض��ا در ب��ازار از بین برود 
 و در نهای��ت تولیدکننده ه��ا نیز تولی��دات خود را کاه��ش دادند.
ایش��ان در ادامه گفت وگوی خود در خصوص تس��هیلات اعتباری 
ب��رای صنایع ف��ولادی گف��ت: خوش��بختانه در س��الیان اخیر از 
لحاظ تس��هیلات بانک��ی، حمایت هاي لازم از این صنعت ش��ده و 
این س��رمایه ها عمدتا با س��رمایه هاي بخش خصوص��ی به خوبی 
ب��ه کار گرفته ش��ده، به همین دلیل من معتقدم اگ��ر در رقابت با 
محص��ولات مش��ابه خارجی ت��وان رقابت داش��ته باش��ند به نظر 
 نمی رس��د، ما کمبودی در زمینه تامین نیاز داخلی داش��ته باشیم.

قنات��ی در براب��ر این پرس��ش که چه می��زان از رکود فعل��ی بازار 
فولاد به دلیل رکود بازارهای جهانی بوده اس��ت، گفت: کش��ور ما 
به دلی��ل اینک��ه در زمینه صادرات ف��ولاد چندان فعال نیس��ت، 
ب��ه لحاظ حجم خری��د و ف��روش و مب��ادلات از بازارهای جهانی 
تاثی��ر زی��ادی را نمی پذی��رد، اما آنچه تع��ادل عرض��ه و تقاضا را 
 بی��ش از پیش ب��ر هم زده اس��ت انب��وه کالاهای وارداتی اس��ت.
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شرکت تعاوني نوردکاران فولادي ایرانیان
شرکت تعاوني نوردکاران فولادي ایرانیان در نیمه اول سال 1387 
رس��ماُ کار خود را ب��ا 36 عضو س��هام دار و 120 تولیدکننده آغاز 
کرد. که هریک از این اعضاء، کارخانجات مقاطع فولادي خاصي را 

مدیریت مي کنند. حدود 4000 کارگر دائمي به طور مس��تقیم و 
ح�دود 20.000 کارگ�ر بطورغی�ر مستقیم ب�ا این کارخانجات در 
ارتباط مي باش��ند. شرکت تعاوني از ابتدای تأسیس تاکنون حدود 
80.000 تن از مجتمع فولاد مبارکه، فولاد اکس��ین و12.000 تن 

ظرفیت نورد کشور و
 مسائل نوردکاران

فاضل همامی 
مدیر عامل شرکت تعاوني نوردکاران فولادي ایرانیان
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از کشور روسیه خریداري نموده و بین اعضاء توزیع نموده است. در 
ابتدا تعاوني فقط در فکر توزیع مواد اولیه بین اعضاء خود بود اما به 
تدریج به فکر تولید مواد اولیه ارزان توسط خود اعضاء تعاوني افتاده 
و در حال حاضر پروژه احداث کارخانه ذوب کانتینیوز کس��تین را 
در دس��ت دارد و امیدوار است که این امر از طریق وزارت تعاون و 

بانک توسعه و تعاون به سرانجام برسد.
 در سال گذشته شاهد 3 افتتاح در کارخانجات عضو تعاوني بودیم:

ش��رکت فولاد کب��کان )گروه صنعتي ش��کفته ( با  1 .
ظرفیت  100.000تن شمش در سال 

شرکت پیش��رو حدید )برادران همامي ( با ظرفیت  2 .
50.000 تن میلگرد در سال 

ش��رکت نورد فولاد تهران ) ب��رادران عبداللهي ( با  3 .
ظرفیت 50.000 تن س��پري و ناوداني در س��ال و 
دو پروژه در حال افتتاح با ظرفیت 100.000 تن از 

مقاطع فولادي را پشت سرگذاشته است.
هدف اصل��ي این تعاوني ایجاد اتح��اد و یکپارچگي بین اعضاء و 
جذب اعضاء جدید براي دس��ت یافت��ن به بهترین راهکارها براي 
بهب��ود اوضاع اقتصادي جامعه و کارگران دس��ت اندرکار در این 

صنعت است.

همکاري و تعامل تعاوني نوردکاران با انجمن تولیدکنندگان 
فولاد 

در ابتداي س��ال 89 ش��رکت تعاوني با لطف جناب آقاي طاهري 
زاده  موفق به عضویت در انجمن فولاد ش��د و از این بابت خرسند 
و امیدوار اس��ت تا بتواند با تکی��ه برتوانایي هاي  انجمن گام هاي 
بلندتري در توسعه صنعت فولادکشور بردارد. در این راستا پیشنهاد 
تعاوني به وزیر محترم تعاون ) در جلس��ه حضوري ( جهت واردات 
شمش بدون عوارض گمرکي و  ایجاد کارگروه اقتصادي سه قطبي 
بین انجمن فولاد ، شرکت تعاوني، مسکن مهر جهت تأمین میلگرد 

با قیمت مناسب  اعلام  گردیده است.

ظرفیت نورد فولادکشور
طبق گفته مسئولین کشور ظرفیت تولید فولاد در کشور در حال 
حاضر 13 میلیون تن مي باشد که از این مجموع 2.5 میلیون تن 
در بخ��ش خصوصي تولید مي گردد و ش��رکت هاي عضو  تعاوني 
س��همي بالغ بر 413.300 تن را  در این صنعت به خود اختصاص 

داده اند.
 آیا شرکت تعاوني با این شرایط و با این سهم مي تواند امیدوار به 

حمایت بیشتري از دولت و مسئولین باشد.

مهمترین دغدغه ها و مس�ائل نوردکاران در شرایط حاضر 
کشور

شاید از مهمترین دغدغه هاي تولید کنندگان نورد عدم همکاري 
دول��ت با تولید کنندگان به ش��کل کلي مي باش��د ک��ه این عدم 

همکاري مشکلات زیر را موجب شده است:

مشکلات:
واردات ب��ي رویه مقاطع ف��ولادي از چین )که  1 -
قبلًا ش��اهد به زمین خوردن مش��اغل دیگر بعد 

از واردات بي رویه و بدون محاس��به ازاین کشور 
بوده ایم( 

رزش افزوده : در ش��رایطي که پرداخت هزینه  ا- 2
ه��اي جاري براي تولید کننده بس��یار مش��کل 
اس��ت. پرداختي این مبل��غ آن هم در حالي که 
در کش��ورهاي فولاد س��از نه تنها ای��ن مالیات 
دریافت نمي گردد بلک��ه جوایزي هم به جهت 
راه ان��دازي این صنایع کلی��دي و مهم پرداخت 
مي گردد. مدیرعامل شرکت تعاوني در چندین 
نشست با مسئولین وزارت دارائي و ارزش افزوده 
هنوز نتیجه ایي نگرفته است و امیدواریم دولت 
محترم تفاوت وتبعیضي بین مشاغل موجود در 

جامعه نگذارد.
برق : اصلي ترین عامل حرکت ورونق کارخانجات   3 -
این روزها نایاب ش��ده و به حدي مشکل برق در 
شهرک ش��مس آباد و دیگر ش��هرک ها جدي 
اس��ت که اغلب کارخانجات در 24 ساعت تنها 
5 س��اعت برق دارند و از آن اس��تفاده مي کنند 
و ظرفی��ت تولید بس��یار پایین اس��ت که با این 
وضعیت تولید کنن��دگان صنایع نوردي باید به 

فکر مشاغل دیگري براي خود باشند.
براي کارگران و کارمندان ش��اغل در این بخش  4 -
که از مش��اغل بسیار س��خت محسوب مي شود  
از بی��ن رفتن م��اده 103 قانون بیمه که فش��ار 
زی��ادي را ب��راي کارفرمایان و به تب��ع آن براي 
کارگران ایجاد مي کند، مشکل ساز است و این 
رویه باعث میشود تا کمتر کارفرمایي براي بیمه 

کارگران خود اقدامي کند. 

پیشنهاد 
دادن امتیاز به تولیدکنندگاني که محصولي مش��ابه  1 .
ن��وع خارجي تهیه مي نماین��د و حمایت از تولیدات 
داخل��ي با گرای��ش تعیین تعرفه گمرک��ي بالا براي 

محصولات وارداتي
ایجاد یک توازن در پرداخت و دریافت به این ش��کل  2 .
که اگر قرار است ما هزینه هاي بالایي براي برق گاز و 
دیگر خدمات را بپردازیم باید بتوانیم از معافیت ارزش 
افزوده، معافیت نس��بي عوارض شهرداري،  معافیت 
نسبي محیط زیس��ت، معافیت نسبي بهره  بانکي و 
معافیت هاي معقول در مالیات برخوردار ش��ویم و یا 
اگ��ر این معافیت ها را نداریم بتوانی��م از برق، گاز و 

خدمات ارزان و همیشگي استفاده نماییم.
برگرداندن ماده 103. 3 قانون بیمه که از این طریق هم 

به کارفرمایان و هم به کارگران کمک گردد.
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طبق آخرین آمارهای بانک مرکزی از شاخص بهای تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان روند کاهشی قیمت کالاهای عرضه شده در بازار 
و میزان افزایش قیمت تمام ش��ده کالاهای تولید شده توسط تولید 
کنندگان داخلی به شکلی در حال پیشروی است که با کاهش حاشیه 

سود انگیزه تولید را از تولید کنندگان ایرانی می گیرد.
به گزارش خبر آنلاین کاهش رش��د اقتصادی کشور در سال گذشته 
بر اس��اس ارزیابی های صندوق بین المللی پول معادل 0/4 درصدی 
از 2/2 درصد به 1/8 رس��یده اس��ت و این مسئله که ناشی از برآیند 
مش��کلات داخلی و بحران بین المللی اقتصادی بوده است در عمل 

نشان از رکود فعالیت اقتصادی دارد.
برای رکود اقتصادی کش��ور دلایل زیادی برشمرده شده است که از 
کمبود منابع مالی و واردات بی رویه تا موانعی مانند قانون کار را شامل 
می شود و در این طیف گسترده مشکلات اقتصادی که دامن تولید 
را گرفته اس��ت یک عامل اس��ت که به خوبی در شاخص های بانک 
مرکزی منعکس شده است، »کاهش حاشیه سود« که می توان آن 
را هم عامل و هم معلول فرار تولید کنندگان داخلی از بازار و سپرده 

عرصه اقتصاد ملی به کالاهای خارجی دانست.

هزینه فرصت بالای تولید در کشور
بیماری تورم مزمن در اقتصاد ایران طی سال های گذشته به شکلی 

حرکت کرده است که انتظار سود را در بین تولید کنندگان افزایش 
داده اس��ت و از سوی دیگر ساختارهای نابهنجار باعث شده که سود 
در فعالیت های غیرمولد متمرکز شود، یعنی زمانی که تولید کننده 
متوس��ط می تواند در سال با گردش مالی حدود یک میلیارد تومان 
س��ودی بالغ بر 100 میلیون تومان کسب کند در همان دوره زمانی 
صاحبان نقدینگی با س��رمایه ای مع��ادل همین تولید کننده بدون 
درگیر شدن با مشکلات جاری تولید به راحتی سودی تا دو برابر این 
تولید کننده را کسب می کنند در شرایطی که حتی آورده آن ها به 

مراتب کمتر از تولید کننده فوق است.
در چنین شرایطی به خودی خود هزینه فرصت تولید در کشور بالا 
تلقی می شود و روند های شکل گرفته در اقتصاد نشان می دهد این 
مسئله دو دس��تاورد به دنبال دارد، اول آنکه تمایل به تولید کاهش 
می باید و از سوی دیگر تولید کننده ای که به ناچار یا به دلیل علاقه 
به تولید فعالیت مولد خود را متوقف نمی کند به جای آن که س��ود 
فعالیت خود را به بدنه صنعت تزریق کند منابع نقدی خود را به عرصه 
های غیر مولد با سود انتظاری بالاتر برده و حداقل بخشی از توان مالی 
وس��رمایه خود را صرف فعالیت های غیر مولد اقتصادی می کنند تا 
حداقل بتوانند بخشی از هزینه فرصتی را که به خاطر ادامه فعالیت 

مولد متحمل می شوند را از این طریق جبران کنند.
در چنین شرایطی تسهیلات بانکی به عنوان یک منبع مالی که دولت 

حاشیه سود تولیدکنندگان سیر 
نزولی دارد

علی پاکزاد
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ت��لاش دارد آن را ارزان نگهدارد مورد اقبال واقع ش��ده و بانک ها با 
هجوم مش��تری هایی مواجه می شوند که حاضر نیستند با سرمایه 
های خود کار مولد انجام بدهند و این مسئله باعث می شود به رغم 
آنکه در س��اختارهای غیر مولد و زیر زمینی اقتصاد ش��اهد انباشت 
سرمایه های به اصطلاح سرگردان هستیم بخش های شفاف و مولد 

اقتصاد با کمبود سرمایه مواجه شوند.

ارزیابی کاهش حاشیه سود 
مقایسه ارقام مربوط به شاخص بهای تولید کننده در اردیبهشت ماه 
نش��ان می دهد فاصله بین نرخ رشد تورم و نرخ رشد شاخص بهای 
تولید کننده در حال کاهش است در حالی که این فاصله در سال 87 
معادل 4/5 درصد بوده اس��ت در سال 88 به 3/4 درصد کاهش پیدا 
کرده و در دوره 12 ماهه منتهی به اردیبهشت ماه سال جاری فاصله 
دو شاخص تورم و شاخص بهای تولید کنندگان به 2/5 درصد کاهش 

پیدا کرده است.

این تفاوت اگر چه شاید معیار دقیقی برای ارزیابی کاهش حاشیه سود 
مورد انتظار بخش های مختلف اقتصاد نباشد ولی می تواند تا حدی 
گویای روندی باش��د که در این زمینه ایجاد شده است و این مسئله 
می تواند زمینه ساز تمایل تولید کنندگان به بخش های غیر مولد و 
بعضا زیر زمینی اقتصاد کشور باشد که به طور حتم برای اقتصاد ملی 

یک تهدید تلقی خواهد شد.
البت��ه نباید فرام��وش کرد که دلیل اصلی این کاه��ش نرخ تورم در 
کش��ور از یک س��و رکود فعالیت های اقتصادی است که با شاخص 
رشد اقتصادی به نمایش درآمد و از سوی دیگر ناشی از سیل کالاهای 
وارداتی ارزانی است که وارد بازارهای کشور می شود و ناشی از افزایش 
بهره وری تولید و افزایش و توسعه کارایی در اقتصاد نیست بنابراین 
کاهش دستوری تورم به شاخصی تبدیل می شود که نمایشگر فشار 

روبه پایین قیمت عرضه بر دوش تولید کنندگان است.



ديدگاه
وحید یعقوبی

 چیلان به عنوان " نخس�تین نش�ریه تخصصی صنعت 
ف�ولاد ایران" ب�ا هدف بررس�ی حرف�ه  ای چالش  های 
پیش  روی صنعت فولاد کش�ور، بخش »دی�دگاه« را از 
ش�ماره های قبل با همکاری و هم اندیشی کارشناسان 
و مدیران ارش�د این صنعت راه اندازی نموده و در حال 

توسعه آن می باشد.
در این بخش، موضوع روز صنعت فولاد کش�ور به بحث 
وتبادل نظر گذاش�ته می  ش�ود و نظرات و دیدگاه های 
کارشناس�ان و صاحبنظ�ران، از طری�ق انجمن تولید-
کنندگان ف�ولاد ایران م�ورد پیگی�ری قرارگرفته تا با 
اس�تفاده ازخرد جمع�ی و نگاه تخصص�ی، راه حل  های 
مناس�بی برای حل مش�کلات و موانع و نیز استفاده از 

فرصت های پیش رو فراهم آید.
یک�ی از مهم تری�ن دغدغه های فع�الان بخش صنعت 
خصوصاً تولیدکنندگان فولاد کش�ور مس�ائل پیرامون 
تسهیلات بانکی اس�ت. از نرخ بالای سود بانکی گرفته 
تا نحوه ارزیابی و وثیقه پذیری بانک ها تا بوروکراس�ی 
ادارای زی�اد در اعط�ای تس�هیلات همگی از مس�ائلی 
اس�ت که فولادسازان و فولادکاران کشور با آن دست و 
پنجه نرم می کنند. تأخیر در پرداخت اقس�اط از سوی 
ش�رکت های فولادی به دلیل بحران های مالی جهانی و 
تأثیرپذیری صنعت فولاد کشور از آنها هم مزید بر علت 
شده است تا رابطه فعالان فولاد کشور با نظام بانکی رو 

به سردی گذارد.  
در شرایط فعلی بانک های کشورهای صنعتی که اتفاقاً در 
حال گذار از بحران مالی می باش�ند، با کاهش نرخ بهره 
و تزریق تس�هیلات به واحدهای صنعتی، به حمایت بی 
دریغ از صنایع کشورشان می پردازند. اما مکانیسم ارائه 
تسهیلات از سوی بانک های کشور به گونه ای است که 
عملاً واحدهای صنعتی به خص�وص واحدهای فعال در 
بخش فولاد که نیازمند سرمایه در گردش بالاتری نسبت 
به س�ایر صنایع می باش�ند، ترجیح می دهند به جای 
روبرو شدن با مشکلات ناشی از اخذ وام، به چاره جویی 

برای مشکلات فعلی خود بپردازند.
سؤال قابل تأمل اینجاست که در شرایط رکود اقتصادی 
فعلی کش�ور و با توجه به احکام صریح فقهی و شرعی، 
دریافت س�ود )با نرخ بالا( از تولیدکننده ای که در حال 
زیان اس�ت، چه توجیهی در نظام بانکی بدون ربا دارد؟ 
آیا شایسته است  به تولیدکننده ای که به خاطر افزایش 
اش�تغال و توسعه اقتصادی و صنعتی کش�ور وارد گود 
شده و برای سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی با 
مشکلات فراوانی از جمله تحریم، دامپینگ و .... مبارزه 

می کند، یاری نرسانیم و باری از دوشش بر نداریم؟
با توضیحات فوق، بر آن شدیم تا در این شماره موضوع 
»س�از و کار اعطای تس�هیلات بانکی ب�ه صنعت فولاد 
کش�ور« را مورد بررسی قرار دهیم. نظرات و تحلیل های 
مدیران و کارشناسان صنعت فولاد کشور به روشن  تر-

شدن موضوع کمک می  کند: 
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هرچند س��عي دولت و تصمی��م گیران بخش اقتص��ادي اجراي 
سیاس��ت هاي حمایت��ي از توس��عه اقتصادي و مش��ارکت بخش 
خصوصي در اقتصاد و طرح هاي صنعتي به ویژه صنعت فولاد به 
عنوان یکي از پایه هاي توسعه اقتصاد کشور بوده است، اما آنچه 
در عمل حاصل مي شود مشکلات و موانع متعددي است که مانع 

از اجراي مقصود براي دولت و بخش خصوصي مي گردد.
 براي نمونه و برای ملموس تر ش��دن بحث مي توان به ش��رکت 
مجتم��ع فولاد ویان اش��اره نم��ود که از نظر س��اختار مدیریتي، 
انتخ��اب تکنول��وژي و تجهی��زات و ماش��ین آلات و زمان اجرا و 
انتخاب مکان اس��تقرار کارخانه داراي ویژگي هاي خاصي اس��ت. 
برای انجام امور بانکی در زمان بررس��ي مقدماتي کارخانه )س��ال 
1381(، بان��ک ملي ای��ران به عنوان یکي از بان��ک هاي توانمند 
کشور با دارا بودن اختیارات وسیع و کارشناسان متعدد در استان 
محل اس��تقرار کارخانه )همدان( در مقایس��ه با سایر بانک هاي 

موجود مدنظر قرار گرفت.
 البت��ه در انتخاب بانک و مش��تري نکته حائ��ز اهمیت به دور از 
تش��ریفات زای��د ) یا رفتارهاي اس��تثنایي مانن��د زد و بندها که 
متأس��فانه بعضاً بین مشتري و برخي مسئولان بانک ها اتفاق مي 
افتد(، وجود حس��ن ش��هرت و جلب اعتماد سازنده است که مي 
تواند به عنوان یک اهرم مؤثر چه از نظر زمان اجراي کارها و چه 
از نظر دوري از بروکراس��ي و احتیاط کاري هاي بي مورد و زاید 
مورد توجه و اجرا قرار گیرد. این حسن اعتماد به صورت متقابل 
ب��ه وجود آمده و در طول اجراي پروژه قوي تر ش��ده و به عنوان 
یکي از پارامترهاي مؤثر در روند و س��رعت اجراي کارخانه مورد 

توجه قرار می گیرد.
اما در مورد مجتمع فولاد ویان متأس��فانه موانعي نیز موجب بروز 
کن��دي و ی��ا ایجاد مش��کلات و هزینه مضاعف گردی��د از جمله 
طولاني ش��دن زمان ارزیابي مس��تحدثات به علت تراکم کارهاي 
اداره س��اختمان بان��ک ملي و البته موارد دیگ��ري که همواره به 
عنوان یک مش��کل قابل توجه در ای��ن پروژه خودنمایي مي کرد 

و از این قرار بود:
 براي خرید ماش��ین آلات و تجهی��زات کارخانه از 56/3 میلیون 
یورو اعتبار ارزي بصورت فاینانس از خط اعتباري کش��ور اتریش 

استفاده شده اس��ت و 85% رقم فوق یعني 47/85 میلیون یورو 
توس��ط بانک مل��ي ایران تعهد گردی��د و 5% کل رقم قرارداد در 
ابت��دای عقد قرارداد پرداخت ش��د و 10% مابقي نیز هم زمان با 
حمل هر محموله از ماش��ین آلات توسط شرکت پرداخت گردید 
که قالب رقم پرداختي هاي این کارخانه بابت 10% مذکور به ازاء 
ه��ر یورو 14100 تا 14400 بوده اس��ت در حالي که در ارزیابي 
ماش��ین آلات، مبل��غ هر یورو 10200 ریال نرخ زمان گش��ایش 

L/C محاسبه مي گردید.
 نکت��ه حائ��ز اهمی��ت دیگر این اس��ت ک��ه در محاس��به ارزش 
ماش��ین آلات براي ارزیاب��ي،        آن یعني 67% ارزش پرداخت 
شد آن محاسبه مي گردد که این امر باعث کاهش هفتاد درصدي 
ارزش واقعي ماشین آلات و تجهیزات خریداري شده براي ارزیابي 
و ق��رار گرفتن در قالب وثائق قابل قبول بانک مي گردید. زیراکه 
در پرداخت س��همیه متقاضي براي تعه��د ارز قریب 40% اضافه 
واریز ش��ده و در محاس��به آن 33% از نرخ اولیه نیز کمتر مورد 

ارزیابي قرار گرفته است. 
 نکته دیگر افزایش 7 برابري هزینه کارمزد گش��ایش اعتبار ارزي 
در بانک عامل در زمان گشایش L/C بوده که برآورد اولیه ما در 
ش��رکت حدود یک میلیارد ریال بود که در زمان قطعي ش��دن و 

گشایش به رقم قریب 7/8 میلیارد ریال افزایش پیدا کرد.
یکي دیگر از موانع، طولاني ش��دن زم��ان راه اندازي کارخانه به 
مدت یکس��ال بود و علت اصلي آن مش��کل تأمین به موقع برق 
مورد نیاز کارخانه )به میزان 72 مگاوات( بود که با توجه به بروز 
مشکل کمبود برق در تابستان سال 1387 و سهمیه بندي توزیع 
برق، امکان وصل برق و انجام به موقع تس��ت سردکارخانه فراهم 
نش��د و هم زمان مش��کل پرداخت الباقي تسهیلات مصوب شده 
کارخانه با توجه به سیاست هاي انقباظي بانک مرکزي جمهوري 
اس��لامي توسط بانک عامل و س��پس بروز بحران مالي جهاني و 
اثرات تأثیرگذار آن بر صنعت فولاد از آبان ماه س��ال 1387 بود 
که موجب ایجاد عدم تعادل در مصرف منابع و تس��هیلات بانکي 
گردید و متعاقباً طولاني شدن دوره مشارکت و کوتاه شدن زمان 
فروش اقس��اطي و دوره بازپرداخت ش��ده و توقع سیستم بانکي 
براي محاس��به و اعمال جریمه تأخیر را موجب گردید که اثرات 
ناش��ي از افزایش دیون ارقام اقساط ریالي و ارزي به این کارخانه 

را غیرقابل تحمل مي نمود.
علاوه بر مش��کلات بیان شده که سعي ش��د در کمال اختصار و 
به دور از ذکر حاش��یه ها باش��د، مشکلات دیگري ناشي از اثرات 
اعم��ال تحریم ها و افزایش هزینه ه��اي اجرایي آن و عدم تأمین 
قطعات یدکي و مواد مصرفي مانند نس��وز و الکترود گرافیتي که 
در فولاد سازي داراي اثرات خاص شکننده هستند، قابل توجه و 

انکارناپذیر مي باشد.
با اوصاف فوق یک صحنه واقع��ی از واحدهای تولیدکننده فولاد 
کشور نشان داده شد. اگر مشکلات و موانع بیان شده در این واحد 
منحصر به فرد داخلي که به اذعان همه کساني که با خصوصیات 
و ویژگي هاي آن از نزدیک به عنوان بالاترین ظرفیت فولاد بخش 
خصوصي کش��ور و مدرن ترین تجهیزات و ماش��ین آلات نصب 
ش��ده در خاورمیانه آشنا شده یا هستند، موجب توقف کار تولید 
نگردید، عنایت پروردگار و برنامه ریزي و تلاش خس��تگي ناپذیر 
کارکنان و مدیران و پش��تیباني غالباً معنوي مقامات استان بوده 
است و چه بسا در غیر این صورت بنا به شرایط ذکر شده به ویژه 

عزیزالله جعفری
مدیر عامل مجتمع فولاد ویان

2
3
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اثرات ناشي از بحران مالي جهاني، هم اکنون باید این کارخانه در 
حال توقف و رکود مي بود و حال باید دید تحت شرایط غیرقابل 
کنت��رل کنوني چه س��از و کاري را باید براي اعطاي تس��هیلات 

فراهم نمود. 
با عنایت به موارد فوق نظر اجمالي اینجانب براس��اس تجربیات و 
تعاملات به عمل آمده با سیس��تم بانکي بدین شرح است و امید 

مي رود مورد توجه قرار گیرد.
در بیان نظر فرض بر این است که:

الف- گیرنده تس��هیلات، کارآفرین و یا س��رمایه گذار بخش 
خصوص��ي هدفي غیر از انج��ام کار در جهت اهداف پروژه یا 
طرح ارائه شده نداشته و سوابق، شواهد و قرائن همه گویاي 

این امر مي باشند.
ب- بانک مورد رجوع ی��ا بانک تخصصي هدفش همکاري و 
جلب مش��ارکت کارآفرین با سرمایه گذاري بخش خصوصي 
در توس��عه ملي و دنبال کردن اهداف برنامه هاي توس��عه و 
قوانین مصوب کش��ور است و نه کسب تجارت صرف یا تزاید 

سرمایه از هر راه و هر معامله قابل هضم با مشتري.
و اما پیشنهادات بنده:

بررس��ي جامع و کامل طرح پس از تأیید شرکت مشاور  1 .
یا مشاورین مورد اعتماد طرفین

قب��ول توان فني و مالي مدیریت��ي متقاضي براي ایفاي  2 .
وظایف و تعهدات پذیرفته شده در توافقات اولیه

اعط��اء منابع اولیه در قبال س��فته به امض��اء مدیران به  3 .
منظور کاهش هزینه ها و رعایت سرعت کار

ارزیابي به موقع مس��تحدثات و ماش��ین آلات با ارزش  4 .
واقعي و توانمند س��ازي کارخانه به منظور رس��یدن به 

تولید در قالب زمانبندي تعیین شده
فراهم کردن شرایط پرداخت به موقع تسهیلات در زمان  5 .
بندي تعیین ش��ده و اجتن��اب از ایجاد وقفه براي ایجاد 

مانع و تأخیرهاي مرسوم فعلي
قبول سند اجاره اي زمینهاي واگذار شده توسط ادارات  6 .
امور اراضي استان ها و از سوي کلیه بانک های تسهیلات 
دهنده و یا صدور موافقت وزارت جهاد کش��اورزي براي 
کلی��ه بانک ها در ای��ن رابطه و خ��روج از انحصار بانک 

کشاورزي
تعدیل در برقراري و تعیین نرخ سود متناسب با شرایط  7 .
اقتصادي داخل کشور به نحوي که اگر شرایط بازار رونق 
است نرخ سود بالا و اگر شرایط رکود و مشکلات عدیده 
پیرامون بنگاه هاي اقتصادي اس��ت باید س��ود تقلیل و 
اقس��اط نیز با رعایت استمهال بدون اعمال جرائم تأخیر 

مورد عمل واقع شود.
در غیراین صورت س��رمایه گذاري هاي ناموفق موجب فرسایش 
توان مجریان و مدیران بنگاه هاي اقتصادي و بانک ها با داش��تن 
تجربه ه��اي ناموفق فراوان ش��ده، نه پیش��رفت واقعي در صنعت 
اتف��اق مي افتد و نه توس��عه اي صورت مي گیرد و نه اش��تغالي 
مفید در جامعه حاصل مي گردد و پیامدهاي آن مي تواند به بروز 
بحران ها و ب��ي اعتمادي در جامعه بینجامد و همانگونه که بارها 
از س��وي اینجانب عنوان شده اس��ت علاوه بر رعایت نکات فوق 
وظیفه دولت در قبال س��رمایه گذاري هاي انجام شده صیانت از 
آنها براي حفظ اش��تغال و تداوم تولید به ویژه در شرایط حساس 

فعلي است که طرح هدفمند کردن یارانه ها در حال برنامه ریزي 
براي اجرا اس��ت که این امر بای��د بیش از پیش مدنظر مقامات و 

مسئولان امر واقع گردد.
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در ارتباط با سوال مطروحه، این شرکت به دلیل عام بودن سؤال 
و ش��مولیت آن به کل صنایع کش��ور در رش��ته  های مختف نظر 
خاص��ی ندارد زی��را آثار مثبت و منفی ارائه تس��هیلات بانکی در 
ش��رایط اقتصادی کنونی ب��رای فعالیت  های مختل��ف اقتصادی 

تقریباً یکسان و مشابه است.
اخذ نظرات نخبگان و صاحبنظران اقتصادی و بالاخص در زمینه 
پول��ی و بانکی برای اعضای انجمن بس��یار نافع  تر و ارزش��مندتر 
خواهد ب��ود تا ارائه دیدگاه  ه��ای همکاران محترم ک��ه عمدتاً با 
مش��کلات اجرایی روزم��ره مواجه هس��تند. مع  الوص��ف به نظر 
اینجان��ب مکانیس��م ارائه تس��هیلات بانکی به صنعت با مس��ائل 
بس��یاری روبروس��ت. از یک سو عدم وجود اس��تراتژی شفاف در 
توسعه اقتصادی کش��ور، عدم ثبات سیاست های پولی و بانکی و 
همچنین وجود هزینه های متعدد س��ربار مترتب بر امر تولید که 
عمدتاً خارج از مقررات و ضوابط قانونی است و از سوی دیگر عدم 
وج��ود قوانین جامع حمایتی از بخش تولید، بوروکراس��ی زائد و 
مطول اداری در تصویب طرح  ها در دستگاه  های اجرائی تخصصی 
و بانک  ه��ا و  همچنین ن��رخ بالای ارائه تس��هیلات ریالی و اخذ 
وثائق س��نگین خارج از طرح از جمله مهم ترین مشکلات در این 
خصوص است. به این لیست باید عدم حمایت لازم از تولید داخل 

علی رغم سخنرانی ها و شعارهای معمول را هم اضافه کرد. 
با این وجود اعطای تس��هیلات بانکی به صنایع کشور خصوصاً به 
صنعت فولاد کشور که هزینه سرمایه گذاری در آن در مقایسه با 
سایر صنایع بسیار پرهزینه  تر است، با شرایط و ضوابط موجود به 
هیچ  وجه به نفع صنعت فولاد کشور نخواهد بود. صنعت فولاد به 
عنوان صنعت پایه و مادر می  تواند با ایجاد اش��تغال بالا و تکیه بر 
منابع سرشار در کشور، نقش اساسی در رفع محرومیت از مناطق 
محروم داشته باشد و یقیناً سرمایه  گذاری در صنعت فولاد کشور 
و توس��عه این بخش در چارچوب اس��تراتژی صنعت فولاد کشور 
مس��تلزم حمایت هم��ه جانبه دولت محترم و خصوصاً سیس��تم 
بانکی بوده و بدون همکاری سیس��تم بانک��ی، اجرای پروژه  های 

فولادی توسط بخش خصوصی میسر نخواهد بود. 

بهروز سلیمانی
 مدیر گروه صنعتی بازرگانی سلیمانی



49
در نگاه��ي عمیق به روابط في مابین بانک ه��ا و واحد هاي فولادي 
کش��ور ب��ه خوبي در مي یابیم که اصولاً یک��ي از اصلي ترین علل به 
تعویق افت��ادن زمان بهره برداري از پ��روژه هاي فولادي و همچنین 
عدم اس��تفاده حداکثري از ظرفیت هاي بالقوه واحد هاي فولاد، عدم 
همکاري بانک ها در تخصیص مناسب و به موقع تسهیلات به این گونه 
واحدها بوده است که البته بخشي از این عدم همراهي به عوامل خارج 
از اختیار بانکها و بخشي نیز معلول دیدگاه هاي کاملاً تجاري و بالطبع 
غیرتولیدي بانک هاي کشور است به نحوي که در مواقع بسیاري این 
فرصت سوزي ها تکمیل طرح ها ویا ادامه روند تولید را با مشکل جدي 
روبرو کرده و آنها را فاقد توجیه اقتصادي مي نماید که این امر متأسفانه 
در طول دو سال اخیر)سالهاي بحران جهاني( در صنعت فولاد کشور 

به صورت بارز ظهور پیدا کرده است.
درحالي که در طول بحران گذشته، بانک هاي کشورهاي صنعتي 
با اقدامات س��ریع و کاهش ش��دید، به موقع و معنادار نرخ بهره به 
شدت از صنعت فولاد کشورشان حمایت کرده اند، تولید کنندگان 
ف��ولاد و مجریان طرح هاي ف��ولادي خصوصاً در بخش خصوصي 
ای��ران از حمایت و تس��هیلات بانک ها محروم ب��وده اند و حتي با 
وجود کاهش شدید نرخ تورم شاهد افزایش حدود 50 درصدي در 

نرخ بهره بانکي بوده ایم.
بررسي رفتار شناسانه بانک هاي کشور و نحوه برخورد آنها در رابطه با 
صنایع فولاد در دو سال اخیر نشان دهنده معایب قابل توجهي در ساز 
و کار اعطاي تسهیلات به این بخش عظیم و اشتغال زای کشور است.

به نظر نگارنده که خود از دست اندرکاران بخش خصوصي فولاد کشور 
اس��ت، لازم است این گونه س��از و کارها مورد تجدید نظر و بازنگري 
جدي قرار گیرد تا عوامل بازدارنده شناس��ایي و با استفاده از روشهاي 
متداول و موفق بانکداري، دیدگاه ها و مقررات اصلاح ش��ده و صنایع 

فولاد مورد حمایت جدي قرار گیرند.
آنچه که در این یادداشت به عنوان پیشنهادات اصلاحي مطرح مي گردد 
با اقتباس از تجربیات موفق بانکداري و روش های حمایت از تولید در 
کش��ورهاي صنعتي دنیاست و نه تنها ناقض قانون عملیات بانکداري 
بدون ربا نیست بلکه موجب پویایي هرچه بیشتر این قانون نیز خواهد 

بود. موارد اصلاحي پیشنهادي عبارتنداز:

محمدرضا رحیمي زاده
 مدیر عامل مجتمع فرآیند فولاد
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با توجه به اینکه نرخ بهره س��الیانه در بس��یاري از کش��ورهاي  1 .
صاحب نام در صنعت فولاد، سالانه حداکثر از چهار درصد تجاوز 
نمي نماید چگونه صنعت فولاد کشور با پرداخت بهره ماهیانه از 
دو تا دو و نیم درصد قادر به رقابت و ادامه حیات است؟ باتوجه 
به اینکه نرخ تورم در کش��ور نسبت به دوسال گذشته بیش از 
60 درصد کاهش پیدا کرده است، لازم است نرخ بهره نیز همپاي 

کاهش نرخ تورم کاهش یابد.
واحدهاي فولادي جهت تمدید تس��هیلات سرمایه در گردش  2 .
کوتاه مدت خود مجبور به واریز اصل و س��ود تس��هیلات خود 
نباشند بلکه در صورت تمایل به تمدید یا تجدید تسهیلات خود 
فقط با واریز سود تسهیلات قادر به تمدید قراداد تسهیلات باشند. 
ای��ن روش قطعاً باعث کاه��ش آمار معوقات بانکي و همچنین 

پویایي بیشتر منابع خواهد شد.
جهت کاهش قیمت تمام ش��ده، خطوط اعتباري ریفاینانس  3 .
حداقل یکساله جهت واردات مواد اولیه در اختیار بخش تولید 
فولاد قرار گیرد و درصورت کمبود چنین خطوطي، از اختصاص 
آن به بخش بازرگاني اجتناب گردد. این موضوع باعث استفاده 
از ظرفیت هاي بالقوه و بلااستفاده تولید در بخش فولاد کشور 
خواهد ش��د و اثرات مثبتي همچون افزایش اشتغال، افزایش 
گردش مالي واحدها و س��ودآوري بیشتر آنها را در پي خواهد 
داشت و باعث تقویت شدید روابط تولید کننده و بانک ها خواهد 

شد.
با توجه به اینکه صنعت فولاد به شدت از صحنه بین الملل تأثیر  4 .
مي پذیرد، ترتیبي اتخاذ ش��ود که در صورت تغییرات شرایط 
جهاني و یا تغییرات نرخ تورم در داخل کشور )با درنظر گرفتن 
ش��رایط خاص رکود( و در ص��ورت بروز بحران هاي پیش بیني 

نشده، به سرعت بتوان نرخ بهره را تعدیل نمود.
. 5 نسبت به اجراي روش مؤثر خرید دین در بانک ها اقدام عاجل 
صورت پذیرد تا تولید کننده بتواند اسناد مالي دریافتي مدت دار 
خود را در زمان نیاز به وجه نقد تبدیل نموده و مجبور به استفاده 

از بازار آزاد پول و ورود به معاملات ربوي و غیر شرعي نگردد.
. 6 واحدهاي فولادي کش��ور به طور مس��تمر مورد کارشناسي و 
ارزیابي بانک ها قرار گیرند به طوري که بتوانند در پایان هرسال 
بس��ته هاي مختلف اعتباري را دریافت نموده و به سرعت براي 

تولید سال آتي برنامه ریزي نمایند.
در پایان به ذکر این نکته بسنده مي کنم که در شرایط فعلي روابط 
فیمابی��ن بانک ه��ا و تولید کنندگان فولاد به هیج وجه در ش��رایط 
برد-برد قرار ندارد. بي ش��ک اگر بخواهیم آمار بیکاري کاهش یابد 
و ظرفیت هاي بالقوه به ظرفیت هاي بالفعل تبدیل ش��ود، بهترین و 
س��ریع ترین راه ارائه حداکثري تسهیلات ارزان قیمت به نرخ عقود 
مبادله اي)نرخ 12 درصد( به تولید کنندگان فولاد کشور است زیرا 
که ظرفیت هاي ایجاد ش��ده با سرمایه هاي کلان در این بخش، به 
علت کمبود ش��دید نقدینگي، رکود حاکم بر ب��ازار و افزایش مدت 
بازگش��ت سرمایه، معطل و بلااستفاده مانده و هم زمان شاهد رشد 

روز افزون آمار بیکاري نیز هستیم.
در فرهنگ متعالي اسلام»کار« امري مقدس و هم تراز عبادت شمرده 
شده است. یادمان باشد که تولید کننده موجد این امر مقدس است. 
اگر تولید و تولید کننده را دریابیم و همه و همه خود را متعهد و موظف 
به همکاري با تولید کننده بدانیم، بي شک صنعت و اقتصاد کشور پویا 

و بالنده خواهد شد. انشاالله

صنعت فولاد کشور تا 1370 کاملاً دولتی بوده و بخش خصوصی هم 
اق��دام خاصی جهت حضور در بازار این محصول نکرده بود اما در این 
سال با هدف راه  اندازی نخستین واحد فولادی بخش خصوصی و اخذ 
مجوز آن از وزارت معادن و فلزات وقت، نامه  نگاری  های گسترده  ای آغاز 
گردید که متأس��فانه تا سال 87 به درخواست  های مطرح شده پاسخ 
منفی داده شد با این استدلال که این صنعت منحصراً در اختیار دولت 
اس��ت. بخش خصوصی تاکنون در این راه با مشکلات مضاعفی روبرو 
بوده است که از مهمترین آن می  توان به تامین انرژی و مواد اولیه اشاره 
نمود که منوط به تامین منابع مالی از س��وی س��رمایه  گذاران در این 
بخش می  باشد کمااینکه در این راه دولت نیز می  تواند راه  گشای عبور 
از این معضل باش��د که با ارائه راه کارهای مناسب و روش  های متنوع 
تامین سرمایه می  تواند به این صنعت در بخش خصوصی کمک نماید. 
یکی از این مهم ترین منابع مورد نیاز شرکت  ها و صنایع برای بقا و ادامه 
فعالیت  هایش��ان منابع مالی است که بخشی از این منابع مالی عمدتاً 
از طریق سرمایه  گذاری بنیانگذاران، سهامداران شرکت و یا از فروش 
کالاها و خدمات شرکت تامین می  شود. همچنین اعطای تسهیلات 
بانکی همواره به عن��وان یکی از راه کارهای تامین منابع مالی مطرح 
می شود و در تمام دنیا در کنار سایر روش  های مرسوم )ادغام شرکت ها، 
انتشار اوراق سرمایه  گذاری و جذب سرمایه خارجی( نیز کاربردی شده 
است. در واقع انتخاب هوشمندانه نوع تسهیلات نه تنها مشکلات مالی 
شرکت را برطرف می  سازد بلکه موقعیت شرکت را نیز در میان رقبایش 
نیز بهبود می  بخشد. در مقابل چنانچه اخذ تسهیلات بانکی بدون توجه 
به موقعیت ش��رکت و دیگر عوامل مه��م در این زمینه صورت پذیرد 
ش��رکت را در دراز مدت دچار مش��کلاتی می  کند چراکه دراین گونه 
موارد، اخذ تسهیلات برای شرکت به مانند مُسکنی است که مشکلات 
شرکت را به طور موقت حل کرده، ولی مشکلات بزرگ تری را در آینده 

به وجود خواهد آورد. 
استفاده از اوراق س��رمایه  گذاری به فرهنگ و قوانین خاصی نیازمند 
می  باش��د که متاس��فانه در ای��ران هنوز خلاء بس��یاری در مورد آنها 
وجود دارد. در حوزه تامین منابع از خارج کش��ور نیز وجود مسائل و 
چالش ه��ای متعدد تحقق آن را عملاً غیرقابل اجرا نموده که یکی از 
آنها عدم ضمانت بانک مرکزی از این س��رمایه  ها اس��ت. البته یکی از 
راهکارهای جذب سرمایه اس��تفاده از بانک توسعه اسلامی است؛ اما 
متاسفانه فعالان اقتصادی کشور ما به رغم آنکه ایران سهم بالایی را در 

شهرام باقری
مدیر عامل شرکت تولیدی صنعتی بویر صنعت
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 امروزه مش��کل نقدینگی مهم ترین مشکل صنایع فولاد می باشد 
و در دوران فعلی رکود اقتصادی، این مشکل بیشتر خود را نشان 
می دهد. در این دوران وظیفه دولت دخالت در سیاست های پولی 
و مال��ی بوده تا با تزریق منابع مالی به صنعت باعث افزایش تولید 
شده و زمینه شکوفایی اقتصادی را فراهم کند. یکی از راهکارهای 
تزریق منابع مالی موافقت با پرداخت وام از طریق سیس��تم بانکی 
کشور می باشد. راه دیگر کنترل واردات از طریق افزایش نرخ تعرفه 
کالاهایی که در داخل س��اخته می ش��وند و همچنین درخواست 

مجوز عدم ساخت از شرکت های داخلی جهت واردات است. 
اتکاء به صنایع داخلی یکی از راه های رشد و توسعه صنایع فولاد 
می باشد و باعث بهبود گردش مالی در داخل کشور و رونق صنایع 
فولاد و شرکت های تأمین کننده قطعات آنها می گردد. برای مثال 
غلتک های نورد یکی از تجهیزات اصلی خطوط نورد می باش��د و 
طی 25 س��ال گذشته تلاش های زیادی برای تولید آنها در داخل 
کش��ور صورت گرفته است. موفقیت های زیادی هم در این مسیر 
به دس��ت آمده و از منابع ارزی زیادی صرفه جویی شده است ولی 
متأس��فانه این غلتک ها توس��ط بعضی از ش��رکت ها وارده شده و 
مبالغ ارزی زیادی به خارج منتقل می گردد. این مس��أله نه تنها 
کش��ور را از منابع و گردش مال��ی آن بی بهره می کند بلکه باعث 

ورشکستگی تولید کنندگان این تجهیزات نیز خواهد شد.
اگر واردات بی رویه محصولات نوردی و یا تجهیزات نورد و صنایع 
ف��ولاد ک��ه در داخل امکان تهی��ه آن وجود دارد، کنترل نش��ود، 
ش��رکت های داخلی حتی اگر از منابع و تسهیلات بانکی به وفور 
اس��تفاده کنند، تولید آنها دارای صرف��ه اقتصادی نبوده و قابلیت 
رقابت با محصولات خارجی را نخواهد داشت و نتیجه آن زیان دهی 
ش��رکت ها و س��قوط تولید ملی خواهد ب��ود. همچنین امکان باز 
پرداخت اقس��اط بانک ها نیز میسر نخواهدگشت. لذا جهت تأمین 
منابع مالی علاوه بر پرداخت تس��هیلات نیاز به کنترل واردات نیز 
می باش��د و واردات باید در مسیر واردات نیازهای ضروری صنعت 
ف��ولاد و صنایع ن��ورد قرار گیرد و این مهم جز با فعالیت بیش��تر 

انجمن فولاد و همکاری همة اعضاء تحقق نمی یابد. 
ب�ا توج�ه به توس��ع�ه صنعت فولاد و اف�زایش ظرفی�ت فولاد به 

مرتضی اسماعیلی مهیاری
 مدیر بازاریابی و فروش شرکت سدید ریخته گر

این بانک دارد نمی  توانند به راحتی از خدمات آن استفاده کنند. برای 
مثال یک کارگاه تراشکاری در یکی از دیگر کشورهای عضو می  توانند 
به راحتی از تسهیلات این بانک بهره  مند شود ولی در ایران پروسه تایید 
طرح و دریافت تس��هیلات آنقدر کند و طولانی است که امکان آن را 

برای صنعتگران سخت کرده است. 
در خصوص انتخاب و استفاده از تسهیلات بانکی عوامل موثری وجود 

دارد که به اجمال به برخی از آنها اشاره می گردد. 
1- نوع شرکت و صنعت مورد فعالیت شرکت: برخی از تسهیلات در 
امور خاصی کاربرد دارند به طور مثال از تسهیلات عقد مضاربه در امور 

خدماتی و بازرگانی می توان استفاده کرد. 
2- موارد استفاده ار تسهیلات: شرکت  ها بسته به اینکه تصمیم دارند 
با تس��هیلات اعطایی چه نوع سرمایه  گذاری یا کاری را شروع نمایند 
می  توانند نوع تسهیلات خود را انتخاب نمایند، به طور مثال واحدهای 
تولیدی جهت تامین س��رمایه در گردش خود می  توانند از عقد سلف 

استفاده کنند.
3- مدت بازپرداخت تس��هیلات: گاهی شرکت مش��مول استفاده از 
چندین نوع عقد جهت استفاده از تسهیلات می شود که در اینجا نوع 

عقد می  تواند تابع مدت بازپرداخت تسهیلات اعطایی باشد.
4- نرخ س��ود تسهیلات: مانند مورد قبل می  توان بر اساس نرخ سود 

تسهیلات اعطایی اقدام به انتخاب نمود.
از جمله تسهیلات اعطایی به ش��رکت  های فعال در بخش صنعت و 
معدن می  توان به موارد ذیل اشاره نمود: سلف- قرض  الحسنه – فروش 
اقس��اطی – مش��ارکت مدنی – اجاره به شرط تملیک – جعاله؛ که 

می توان با توجه به موارد فوق الذکر انتخاب نمود.
در پایان به این نکته می توان اش��اره کرد که با مدیریت صحیح تامین 
منابع مالی، هزینه  های تولید و یا خدمات شرکت  ها کاهش می  یابد و 
آنها را به س��ود آوری بیشتر نزدیک می  کند. لذا شرکت  ها برای اینکه 
بانک  ها را در پرداخت تسهیلات به خود یاری نمایند، باید صورت  های 
مالی شفاف و عملکرد صحیح در خصوص مدیریت خود داشته باشند 
تا کاهش ریس��ک بانک  ها را برای پرداخت تس��هیلات به آنها فراهم 
س��ازند. از طرفی ارائه تس��هیلات )همانند تس��هیلاتی که برای وارد 
کنندگان فولاد در نظر گرفته می  ش��ود( از طرف دولت در حمایت از 
تولیدکنندگان داخلی جهت توانایی در فروش تولیدات با تس��هیلات 
مناسب به خریداران، می  تواند راه گشای رسیدن به بهره  وری مناسب 
و همچنین بقاء ش��رکت  ها در بخش خصوصی باشد. به عبارت دیگر 
نظام بانکی، تسهیلات مورد نیاز را برای خریداران شمش فراهم کند 
تا آنها از تولید کنندگان داخلی خرید کنند. همچنین نرخ تعرفه فولاد 
مانند دیگر کشورهای جهان بر مبنای قیمت تمام شده تولید داخل 

تعیین شود. 
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ساز و کار اعطای تسهیلات بانکی به صنعت فولاد در کشورمان با بقیه 
بخش های صنعت تفاوت چندانی نداشته و کم و بیش درگیر همان 
قوانین و مشکلات می باشد. به طور کلی قسمت اعظم این مشکلات به 
زمان طولانی بررسی طرح ها تا تصویب آنها، روشهای برآورد سرمایه در 
گردش مورد نیاز و نیز زمان عکس العمل به نوسانات قیمت مواد اولیه 
بازمی گردد. در زمینه بررسی طرح ها آشنایی بیشتر کارشناسان بانکی 
با صنعت فولاد به طور قطع می تواند به ایجاد درک و تفاهم بیش��تر 
میان سیستم بانکی و صنعت فولاد کمک کند. استفاده از کارشناسان 
مالی با سابقه کاری در صنعت و آشنایی عمیق تر آنها با صنعت فولاد 

قطعاً در دستیابی به این مهم مثمر ثمر خواهد بود. 
حج��م بالای درگیری س��رمایه در گردش برای تأمین م��واد اولیه و 
همچنین نوسانات قیمتی مواد اولیه که در سالهای اخیر بسیار شدید 
بوده اس��ت، حجم نیاز به س��رمایه در گردش را بسیار متغیر کرده و 
سرعت پایین بانکها در واکنش به این تغییرات تأثیرات منفی بر عملکرد 

اکثر فعالان این بخش گذاشته است.
البته در این میان باید قبول کرد که با توجه به نیاز بالای صنعت فولاد 
به تأمین مالی جهت سرمایه گذاری ثابت و در گردش، بانکها نیز نیاز 
به اخذ وثایق معتبر و معقول دارند تا در برابر ریس��ک های احتمالی 
خود را پوشش دهند؛ اما وضعیت قوانین ما دامنه وثایق قابل قبول را 

55 میلیون تن تا س��ال 1404، یکی دیگر از راههای تقویت بنیه 
مالی صنعت فولاد، تأس��یس بانک صنعت فولاد با سرمایه گذاری 
ش��رکت های فولاد همچون بانک کشاورزی، بانک توسعه معادن 
و ... می باشد. البته هم اکنون بانک صنعت و معدن در حال ارائه 
خدمات به صنعت کشور است اما ایجاد بانکی تخصصی که تأمین 
کننده منابع مالی صنعت فولاد باش��د ضروری به نظر می رس��د. 
با تأس��یس این بانک از یک طرف زمینه دریافت تس��هیلات برای 
ش��رکت های فولاد فراهم می آید و از طرف دیگر ش��رکت های 
فولادی به خاطر س��هیم بودن در این بان��ک، متعهد به پرداخت 
اقساط خود می باش��ند. بدین ترتیب یکی از راه های های اصلی 
تأمی��ن منابع مالی ب��رای صنعت فولاد و اصلاح س��از و کار ارائه 

تسهیلات به این بخش، تأسیس این بانک خواهد بود.

بهادر احرامیان
عضو هیأت مدیره شرکت نورد فولاد یزد

بسیار محدود کرده است. همچنین به دلیل عدم شفافیت رویه های 
حسابداری در کشورمان امکان سنجش صحیح سلامت مالی شرکت 
ها میسر نمی باش��د و بنابراین بانک ها نمی توانند به مواردی مانند 
حجم گردش مالی یا سود آوری که یکی از ملاک های پذیرفته شده 
تأمین مالی در دنیا است وزن چندانی بدهند و بنابراین هنوز مطلوب 

ترین وثایق در سیستم بانکی ما همان ملک می باشد.
به هر حال س��از و کار اعطای تسهیلات بانکی به صنعت فولاد مقوله 
ای است که بررسی آن در این مجال کوتاه نمی گنجد و نیاز به بحث 
جامع تر و کامل تر با حضور متخصصان و مسئولان دارد که امید است 

با تلاش دست اندرکاران نشریه این فرصت فراهم آید. 
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آموزش

مدیریت زمان 
در سازمان های صنعتی

جعفر عبدالهی

برای مدیریت زمان در شرکت ها و سازمان ها بایستی اصول کنترل 
مکاتبات اداری، جلسات، پروژه ها و برنامه ریزی را بدانیم.

در این مقاله برخی از نکات در رابطه با این مسایل را در شرکت ها 
بررسی می کنیم.

برای مدیریت مکاتبات اداری بایستی موارد زیر را 
رعایت کرد:

ال�ف( برای کاه�ش مکاتبات از تکنیک ه�ای زیر می توانید 
استفاده کنید:

حذف برخی اس��امی از فهرس��ت نامه ها )صادره به خارج از  	
شرکت یا در داخل شرکت(

درخواست از همکاران که فقط موارد خاص را گزارش کنند 	
	 درخواس��ت از هم��کاران مبنی بر مختصر و فش��رده کردن 

گزارش کار 
تغییر مسیر نامه ها به هنگام لزوم 	

در برخی امور صحبت کردن را جانشین نوشتن کردن   	
کاستن از حجم کاغذهای ارسالی  	

بازگرداندن کاغذ های کاری غیر ضروری به فرستنده آن ها 	

ب( رسیدگی مؤثر به کاغذ های کاری
به هنگام رس��یدگی به نامه های وارده مصمم باشید و قاطعانه  	

عمل کنید 
سعی کنید هر یک از مکتوبات را یک بار بررسی کنید 	

بیش از حد از دفاتر یادداشت استفاده نکنید 	
محی��ط کار را در ی��ک زمان مش��خص فقط به ی��ک پروژه  	

اختصاص دهید
جه��ت پیگیری کاره��ای ناتمام یک پرونده در دس��ت اقدام  	

تشکیل دهید

ج( بایگانی مؤثر و صحیح
پاک سازی سیستم بایگانی از کاغذ های بیهوده 	

سازماندهی مجدد پرونده ها 	

برای مدیریت جلسات به طور کارآمد موارد زیر را 
بایستی در نظر گرفت:

برای دانستن اینکه چرا جلسات آن طورکه باید پیش نمی رود؟ این 
سوال ها را از خود بپرسید:

هزینه تشکیل این جلسه ها چقدر بوده است؟ 	
آیا هزینه ش��رکت در این جلس��ه ها بی��ش از مزایای آن ها  	

بوده است؟
آیا جلسات از پیش و به طور صحیح برنامه ریزی شده بود؟ 	

چه تعدادی از جلسه ها به دلیل تأخیر حضور شرکت کنندگان  	
به تعویق افتاد؟

آیا جلسه ها مکرراً بیش از حد انتظار به درازا کشیده است؟ 	
آیا مش��کلاتی در ارتباط با دس��تگاه ه��ا و تجهیزات وجود  	

داشته است؟
آیا مشارکت من در این جلسه ها ارزنده بوده است؟ 	

آیا مشارکت سایر شرکت کنندگان نیز ارزشمند بوده است؟ 	
آیا جلسه ها از دستور کار خود منحرف شده است؟ 	

آیا تصمیماتی که طی جلس��ه ها اتخاذ شده به اجرا در آمده  	
است؟

رئیس جلسه پیش از آغاز آن بایستی مسایل زیر را در نظر بگیرد:
آیا تشکیل جلسه واقعاً ضروری است؟ 	

چه روش های دیگری به جای تشکیل جلسه وجود دارد؟ 	
اهداف جلسه چیست؟ 	

چه افرادی باید حضور داش��ته باشند تا از دستیابی به اهداف  	

 بخش دوم )پایانی(
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اطمینان حاصل شود؟
نتایج دستیابی به اهداف چیست؟ 	
هزینه تشکیل جلسه چقدر است؟ 	

چه وسایل و تسهیلاتی برای تشکیل جلسه ضروری است؟ 	
اگر وجود یک دستور کار در جلسه الزامی است، آیا تهیه شده  	

و در اختیار همگان قرار گرفته است؟
آیا تمام شرکت کنندگان از زمان شروع و محل تشکیل جلسه  	

آگاهی دارند؟
آیا همه شرکت کنندگان اطلاعات لازم را دریافت کرده اند؟ 	

آیا لازم است همه شرکت کنندگان در تمام طول جلسه حضور  	
داشته باشند؟ 

شرکت کنندگان در جلسه بایستی به موارد زیر توجه نمایند:
آیا حقیقتاً شرکت من در جلسه ضروری است؟ 	

آیا راه های دیگری به جز شرکت در جلسه وجود دارد؟ 	
آیا از زمان و مکان تشکیل جلسه به خوبی آگاهی دارم؟ 	

آیا برنامه ام را طوری تنظیم کرده ام که س��ر وقت در جلس��ه  	
حاضر شوم؟

چه کمکی به جلسه خواهم کرد؟ 	
هدف من از شرکت در جلسات چیست؟ 	

چه مدارکی را باید آماده سازم؟ 	
آیا ش��رکت من در تمام طول جلس��ه ضروری است یا آن که  	

حضور در بخشی از آن کافی است؟ 

رئیس جلسه برای مدیریت زمان توصیه های زیر را باید اعمال کند:
همواره جلسات را سر وقت آغاز کنید 	

اهداف مشخصی برای جلسات تعیین کنید 	
در طول جلسات همواره نگرش مثبت داشته باشید 	

اقدامات جلسات قبلی را پی گیری کنید 	
فردی را که باید صورت جلسه را تهیه کند، مشخص سازید 	
شرکت کنندگان کم حرف را به شرکت فعالانه تشویق کنید 	

از مطرح شدن موارد حاشیه ای جلوگیری کنید 	
مباحث را به دستور کار جلسه محدود سازید 	

در مورد جدول زمانی دستور کار سخت گیر و قاطع باشید 	
تصمیمات و اقدامات اتخاذ ش��ده را در خلال جلس��ه و هم   	

چنین در پایان آن جمع بندی کنید
اطمینان حاصل کنید که کلیه موضوعات دستور جلسه بررسی  	

شده است
جلسه را به موقع خاتمه دهید 	

بعد از جلسه باید موارد زیر را در نظر گرفت: 
آیا جلسه موفق بوده است؟ 	

آیا افراد مناسب در جلسه شرکت کرده اند؟ 	
آی��ا همه موارد موجود در دس��تور کار مورد بررس��ی قرار  	

گرفته است؟
چگونه باید به کارهای ناتمام رسیدگی کرد؟ 	

آیا صورت جلسه باید توزیع شود؟ 	
در آینده چه تغییراتی را باید در روش خود منظور دارم؟ 	

آیا بدون تش��کیل جلس��ه نیز می توانستیم به نتایج مشابهی  	

دست یابیم؟
ب��رای مدیری��ت پروژه ها م��وارد زیر بایس��تی 

منظور ش��ود:

تعیین هدف 	
هدف باید روش��ن، قابل اندازه گیری، واقع بینانه، قابل دس��ترس و 
محدوده زمانی معینی داشته باشد. از آن جا که همیشه “دو ذهن بهتر 
از ی��ک ذهن کار می کند” بای��د دیدگاه دیگران به ویژه افراد خبره و 

کارشناس را نسبت به آینده جویا شویم. 
مدیران ش��رکت ها و مقام های دولتی ب��رای درک بهتر رویدادهای 
ممکن آینده و اتخاذ تصمیم های درس��ت به طور مستمر از مشاوره 
بهره می جویند. اطلاعات را می توان از طریق گفت وگوی رو در رو، 
مصاحبه ی تلفنی و پرسش نامه ها جمع آوری کرد. با داشتن اطلاعات 
کافی و همچنین پیش بینی های دقیق تر می توانید اهدافتان را با دقت 

بیشتری تعیین کنید.
تقسیم مراحل پروژه به فعالیت های جداگانه 	

زمان بندی اجرای وظایف 	
سعی کنید زمان بندی دقیقی داشته باشید. قانون پارکینسون می گوید 
کار طوری گسترش می یابد که زمان داده شده را پر کند یا به عبارتی 
م��ی گوید کار به اندازه ی زمانی که برای انجام آن وجود دارد ادامه 

می یابد.
یک مثال برای درک بهتر قانون پارکینسون می گوید اگر برای انجام 
پروژه ای یک هفته وقت لازم باشد و به شما برای انجام دادن همان 
پروژه دو هفته وقت بدهند ش��ما به اندازه ی دو هفته برایش وقت 
صرف می کنید یعنی شما پروژه را در پایان آن دوهفته به اتمام می 

رسانید اگر چه یک هفته کافی بود.
تحلیل هزینه و فایده  	

هر چه درآمدتان بیش��تر باشد بیش��تر خرج می کنید و هم چنان در 
موقعیت قبلی خود باقی می مانید. پس در مشخص کردن هزینه ها 

دقت نمایید.
محول کردن وظایف در مواقع مناسب  	

مشارکت به تنهائي هدف نبوده بلکه به عنوان وسیله اي براي ارتقاء 
کارایي مطرح مي شود. در مجموع مي توان ادعا نمود که استفاده از 
مشارکت و همکاري کارکنان، هدف هایي نظیر ایجاد احساس تعلق 
در کارکنان، آگاهي از نظرات کارکنان و پرورش استعدادها را به دنبال 

داشته باشد. 
کارهای زمان بندی ش�ده پروژه را ب�ه طور روزانه نظارت  	

کنید.
وظایف پروژه را همواره در اولویت اول قرار دهید. 	

با استفاده از دفتر یادداشت خود مهلت پایان اختیارات را  	
پی گیری کنید.

همه چیز را بنویسید. 	
از یک سری ماشین های الکترونیکی که قابلیت برنامه ریزی شدن را 
دارند، تهیه کنید. برنامه ها و کارهایی که باید انجام دهید را در آنجا 
بنویسید و سعی کنید چیزی از قلم نیفتد، برای همه چیز و هر کاری 
ک��ه قصد دارید آن را انجام دهید برنام��ه ریزی کنید، و اصلًا بدون 

برنامه حرکت نکنید. 
شما برای این مرحله می توانید خودتان یک جدولی را تهیه کنید و 
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در آن جدول، لیست کارهایتان را وارد کرده و سطر یا ستون مربوط 
به آن کارها را با ذکر تاریخ و زمان اتمام، تکمیل کنید. 

لیست ها را ادغام کنید 	

ب��ه جای اینکه در برنامه ریزی ه��ای زمانی خود از ۶ صفحه کاغذ 
اس��تفاده کنید بیایید این صفحات را با هم ادغام کرده و یک صفحه 
کنید کنترل یک صفحه همواره از کنترل ۶ صفحه راحت تر و ساده 

تر است. 
به طور ادواری به صفحه شرح کلی پروژه مراجعه کنید. 	

برای مدارکی که حساسیت زمانی دارد، یک پرونده در دست  	
اقدام تهیه کنید.

مدارک پروژه را در یک پرونده نگهداری کنید 	
ارزیابی و بازنگری 

آیا به اهداف پروژه دست یافته ایم؟ 	
آیا پروژه در مهلت تعیین شده به پایان رسیده است؟ 	

اگر پاسخ منفی است، علت آن چیست؟ 	
آیا زمان کافی به برنامه ریزی اختصاص داده شده بود؟ 	

آیا تمام کارهای پروژه از قبل مشخص شده بود؟ 	
چه مشکلاتی طی پروژه به وقوع پیوست که قابل اجتناب بود؟ 	

چه مشکلاتی با برنامه ریزی قبلی قابل پیشگیری بود؟ 	
آیا افرادی که مسئولیت بخش های مختلف پروژه را بر عهده  	

داشتند، برای این کار مناسب بودند؟
آیا همه افراد انگیزه تکمیل پروژه را داشتند؟ 	

آیا پروژه با بودجه تعیین شده به پایان رسید؟ 	
	 اگ��ر بخواهی��م از ابتدا ش��روع کنیم، عملک��رد ما چگونه 

خواهد بود؟
برای مدیریت تماس های تلفنی به موارد زیر توجه 

کنید: 
چه تعداد از تلفن ها بیهوده بود؟ 	

به چند تلفن نا خواسته پاسخ دادم؟ 	
چند تلفن بیش از حد لازم به طول انجامید؟ 	

چه تعدادی از این تماس ها قابل رسیدگی توسط دیگران بود؟ 	
ها مرا از انج��ام کارهای مهم خود  چ��ه تع��دادی از این تلفن 	

بازداشت؟ 
فنون زیر را برای مدیریت تلفن ها در نظر بگیرید: 

هنگامی که مشغول کار هستیم، تلفن به فرد دیگری منتقل شود 	
در طول جلسات، پاسخ به تلفن ها را به بعد موکول کنیم 	

به تماس های فروش��ندگان ناخواس��ته، با ادب و مختصر  	
پاسخ دهیم

از افراد بخواهی��م در مواقعی که کار کمتری داریم، تماس  	
بگیرند

هنگام پاسخ گویی به تلفن از انجام کارهای جانبی بپرهیزیم 	
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از یادداشت کردن روی قطعات پراکنده کاغذ خودداری کنیم 	
در ص��ورت امکان تماس ه��ای مهم را از تم��اس های غیر  	

ضروری تفکیک کنیم
از قسمت پذیرش بخواهیم از دادن اسامی به تماس گیرندگان  	

ناشناس خودداری کنند
فهرستی از بهانه ها را برای کوتاه کردن مکالمات تهیه کنیم 	

در برنامه ریزی ها اصول مهم زیر را در نظر بگیرید:
ب�ا اولین 10	 درص�د زمانی که ص�رف برنامه ریزی 
کارتان می کنید 90 درص�د در انجام دادن کارتان 

صرفه جویی می کنید و این یعنی مدیریت زمان!

 دو اصل اساسی در برنامه ریزی:

۱- برنامه ریزی داش��ته باشید ولی در برنامه ی خود غرق نشوید. 
رعایت اصل انعطاف در برنامه ریزی ضروری است. شاید شنیده 
باشید که "برنامه ریزی، آوردن آینده به حال است" تا بتوان کاری 
برای آن کرد. ما که از آینده خبر نداریم پس ممکن است در آینده 
اتفاقات��ی رخ دهد که ما از قبل آنها را پیش بینی نکرده باش��یم و 
ب��ه همین دلیل در برنامه لحاظ نکرده ایم، پس برنامه را تغییر می 
دهیم. تغییرات هوشمندانه برنامه طبق شرایط مختلف ایجاد شده 
)اصل انعطاف( نشان دهنده پتانسیل بالای یک مدیر در اداره کردن 

سازمان می باشد.

 ۲-خودت��ان برنامه ری��زی کنید و به دیگران اج��ازه ندهید برای 
شما برنامه ریزی کنند. چرا؟ چون هر شخص ظرفیت منحصر به 
فردی دارد. البته این بدان معنی نیس��ت که از تجربیات مش��اوران 

استفاده نکنیم.
مشخص ساختن اهداف 	

اهدافتان را مشخص کنید چرا که طبق جمله ی معروف مارک تواین: 
“اگر اهداف روشن نباشد باید دوچندان تلاش کرد”. اهداف، افراد را 

به مبارزه فرا می خوانند و محرک و مشوق فعالیتند.

 داشتن هدف کمک می کند تا توانایی ها و نیروهای ناخودآگاهتان را 
بر روی نقاط حقیقی و لازم متمرکز کنید.

ال��ف( اهداف کاری: برای تحقق مدیری��ت زمان، ابتدا باید اهداف 
بلندمدت س��ازمان ها شناس��ایی و به مدیران ابلاغ گردد؛ برای 
تحقق آنها بایس��تی یک تقویم روزانه و سیس��تم تحویل پروژه 
)زمانبدی امور محوله( تعریف کرد و مهمتر این که امور محوله 
هر یک از کارکنان به صورت دقیق با جزئیات کارهایی که باید 
در یک روز انجام دهند به آنها ابلاغ گردد. البته در کنار این موارد 
فرام��وش نکنیم که از ابزار و تکنول��وژی روز برای بهروه وری 

سازمان ها بیشتر استفاده کنیم.
ب( اهداف شخصی: توجه داشته باشید که یک مدیر یا فرد سازمانی 
موفق علاوه بر اهداف کاری بایستی دارای اهداف شخصی ویژه 

خود نیز باشد.
ج( برنامه های روزانه: برنامه هایتان را روی کاغذ بیاورید. مهم ترین 
قاعده در برنامه ریزی آن است که کارها را به نوشته در آوریم. 
برنامه نوشته شده به معنی کاهش بار از روی حافظه شماست. از 
فهرست برنامه روزانه استفاده کنید. روز کوچکترین و قابل کنترل 
ترین بخش در سیستم برنامه ریزی زمان است. اگر شما کارهای 
روزانه را توسط برنامه ریزی تحت کنترل خود در نیاورید، امکان 

ندارد که مدعی برنامه ریزی برای زمان های طولانی تر مثلًا یک 
ماه و یک سال باشید. همیشه وظایف و فعالیتها را لیست کنید.

در برنامه ریزی روزانه خود نکات زیر را در نظر بگیرید:
برای زمانی که وقت آزاد دارید نیز حتما برنامه ریزی کنید ۱ )

در این قسمت منظور این است که وقتی کارهایتان در اداره یا شرکت 
تمام شده، فکر نکنید که نیاز به مدیریت زمان ندارید این را به خاطر 
داش��ته باشید که مدیریت زمان، وابسته به تمام لحظات شماست و 

برای تمام اوقات خود مجبورید برنامه ریزی کنید.
کارها و لیست ها را شماره گذاری کنید ۲ )

اگر کارهایتان چند تا باشد آنها را به ترتیب اولویت لیست بندی کنید. 
این طور نباشد که کاری را از صفحه اول برنامه انتخاب کنید و کار 

دوم را از صفحه چهار. 
همواره ترتیب را در اختیار بگیرید و عجله نکنید.

برای خودتان پاداش قرار دهید 3 )
برای خودتان در برنامه ریزیتان پاداش نیزقرار دهید. مثلا بگویید اگر 
من بتوانم امروز کار X را تمام کنم به سونا خواهم رفت. یا اگر این 
بخش پروژه Y را بتوانم تمام کنم به رس��توران برای خوردن غذای 

جدید خواهم رفت و امثال این ها. 
برای خودتان نیز وقت بگذارید.  4 )

این طور نباشد که فقط به کارها برسید، شما حتما به استراحت نیاز 
دارید. شما نمی توانید مانند ماشین کار کنید شما مجبورید با دیگران 

ارتباط داشته باشید و به گردش، سینما و پارک بروید. 
ب��رای کارآیی بیش��تر طرح ه��ای روزانه از تکنی��ک های زیر 

اس��تفاده کنید:
الف( برنامه ریزی سریع

برای برنامه ریزی زمان و مدیریت زمان خود وقت زیادی اختصاص 
ندهید. نیم ساعت برای برنامه ریزی یک روز کافی است. هرگز وقت 

خود را با برنامه ریزی های بی مورد هدر ندهید. 
ب( انتقال کارهای نیمه تمام امروز
ج( برنامه ریزی فعّالیت های فردا

د( در نظر گرفتن فعالیت هایی که به هدف مربوط می شود

ه��ر کدام از ما در هر لحظه از زندگي باید کاملًا ش��فاف و بدون 
خودسانسوري، بدانیم که حالا چه کار مي کنیم و آیا این کاري که 
مي کنیم در راستاي اهداف بلندمدت مي باشد؟ باید این سؤال را 
از خود بپرسیم و در پاسخ به خود صادق باشیم که ما در کدام یک 
از ابعاد مش��غولیم و همین کاري که حالا مي کنیم و کارهایي که 
براي امروز و این هفته خود داریم تا چه حد با اهداف برنامه هاي 
بلندمدت ما در زندگي سازگار مي باشد و آیا به کارهاي ضروري 

و غیرفوري مشغولیم؟

ه( کارهایی که حق تقدم دارد

کارهایي که مستلزم توجه فوري مي باشند. براي مثال پاسخ به زنگ 
تلفن در هر ش��رایطي امري الزامي است. اغلب مدیران نمي توانند 



62

نس��بت به ش��نیدن صداي ممتد زنگ تلفن بي تفاوت باشند. موارد 
ضروري فاقد فوری��ت اما نیازمند طمأنینه و ابتکار عمل و خوي و 
سرشت عامل بودن مي باشند. اگر تصور و تصویري روشن از موارد 
ضروري و نتایج مطلوب و دلخواه زندگي پیش رو نداشته باشیم به 
س��ادگي در مسیري قرار مي گیریم که تنها نسبت به کارهاي فوري 

واکنش نشان مي دهیم.

و( محول کردن فعالیت ها
بسیاری از کارها را می توانید به کسانی بسپارید که کار را سریع تر و 
بهتر از شما انجام می دهند. دقیقا مشخص کنید در چه کاری خوب 
هستید در چه کاری می توانید خوب باشید و بعد با تمام وجود به 

این کارها بپردازید.
اصل دیگر در مدیریت زمان این است که هر کاري را پیگیري کنید 
براي انجام هر کاري شخص یا واحدي را به عنوان مسئول پیگیري 

تعیین نمایید. 
ز( تخمین زمان لازم برای اجرای هر فعّالیت

در سازمان ها باید برای امور و برنامه های کاری مدیران و کارکنان، 
زمان تحویل پروژه تعریف کرد.

نکته مهم: تنبلی یا مسامحه کاری خلاق یکی از موثرترین 
روش های عملکرد ش��خصی اس��ت که می تواند زندگی 
شما را تغییر دهد. اگر عمدا کارهایی که بی اهمیت هستند 
را انجام ندهید یا به عقب بیندازید٬ فرصتی برای انجام دادن 
کارهای مهمتر باقی می ماند. حتما به دفعات شنیده اید که 
"در مواقع لزوم به درخواست دیگران٬ قاطعانه و مودبانه٬ 
نه بگویید" این یک اصل در مدیریت زمان است. حال اگر 
خود شما از خودتان درخواست انجام کاری کنید چه؟ در 

این مورد نیز اگر لازم بود بگویید نه.
نکات دیگری درباره ی مدیریت زمان و باز نگری 

تند خوانی 	
تندخوانی را یاد بگیرید تا بتوانید در مدت کوتاهتری مطالب بیشتری 

را مطالعه کنید. 
قاطعیت 	

تردی��د و دودلی یکی از عوامل مهم اتلاف وقت اس��ت. به 
یاد داشته باش��ید در 80 درصد کارها باید در 

همان هنگام��ی که ایده به ذهنتان 
می رس��د، درمورد اجرا 

ی��ا ع��دم اجرای 
آن قاطعان��ه 

تصمیم گیری کنید.
قوانین عمومی مورفی : 

هیچ کاری به آن سادگی که به نظر می آید نمی باشد.  	
تمام کارها بیش��تر از آن چیزی که ش��ما فکر می کنید وقت  	

می گیرند. 
اگ��ر احتمال اینکه چند پدیده با هم رخ دهند و باعث خرابی  	
سیستم شوند خیلی کم باشد، هنگامی که شما نیاز دارید سیستم 

درست کار کند این پدیده ها با هم رخ خواهند داد. 
هر راه حلی که برای مشکلات ارائه می شود، خود مشکلات  	

جدیدی به وجود می آورد. 

جمع بندی 
مدیریت زمان یعنی اس��تفاده  بهینه از وقت بنابراین برای رسیدن به 

این هدف باید:
	 عادت های قبل را فراموش کنیم.

برای پرورش عادت های مثبت در زمینه “مدیریت زمان”، با قدرت 
دست به کار شوید و تا زمانی که عادت مورد نظر کاملًا در شما شکل 
نگرفته است حتی از اشتباهات کوچک خود نیز چشم پوشی نکنید. 
هر کاری که انجام می دهید در واقع دارید وقتتان را می فروشید. آن 

را ارزان نفروشید.
	 روش های جدید را بیاموزیم.

مدام در جستجوی راه های بهتر، سریع تر و مؤثرتر برای رسیدن به 
نتایج مورد نظر خود در کوتاهترین زمان باشید. مدیریت زمان، شما 
را نه تنها س��خت کوش تر می کند، بلکه با استفاده از آن هوشیارتر 
نیز عمل می نمایید. مدیریت زمان به شما انرژی می بخشد و شور 
و شوق و رویکرد ذهنی مثبت در شما ایجاد می نماید. راهکارهای 
مدیریت زمان، قدرت قضاوت، پیش بینی، اطمینان و انضباط فردی 

را افزایش می دهد
برای ترک عادات نادرس��ت و یادگی��ری روش های جدید  	

صبور باشیم.
مدیری��ت زم��ان بیش از ه��ر چیز نی��از به انضب��اط فردی،  	

خویشتن داری و تسلط بر نفس دارد.



انجم��ن ف��ولاد جه��ان)noitaicossa leets dlrow( ، میزان 
تولی��د فولاد خ��ام جهان را یک میلی��ارد و 220 میلیون  تن در 

سال 2009  گزارش کرد. 
ب��ر اس��اس همین گزارش در س��ال 2009 اکثر قری��ب به اتفاق 
کشورها و مناطق تولید کننده فولاد جهان از جمله اتحادیه اروپا، 
آمریکای ش��مالی، آمریکای جنوبی و کش��ور های SIC از میزان 
تولید خود کاستند در مقابل آسیا، به خصوص چین و هند اندکی 

به میزان تولید فولاد خام خود نسبت به سال 2008 افزودند.
در ماه دس��امبر س��ال 2009، میزان تولید فولاد خام 66 کشور 
عضو انجمن فولاد جهان، 106/4 میلیون تن گزارش شد که این 
رقم نس��بت به دسامبر س��ال 2008 حدود 30/2 درصد افزایش 
را نش��ان می دهد. در این ماه اکثر کش��ورهای تولیدکننده فولاد 
جهان حدود 2 درصد افزایش تولید نسبت به دسامبر سال 2008 

داش��ته اند. میزان ظرفیت نصب ش��ده مورد استفاده در این 66 
کش��ور در حدود 74/7 درصد بوده است که نسبت به ماه نوامبر 
2009 بیش از 3 درصد کاهش و نس��بت به دسامبر سال 2008 

در حدود 13/4 درصد افزایش را نشان می دهد. 
همان طور که در نمودار زیر مش��خص اس��ت، چین با افزایش��ی 
13/5 درصدی نس��بت به س��ال 2008، تولید فولاد خام خود را 
به 567/8 میلیون تن رس��اند که این رقم، بیشترین میزان تولید 

فولاد یک کشور به صورت مستقل     می باشد.
قابل ذکر اس��ت چین با افزایشی 9 درصدی در تولید محصولات 
فولادی خود نس��بت به س��ال 2008، سهم 47 درصدی از تولید 
کل محصولات فولادی تولید ش��ده در جهان را به خود اختصاص 

داده است.
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تحليل و مقاله

کاهش 8 درصدی تولید فولادخام 

جهان در سال 2009
ترجمه: آسیه سیدعلیان

)انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران(



در س��ال 2009 آسیا در مقایسه با سال 2008 میلادی با رشدی 
3/5 درص��دی 795/4 میلیون تن فولاد خام تولید کرد که با این 
میزان تولید، س��هم 58 درصدی از کل تولی��د فولاد خام جهان 
را به خود اختصاص داده اس��ت. آس��یا در سال 2008حدود 58 

درصد از کل تولید فولاد خام جهان را تولید کرده بود. 
در س��ال 2009 ژاپن با کاهشی 26/3 درصدی و هند با افزایشی 
2/8 درصدی نس��بت به س��ال 2008 به ترتی��ب 87/5 و 56/6 
میلی��ون تن فولاد خام تولید کردند. در همین زمان میزان تولید 
کره جنوبی با 9/4 درصد کاهش، 48/6 میلیون تن گزارش شد.

27 کش��ور عضو اتحادیه اروپا از جمله آلمان، ایتالیا و فرانسه نیز 
از میزان تولید فولاد خود نس��بت به سال 2008 به میزان 29/7 
درصد کاس��تند. میزان تولید کش��ورهای عض��و اتحادیه اروپا در 

مجموع 139/1 میلیون تن در سال 2009 ثبت شده است.
در ناحیه آمریکای ش��مالی نی��ز کاهش33/9 تولید فولاد خام در 
س��ال 2009 به چشم می خورد. در آمریکای شمالی در مجموع 
82/3 و در ای��الات متحده آمریکا ضم��ن کاهش 36/4 درصدی 

58/1 میلیون تن فولاد در سال 2009 تولید شده است.
کش��ورهای SIC نیز در این س��ال با کاه��ش 14/7 درصدی در 
می��زان تولید خود مواجه بوده اس��ت. روس��یه ب��ا کاهش 12/5 
درص��دی و اکرای��ن با کاهش 20/2 درصدی ب��ه ترتیب 59/9 و 

29/8 میلیون تن تولید فولاد را در کارنامه خود ثبت کردند.
نمایه های زیر س��هم کش��ور های تولیدکننده فولاد از کل تولید 

فولاد خام جهان در سال 2008 و 2009 را نشان می دهد.
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در آس�یا بعد از چین و هند ب�ا 13/5و 2/8 درصد افزایش 
تولید، ایران با 0/5 درصد افزایش، رتبه سوم را در افزایش 
تولید فولاد خام در سال 2009 به خود اختصاص داد. ایران 

که در سال های قبل همواره در رتبه های نوزدهم و بیستم 
جهان جای داش�ت، با پرشی سه پله ای به رتبه شانزدهم 

جهان رسید.

درصد تغییراتسال 2009سال 2008نام کشوررتبه

13/5%500/3567/8چین1

26/3%-118/787/5ژاپن2

12/5%-68/595/9روسیه3

36/4%-91/458/1آمریکا4

2/7%55/156/6هند5

9/4%-53/648/6کره جنوبی6

28/7%-45/832/7آلمان7

20/2%-37/329/8اکراین8

21/4%-33/726/5برزیل9

5/6%-26/825/3ترکیه10

10 کشور تولید کننده ی برتر دنیا

Source: www.worldsteel.org
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مقدمه: 
ش��انزدهمین اجلاس سالانه جهانی فولاد با حضور 136 نفر نماینده 
از کشورهای جهان از 23 الی 25 مارس 2010 در شرم الشیخ مصر 
برگزار گردید. این اجلاس طی 16 س��ال گذشته نقشی برجسته در 
آنالیز مسائل مرتبط با بازارهای جهانی فولاد و چشم  انداز اقتصادجهانی 

و سرمایه  گذاری  ها در صنعت فولاد را ارائه نموده است. 
انتخاب شرم  الشیخ به منظور برگزاری اجلاس شانزدهم به لحاظ آفتاب 
تابان در ساحل دریای سرخ و فراهم بودن امکانات بسیار عالی جهت 
برگزاری نشس��ت ها  در هتل  های بین  المللی و نیز مسیرهای هوایی 
بس��یار مناس��ب از اروپا و روسیه جهت رسیدن به مقصد بوده است. 
ش��روع کنفرانس با یک بازدید از کارخانه فولاد  EZZ شروع گردید 

و به مدت دو روز با ارائه 23 س��خنرانی 
در مورد وضعیت فولاد خاورمیانه و یک 

مقاله جداگانه در خصوص تغییرات آب و هوایی ادامه یافت. 

وضعیت فولاد مصر: 
ش��رکت فولاد ع��ز )EZZ( بزرگترین تولید کنن��ده  ی فولاد مصر 
محسوب می  گردد که به عنوان اسپانسر اصلی کنفرانس مطرح بود. 
اولین سخنران این اجلاس مدیر بازاریابی این شرکت بود که به تحلیل 
و بررس��ی صنعت فولاد مصر و اس��تراتژی های آن شرکت پرداخت. 
ش��رکت فولاد عز)EZZ( دارای واحدهای مختلف در مناطق کشور 
مصر می باشد. یکی از این واحد ها کارگاه فولادسازی با ظرفیت 1/2 
میلیون تن ورق در نزدیکی کانال سوئز می باشد که تولیدات اصلی آن 
اسلب نازک جهت صادرات می باشد و در سه ماهه دوم سال 2009 به 
دلیل رکود بازار جهانی فولاد تعطیل گردید 
ولی س��ایر واحدهای آن که شامل کارخانه 

بررسی وضعیت فولاد خاورمیانه در 
شانزدهمین اجلاس جهانی فولاد

 مهندس غلامرضا ترابی 
کارشناس ارشد ذوب آهن اصفهان

در شرم الشیخ مصر و بدون حضور ایران برگزار شد:
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دخی��لا )Dekheila( با ظرفی��ت 900 هزار تن تختال نازک و نورد 
میلگرد با ظرفیت 1/7 میلیون تن و واحد احیا مستقیم با ظرفیت 3 
میلیون تن به تولید خود ادامه داد و قرار است یک واحد یک میلیون 

تنی برای تولید بیلت در سه ماهه دوم سال 2010 راه  اندازی گردد.
 دستاوردهای شرکت عز)EZZ( در سال 2009 سوددهی 16 میلیون 
دلاری آن شرکت که در مقایسه با سال  2008 )مبلغ 224 میلیون 
دلار ( 93 درصد کاهش داشته است که بخشی از این کاهش به دلیل 
افت 30 درصدی ف��روش محصولات تخت و کاهش قیمت میلگرد 
آجدار به دلیل  واردات روبه رشد آن  از ترکیه و شرایط حاکم بر بازار 

کشورهای حوزه  خلیج  فارس می  باشد. 
ارزش صادرات کش��ور مصر در س��ال 2000 بیش از واردات بوده در 
حالی که در سال 2009 ارزش واردات میلگرد آجدار بیش از صادرات 
بوده است و این در حالی است که تولیدکنندگان مصری محصولات 
خود را زیر قیمت هزینه  های تولید به فروش رس��اندند. لذا خواستار 

اعمال تعرفه بر واردات فولاد می  باشند.
ظرفی��ت تولید میلگرد آج��دار در مصر 8/1 میلیون تن اس��ت ولی 
تقاضای بازار 7/2 میلیون تن  و میزان تولید  65 درصد ظرفیت نصب 
شده واحدهای نوردی در مصر  می                    باشد و پیش  بینی می   شود تولید 
فولاد در مصر طی س��ال 2010 با رشد 50 درصدی  نسبت به سال 
2009 به میزان 9/8 میلیون تن برسد که از این میزان 7/7 میلیون تن 

آن محص��ولات طویل خواهد بود. این افزایش تولید به دلیل افزایش 
پروژه  های زیربنای و س��اخت مسکن  و فعالیت  های دولت در کشور 
مصر اس��ت که تا س��ال 2011 ادامه خواهد داشت. با توجه به اینکه 
تقاضای بازار برای میلگرد آجدار در س��ال 2009 چهل درصد رشد 
داشته اما کشور مصر با مصرف 114 کیلوگرم فولاد پائین  ترین مصرف 
س��رانه فولاد را به خود اختصاص داده که بین 17 کش��ور آفریقای 

شمالی و خاورمیانه مقام دوازدهم را کسب کرده است.

بررسی بازار محصولات طویل در خاورمیانه :
ش��رکت فولاد امارات متحده عربی در سال 2001 با ظرفیت 500 
هزار تن میلگرد تولید فولاد را شروع نمود و در سال 2009 فاز دوم 
آن راه اندازی و یک برنامه توس��عه به منظور ایجاد مجتمع فولاد-
س��ازی بر پایه آهن اس��فنجی با ظرفیت 6 میلیون تن در سال در 
حال احداث می باشد که محصولات آن مقاطع ساختمانی، میلگرد 
و ورق خواه��د بود. مدیر عامل ش��رکت CEO  ام��ارات یکی  از 
سخنرانان این اجلاس بود که بازار محصولات طویل در خاورمیانه 

را مورد بررسی  و تحلیل نمود.
بازاره��ای محصولات طویل در آس��یا و خاورمیانه نس��بت به اروپا و 

آمریکای شمالی دارای موقعیت مناسب تری به جهت رشد  مصرف 
آن  دارا می  باش��د و پیش  بینی می  شود در س��ال 2010 و بعد از آن 
هم رش��د داشته باش��د اما انتظار نمی  رود که به س��طوح نیمه اول 
2008 برس��د ایران، مصر و عربستان صعودی از کشورهایی هستند 
که بیش��ترین سهم تقاضا را خواهد داش��ت اما بازگشت به کارهای 

ساختمانی در دبی و نیز رشد در ابوظبی ثابت خوهد ماند.
 پیش بینی می  شود رش��د تولید ناخالص داخلی در سال 2010 در 
منطقه  خاورمیانه از 18/5 درصد در قطر تا 2/2 درصد در ایران متغیر 
باش��د در سال2009 کش��ورهای کویت، عربستان صعودی و امارات 
متحده عربی به ترتیب رش��د منفی 1/6- درصد،0/9- درصد و 0/2- 
درصد را تجربه نموده اند اما انتظار می  رود در سال 2010 به ترتیب 

دارای رشد مثبت 3/2 درصد،  4 درصد و2/4 درصد داشته باشند. 
تولید میلگرد آجدار در سال 2009 در کشورهای حوزه خلیج فارس 
)غیر از ایران( 12/11 میلیون تن بوده که این میزان تولید در مقایسه 
با مصرف 11/8 میلیون تن در آن کشورها بوده است. تنها کشورهای 
قطر و عربستان صعودی ارزش صادراتشان بیش از واردات شان بوده 
اما انتظار می  رود که تا س��ال 2013 ظرفیت تولید در آن کشورها با  
9/69 میلیون تن افزایش به 21/8 میلیون تن برس��د و این ظرفیت 
تولید در مقابل 16/32  میلیون مصرف خواهد بود و تنها کشور کویت 

تا آن تاریخ ارزش وارداتش بیش از صادراتش می  باشد )جدول1(

ج�دول 1 – تولی�د و مص�رف میلگ�رد های س�اختمانی در 
کش�ورهای حوزه خلیج فارس به غیر از ایران در سال 2009 و 

پیش بینی تا سال 2013
 پروژه  های ساختمانی در دست احداث در سال 2010 مصرف کننده 
اصلی میلگرد آجدار به شمار آمده که اکثر آن  در عربستان صعودی 
و امارات متحده عربی می باشد و ارزش آن پروژه  ها به ترتیب 214 و 
212 میلیارد دلار برآورد  گردید که 60 درصد پروژه  های ساختمانی 

در منطقه آفریقای شمالی و خاورمیانه را شامل می  گردد.
مدیر ش��رکت ف��ولاد امارت در س��خنرانی خود در م��ورد فانبانس 
)سرمایه گذاری( پروژه ها گفت: که فاز اول توسعه فولاد امارات حدود 
820 میلی��ون دلار و فاز دوم آن 1500 میلیون دلار هزینه نیاز دارد 
که هزینه 680 میلیون دلار مازاد برای نصب واحد نورد مقاطع نسبت 
به واحد میلگرد آجدار می  باشد که در کل مبلغ 2320 میلیون دلار به 
صورت فانیانس در نظر گرفته شده که 60 درصد آن به صورت بدهی 

و 40 درصد آن به عنوان سرمایه خالص خواهد بود
با ش��روع ای��ن طرح  در س��ال 2007 تع��دادی از بانک ها بر س��ر 
فانیانس)سرمایه  گذاری( پروژه به شدت با یکدیگر به رقابت داشتند  
و برای رسیدن به  شرایط مطلوب با آنان  مذاکره گردید ولی اکنون  
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شرایط سخت  تر شده و بانک ها خواستار اوضاع بسیار متفاوت می  باشند 
و این شرکت  بایستی با اعطاکنندگان وام در تماس باشند و به طور 
مرتب ازآنان دعوت نماید تا از  پیشرفت پروژه های  فولادسازی بازدید 
نمایند. در خصوص شرکت فولاد امارات شرکت دانیلی پیمانکار اصلی 
ف��از اول و دوم بوده و دولت ایتالیا حمایت ECA را عهده  دار ش��ده 
است. هم چنین فاینانس اسلامی نقش مهمی را در سرمایه  گذاری ها 
ایفا می نماید و معاملات باید به گونه  ای تنظیم شود که مطابق با مبانی 

اسلامی باشد.

مبادلات مواد اولیه هندوستان: 
هندوس��تان با دارا بودن 23 میلیارد تن ذخایر ثبت ش��ده س��نگ 

آه��ن از ای��ن نظر خودکفا می  باش��د ولی مش��کلات حقوقی زمین 
و زیرس��اختنی توس��عه این ذخایر را محدود ساخته و اگر چه زغال 
س��نگ حرارتی در هند دارای  ذخایر 79 میلیارد تن  می باش��د ولی 
به دلیل محدودیت های موجود سالانه حدود /54 میلیون تن واردات 
دارد ذخایر زغال  سنگ های کک شودر هند حدود 16/5 میلیارد تن 
می  باش��د که این ذخایر نسبتاً کم اس��ت و اکثر ذغال کک شو هند 
وارداتی می  باشد. هم چنین بیشتر قراضه مصرفی هند وارداتی است 

که هزینه  های حمل دریایی و زمینی به آن اضافه می  گردد. 
 

تغییرات قیمت میلگرد آجدار  
اگر چه کشور چین هم چنان با افزایش تقاضاهای داخلی مواجه است 

ولی  تاثیری در قیمت  های جهانی به همراه نخواهد داش��ت. اگرچه 
هزینه  های مربوط به مواد اولیه با سرعت نامعلوم در حال رشد بوده، 
توانایی قیمت گذاری محدود جهت خریدار و اصول عرضه مداوم آن 

سبب چالش  های در نیمه دوم 2010 خواهد شد.
بررسی منحنی قیمت  ها از اوایل سال 2007 نشان می  دهد که حداکثر 
قیمت میلگرد آجدار در ژوئن وژانویه 2008 بالغ بر 1400 دلار بر تن 
بوده و تا پایان همان س��ال تا  500 دلار بر تن  کاهش یافته اس��ت.  
منحنی آن  در تصویر ش��ماره 4 نش��ان داده شده است و هم چنین 
روند مشابهی برای قراضه فولادی و الگوی مشابه نیز برای محصولات 
طویل ساختاری در آلمان وجود داشته که قیمت آن از 1500 دلار در 

ژانویه 2008 تا 700 دلار کاهش یافته است. 

شکل1- تغییرات قیمت میلگرد در کشور های امریکا ،آلمان و 
خاور دور از سال 2007 تا 2009

عرضه و تقاضای محصولات طویل: 
به استثنای چین تقاضا از بخش ساختمانی در سال 2007 به طور ثابت 
در ژاپن و در آغاز س��ال 2008 در امریکا کاهش یافته و تقاضا از اوج 
160 میلیون تن در سه ماهه دوم 2008 به 130 میلیون تن در سه 
ماهه پایانی 2008 و سه ماهه اول 2009 افت نموده و سپس به 155 
میلیون تن در س��ه ماهه اول 2010 افزایش یافت. هم چنین واردات 
فولاد به کش��ورهای شمال آفریقا و خاورمیانه از 22/4 میلیون تن در 

سال 2008 به 18/7 میلیون تن در سال 2009 تنزل یافته است.  
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رقابت هاي فوتبال جام جهاني پس از یک ماه با قهرماني تیم 
ملي اس�پانیا در افریقاي جنوبي به پایان رس�ید. تب تند این 

رقاب�ت ها ک�ه در ایران با گرم�اي هوا نیز 
همراه شده بود، امسال همانند سال هاي 
دیگ�ر از هیجانات خاص خود به دور بود و 
دلیل این امر نیز چی�زي نبود مگر حذف 
تیم هاي بزرگي هم چون برزیل و آرژانتین 
از امریکاي جنوبي و انگلستان و فرانسه از 

قاره اروپا.
اگر چه سال 2010 شاهد برگزاري 64 دوره 
رقابتهاي ج�ام جهاني فوتبال در افریقاي 
جنوبي بود اما فینال این رقابتها یک فینال 
کاملا اروپایي و کاملا جدید بود. فینالي که 
در آن هی�چ کدام از تیم ها ت�ا به حال به 
عنوان قهرماني دست نیافته بودند و براي 
اولین بار بود که فرصت دست یافتن به این 

افتخار نصیب آنها شده بود.

 23 س�اعت  هلن�د   – اس�پانیا  دی�دار 
یکشنبه شب در ورزش�گاه ساکر سیتی 

ش�هر ژوهانسبورگ آغاز ش�د. دقایق ابتدایی با برتری کامل 
اس�پانیا هم�راه ب�ود و این تی�م چندین موقعیت به دس�ت 
آورد؛ ام�ا پ�س از ح�دود 10 دقیقه بازی متعادل ش�د و نیمه 
 نخس�ت بدون جذابیت و با تس�اوی ب�دون گل خاتمه یافت.
در نیم�ه دوم نیز بازیکنان با احتیاط ب�ازی را آغاز کردند. در 
دقیق�ه 83 آرین روبن ب�ار دیگر صاحب موقعیتی مناس�ب 
ش�د؛ اما باز هم کاسیاس مانع گلزنی وی شد تا بازی در پایان 
 90 دقیقه برنده ای نداش�ته و به وقت اضافی کش�یده ش�ود.

در دقای�ق ابتدای�ی  15دقیق�ه اضاف�ی اول،  اینیس�تا و پس 
متوق�ف ش�دند؛  هلن�د  محوط�ه جریم�ه  در  ژاوی  آن  از 

 ام�ا داور انگلیس�ی اعتق�ادی ب�ه خط�ای پنالتی نداش�ت.
در دقیقه 110 هیتینگا پشت محوطه جریمه هلند روی اینیستا 

مرتکب خطا ش�د و با دریافت دومین کارت زرد از بازی اخراج 
شد تا نارنجی پوشان 10 دقیقه پایانی را 10 نفره ادامه دهند.

اما به هر حال این تیم اسپانیا بود که هر چند نتوانست بازي زیبا و 
همیشگي خود را به نمایش بگذارد اما قدر لحظات بدست آمده 
را دانست و در دقایق پایاني بازي با ضربه زیباي هافبک جوان 
خود یعني اندرس اینیستا، آب سردي را بر پیکره هلند ده نفره 
ریخته و با همین یک گل، یک جام را براي یک ملت به ارمغان 
آورد. ملتي که اگر چه در آن بحث و درگیري میان کاتالانها و 
دیگران همچنان ادامه دارد اما در آن شب همگي براي قهرماني 

اسپانیا شادمان بوده و به جشن و پایکوبي پرداختند. 

نی�م نگاهی به ج�ام جهاني
اسپ�انی�ا ب�ر ب�ام دنی�ا

ایمان سلیمانی



تیم فولاد خوزستان
سرپرس��ت تیم فوتبال فولادخوزس��تان گفت: در فصل نقل و انتقالات 6 بازیکن جدید را به 

خدمت گرفتیم و با نظر مجید جلالی، مربی پرتغالی تیم را هم حفظ کردیم.
هم چنین، دو بازیکن از تیم استیل آذین تهران و یک بازیکن از استقلال اهواز با عقد قراردادی 

دو ساله به عضویت تیم فولادخوزستان درآمدند.

آخرین اخبار از ذوب آهن 
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن با حضور در هیأت فوتبال استان اصفهان قراردادش را با این تیم 

به مدت یک فصل دیگر تمدید کرد.
این مربی س��ومین فصل متوالی حضورش در تیم ذوب آهن را تجربه می کند که در سال 
نخست عناوین قهرمانی جام حذفی و نایب قهرمانی لیگ را با این تیم کسب کرد. در سال 
دوم عنوان نایب قهرمانی لیگ را تکرار کرد و به همراه این تیم به مرحله یک چهارم نهایی 

لیگ قهرمانان آسیا صعود کرد.
در پایان لیگ دهم شایعات بسیاری درخصوص حضورش در تیم های استقلال تهران و سپاهان 

اصفهان مطرح شده بود، اما وی با حضور در تمرینات این تیم به شایعات پایان داد.

آخرین اخبار  از  فولاد مبارکه سپاهان
بنا به گفته قائم مقام باشگاه سپاهان؛ تا به امروز چهار بازیکن جدید را جذب و چهار بازیکن از 

جمع نفرات قبلی سپاهان جدا شده اند.
وی در مورد بازیکنانی که از جمع نفرات سپاهان جدا شده اند، اظهار داشت: رحمان احمدی، 
بهمن طهماسبی، آرماندو و علی مولایی که در این فصل کمتر به آن ها بازی رسید، از جمع 
نفرات ما جدا شدند که امیدوارم در تیم های بعدی بیشتر به آنها بازی برسد ولی سایر بازیکنان 

سپاهان در این تیم می مانند.
تابش در پایان در مورد آخرین وضعیت کادرفنی تیم سپاهان گفت: قطعاً ثبات در کادر فنی 
می تواند عامل موفقیت باشد. البته امیر قلعه نویی هم مشکلی با کادر فنی سال گذشته نداشت 

و همه نفرات کادر فنی را هم برای فصل آینده حفظ کردیم.

فوتبال فولادی ها

قهرمانی هفت الماس در مسابقات استانی قزوین 
مس��ابقات فوتبال کارگري استان قزوین با شرکت 8 تیم از کارخانجات استان در دو گروه 

4 تیمي: 
گروه الف: رفاه گستران پیروز آبیک -  هفت الماس - نیرو محرکه - مدیریت درمان

گروه ب: سندن ایرانیان - شیشه قزوین -  البرز دارو -  آلومتک
برگزار و درنتیجه تیم هفت الماس و سندن ایرانیان به فینال مسابقات راه یافتند. در مسابقه 
فینال و با شکست تیم سندن ایرانیان در ضربات پنالتی، سرانجام تیم هفت الماس با کسب 
عنوان نخست مسابقات استان قزوین به عنوان نماینده استان سال آینده در مسابقات کارگران 

کشور شرکت خواهد کرد.
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آمار
تهیه و تنظیم: آسیه سیدعلیان

           

آمار ارائه ش��ده از س��وی سازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران ) ایمیدرو ( نش��انگر افزایش 5 درصدی تولید فولاد خام 
جمهوری اس��لامی ایران در س��ه ماهه نخست سال جاری می باشد. 
میزان کل تولید فولاد خام ایران ) با احتس��اب شمش چدن (در سه 
ماهه ابتدای سال 1389با 5 درصد افزایش نسبت به مدت مشابه در 

سال گذشته،2.946.189 تن ثبت شده است.
همچنین هم راس��تا با افزایش تولید فولاد خام کش��ور، میزان تولید 
محصولات فولادی نیز با افزایشی 22 درصدی نسبت به سال گذشته 

روبرو بوده است و به رقم 2.843.363 تن رسیده است. 

واحد: تن

واحد: ریال/کیلوگرم
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مقایسه عملکرد صادرات محصولات فولادي
سه ماهه ابتدای سال 1389 نسبت به مدت مشابه در سال 1388

                                                                                                                       واحد: تن

سه ماهه ابتدایمحصولردیف
سال 1389

سه ماهه ابتدای
درصد رشدسال 1388

70%-1.6295.364تیرآهن1

50%-7.42514.874میلگرد2

.9مجموع محصولات طویل 542 .238-%55

65%-8.79624.892ورق گرم3

.58.595119کلاف گرم4 61-%51

156%11.3534.44کلاف سرد5

1%8.7968.129سایر محصولات تخت6

46%-83.517156.522مجموع محصولات تخت

-اسلب7

1تختال و بار8 .193-

82%54.39629.872بلوم9

100%-181.153بیلت10

.64.589211مجموع فولاد خام 25-%69

47%-92.571176.76مجموع محصولات نهایي

59%-157.16387.785جمع کل صادرات

با توجه به آمار ارائه ش��ده از سوی گمرک جمهوری اس��لامی ایران، مجموع صادرات فولاد خام و محصولات  	
6 درصد کاهش  فولادی ایران در سه ماهه ابتدای سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته نزدیک به 

یافته است. 
از محصولات صادراتی ش��رکت های دولتی ایران، تنها میلگرد فولاد آلیاژی ایران و کلاف س��رد فولاد مبارکه  	
اصفهان نسبت به سال گذشته افزایش صادرات داشته است و سایر محصولات با کاهش شدید میزان صادرات 

مواجه بوده اند . 
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آمار خارجي

2009

1567.813.5

287.5-26.3

359.9-12.5

458.1-36.4

556.62.7

648.6-9.7

732.7-28.7

829.8-20.2

926.5-21.4

1025.3-5.6

1119.7-35.5

1215.7-20.8

1314.3-23.3

1414.2-17.7

1512.8-28.2

1610.90.5

1710.1-25.4

189-39.6

197.5-9.5

207.2-25.9

1219.7-8.0
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معرفي كتاب
پاشش حرارتي ویژگي ها وکاربردها

پيشنهاد

)T.I.I.E 2010 ( دهمین نمایشگاه بین المللی صنعت تهران
زمان: 14 تا 17 مهرماه 89

مکان: نمایشگاه بین المللی تهران
جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس www.iranfair.com مراجعه فرمایید.

سومین نمایشگاه فولاد، ریخته گری، متالوژی، معادن و تجهیزات وابسته
زمان: 26 تا 30 مهرماه 89

مکان: نمایشگاه بین المللی خوزستان
جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس ahwazfair.com www. مراجعه نمایید.

هفتمین نمایشگاه بین المللی انرژی
زمان: 11 تا 14 آبان ماه 89

مکان : نمایشگاه های بین المللی کیش
  www.kishtpc.com/exhibitions  برای دریافت اطلاعات بیشتر به آدرس

مراجعه فرمایید.

داخلی: 

جشنواره ها و نمايشگاه ها

مؤلفین: 
دکتر مهدي طاهري - استاد دانشگاه متالوژي ومواد- دانشگاه تهران  

دکتر محمود حیدر زاده سهي - استاد دانشگاه متالوژي ومواد- دانشگاه تهران 
مهندس فرزین قدمي – کارشناس ارشد مهندسي مواد - دانشگاه متالوژي ومواد- دانشگاه تهران

انتشارات دانشگاه صنایع و معادن ایران و با همکاري طرح مطالعات کاربردي صنعتي و معدني 
وزارت صنایع و معادن

امروزه تکنولوژي پوش��ش دهي پاشش حرارتي به عنوان یکي از پیشرفته  ترین و تاثیرگذارترین 
روش  ها براي محافظت سطوح و بهبود ویژگي هاي سطحي قطعات فلزي خصوصاً انواع فولادها 

مورد استفاده قرار مي  گیرد.
 این فناوري در صنایع نفت و گاز، تولید آهن و فولاد، خودروسازي، هوافضا و ...  کاربرد گسترده اي 
دارد. محافظت انواع پل  هاي فلزي و سازه هاي فولادي در برابر صدمات خوردگي و فرسایش و به 
دنبال آن، افزایش طول عمر این سازه  ها در دراز مدت و هم چنین تعمیر و بازیابي غلتک هاي نورد 

سرد و گرم از نمونه کابردهاي پوشش  هاي اعمال شده با تکنولوژي پاشش حرارتي است.
 کتاب “پاش��ش حرارتي، ویژگي ه��ا و کاربردها” اولین مجموعه تالیفي تخصصي در حوزه این 

فناوري به زبان فارسي در داخل کشور به شمار مي رود. در این مجموعه پس از معرفي تکنولوژي پاشش حرارتي و انواع روش هاي آن 
به خصوصیات و ویژگي هاي پوشش هاي شکل گرفته پرداخته شده است. در کتاب حاضر سعي شده است تا به زمینه  هاي کاربردي 
این تکنولوژي به تفکیک صنایع اشاره شود و در انتها به نوآوري و آخرین پیشرفت هاي انجام شده در زمینه فناوري پاشش حرارتي و 
پوشش  هاي آن پرداخته شده است. مطالعه این کتاب به متخصصین و صنعتگران صنایع مرتبط با تولید فولاد پیشنهاد مي شود تا با  

بکارگیري راهکارهاي ارایه شده در زمینه افزایش و ارتقاي کیفیت تولید و بالابردن طول عمر تجهیزات قدم مثبتي برداشته شود.

زهرا رضادوست



اسکناس 10هزار تومانی 
وارد بازار شد
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صفحه آخر

اسکناس 10هزار تومانی زیتونی رنگ، اول تیرماه در ساختمان اصلی 
بانک مرکزی جمهوری اس��لامی ایران با حضور مسئولان این بانک 

رونمایی شد و اکنون وارد مبادلات پولی و مالی کشور شده است.

 مشخصات اسکناس
 دبیرکل بانک مرکزی در مراس��م رونمایی از اسکناس یکصد هزار 
ریالی گفت: در تولید و انتشار این اسکناس از الیاف پنبه که مقاوم 
ترین نوع الیاف محس��وب می شود، استفاده شده است و اسکناس 

10 هزار تومانی همان ابعاد اسکناس 5 هزار تومانی را دارد.
دبیرکل بانک مرکزی اظهار داشت: روی اسکناس 10 هزار تومانی 
تصویر س��ه بعدی حضرت امام )ره( حک ش��ده است و در سمت 
راس��ت آن از تصویر اس��لیمی معرق کاری مسجد جامع یزد که از 
نقوش اسلیمی است اس��تفاده کرده ایم. در طراحی این اسکناس 
از نقوش فرش های اصیل ایرانی و هم چنین از شمس��ه گچ بری 
امامزاده عبدالله شوشتر و شمسه های دیگری از صحن جدید حرم 

حضرت امام رضا )ع( بهره گرفته شده است. 
وی درباره طرح های پشت اس��کناس ده هزار تومانی افزود: طرح 
اصلی از آرامگاه سعدی است و شعر معروف این شاعر بزرگ ایرانی 

»بن��ی آدم اعضای یکدیگرند که در آفرینش ز یک گوهرند« حک 
شده است.

سطح امنیتی اسکناس
دبیرکل بانک مرکزی درباره موارد ایمنی این اسکناس جدید گفت: 
موارد امنیتی در س��ه سطح نهادینه شده که سطح اول برای عموم 
مردم قابل تش��خیص اس��ت تا مردم خودشان در صف اول مقابله با 

جعل کنندگان احتمالی قرار بگیرند.
وی افزود: سطح امنیتی دوم نیز برای متصدیان بانکی با استفاده از 
ابزار قابل تشخیص است تا این اسکناس ها را کنترل کنند و سطح 

سوم امنیتی نیز برای کارشناسان بانک مرکزی تعریف شده است.
احمدی درباره سطح امنیتی که برای مردم قابل تشخیص است،گفت: 
این موارد ش��امل واترمارک تصویر س��ه بعدی حضرت امام راحل و 
واترمارک های دیگر نخی اس��ت که روی آن عدد 100 چاپ ش��ده 

است و چنانچه در مقابل نور قرار گیرد قابل مشاهده است.
وی افزود : علاوه بر این، نخستین بار از دو رشته نخ امنیتی استفاده 
شده است که یک رشته نخ آن هولوگرام با پهنای 2 و نیم میلی متر 
اس��ت و تألو رنگی دارد و دیگری نخی اس��ت که پهنای آن به یک 
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میلی متر می رسد و عبارت بانک مرکزی روی آن نوشته شده و زیر 

لامپ ماورای بنفش تألوی رنگی آن قابل مشاهده است.

تشکیک در اصالت شعر پشت اسکناس 10هزار توماني 
یکی از حاش��یه های مهم که رونمایی از اس��کناس 10هزارتومانی 
را تحت پوش��ش قرار داد، تش��کیک در صحت بیت معروف سعدی 
ش��یراز بود. مؤسس مرکز سعدی شناسی درباره اصالت بیت مشهور 
"بنی آدم اعضای یکدیگرند / که در آفرینش ز یک گوهرند" که پشت 
اسکناس های 10 هزار تومانی درج شده بود، بر این نظر است که بیت 

سعدی پشت اسکناس 10 هزار تومانی اصیل نیست.
مؤس��س مرک��ز سعدی شناس��ی گف��ت: ای��ن بی��ت مش��هورتر 
 اس��ت ه��ر چن��د ب��ه هم��ان ان��دازه از اصال��ت دورت��ر اس��ت. 
ایشان درباره این بیت ش��یخ اجل گفت: بیت "بنی آدم اعضای یک 
پیکرند / که در آفرینش ز یک گوهرند" به جهت نزدیکی به ساخت و 
دستور زبان فارسی دوره سعدی از اعتبار بیشتری برخوردار است اما 
به هر دلیل بعدها کلمه "پیکر" جای خود را در مصرع اول این بیت 

به واژه "یکدیگر" داد.

مرک�زي  بان�ک  اطلاعی�ه 
 درباره ش�عر پشت اسکناس

 10هزار توماني 
 رواب��ط عموم��ي بان��ک مرکزي 
ای��ران  اس��لامي  جمه��وري 
اع��لام ک��رد، در پ��ي   رونمایي 
ریال��ي  اس��کناس001هزار 
خبرهای��ي در خصوص اصالت و 
صحت مص��رع اول بیت معروف 
ش��یخ اجل   س��عدي مندرج در 
پشت اسکناس 001 هزار ریالي 

منتشر شده است . 

   در همی��ن رابط��ه   مطالبي پیرامون این موضوع به ش��رح ذیل به 
استحضار مي رسد :

 با   توجه به وجود دو نگارش متفاوت اما صحیح براي این مصرع، از 
نظر بانک مرکزي چاپ هر دو   نگارش بر پش��ت اسکناس صد هزار 
ریالي بیان کننده پیامي عمیق و انساني نهفته در شعر   مشهور این 

شاعر بزرگ در تاریخ ادبیات فارسي است . 
   با این تفکر براي اس��تفاده از این   بیت در طراحي اسکناس جدید 
ص��لاح کار را در فصل الخطاب قرار دادن نظر کارشناس��انه   نهادي 
رسمي قرار دادیم و از همان ابتدا با فرهنگستان زبان و ادب فارسي 
مکاتبات لازم   انجام شد که در پاسخ، فرهنگستان قرائت بیت »بني 
آدم اعض��اي یکدیگرند / ک��ه   در آفرینش ز یک گوهرند« را از نظر 

مرحوم دکتر غلامحسین یوسفي ارجح اعلام   کرد .
    نکته دیگر اینکه در اینجا کلمه »یکدیگرند« معني عام دارد و اگر 
به جاي » یکدیگرند« ف��رض و تصور کنیم که »یک پیکرند« باید 
باش��د نه فقط  مضموني که در کمال بلندي است، سقوط مي کند، 
بلکه لطف مصراع دوم که پیوس��تگي تمام به   مص��راع اول دارد از 

میان مي رود . 


